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KOROŠKA IN Ml
1 Na nedavnem deželnem kongresu  

Slovenske skupnosti je  eden od v idn ih  p redstavn ikov  
stranke (sedaj deželni predsednik) p ra v iln o  ugotovil, da 
so se naše vezi s Koroško v zadn jih  letih precej zrahljale. 
Dejstvo je, da na samem kongresu n i b ilo  predstavnikov  
NSKS (Narodnega sveta koroških Slovencev), k i  se je  ve
dno udeleževal tovrstn ih srečanj, je  pa  vsekakor posla l 
svoj pozdrav. Ne bomo se tu spuščali v tehnične a li d ru 
ge razloge, z a ra d i ka te rih  ko rošk i Slovenci n iso b il i  
prisotn i. Dejstva so dejstva. K a j lahko o vsem tem na
pišemo?

Že od p rv ih  povo jn ih  let so nasta li p lo d n i odnosi med 
korošk im i in  p rim o rs k im i Slovenci. In  to še z lasti na ku l
tu rn im  in  prosvetn im  področju. Kasneje pa  so se začeli 
tu d i p o lit ič n i odnosi med zadevn im i o rgan izac ijam i na 
Koroškem in  p r i  nas. Dobro se spom injam, ko smo v se
demdesetih kasneje osemdesetih letih k a r  m nogokrat š li 
ko t delegacija, na jpre j SDZ v Gorici, potem pa deželna 
SSk na Koroško ( in  obratno). V Celovcu smo im e li vedno 
lep sprejem in  veliko p lodn ih  razgovorov s p redstavn ik i 
narodnega sveta koroških Slovencev. Kasneje pa  še z  EL 
(Enotno listo), k i  je  predstavlja la slovenske izvoljene, z la 
sti občinske predstavnike. Še ž iv i v spom inu zlasti l ik  zna
n ih  koroških voditeljev, ko t so b il i  z lasti dr. Joško Tisch- 
ler, dr. Valentin Inzko  in  dr. Pavle Zablatn ik. Potem pa še 
mlajše generacije, od dr. Regina Ida Vospernika, dolgolet
nega predsednika FUENS-a (Mednarodne m anjšinske  
zveze) pa  še državnga poslanca K arla  Smolleta, dr. M a
tevža Grilca in  drugih, da omenjam  tu le g lavne pred
stavnike.

O dn os i m e d  S lovenc i v  I t a l i j i  in  S lovenc i v  A v s t r i j i  so 
b i l i  tu  vedno  ze lo  k o n k re tn o  n a  rešetu. Vse p a  je  b ilo  ved
n o  tu d i tesno p o v e z a n o  s s k u p n im i o d n o s i d o  m a tič n e  d o 
m ov ine , k i  z la s ti v  t is t ih  te ž k ih  le tih  n iso  b i l i  vedno  id e a l
n i. K a j p a  danes?

M orda n i lahka  vedno ustrezna p rim erjava  z  le ti na
zaj, vendar vseeno ohran ja  neko določeno vrednost. Za
dn ja  leta im am o nam reč p rim o rsk i in  koroški Slovenci, 
v I ta l i j i  in  v Avstriji, že neko novo vez, k i  nas povezuje  -  
to je  skupna prisotnost v Evropski un iji. Vse to nam  daje 
neke nove naloge in  razsežnosti. Obojestranska p riso t
nost v Evropi je  namreč daljnosežna. Skupaj se bomo  
m ora li b o r it i za ustrezno mesto naših slovenskih m anjšin  
v I ta l i j i  in  A vs triji za dosego vseh svojih pravic. To še z la 
s ti vse do vstopa Slovenije v Evropo.

Danes lahko vsekakor razm išljam o o vsem tem. Se
d a n ji p o lit ič n i po loža j tako v I ta l i j i  ko t v A vs triji gotovo  
n i idealen za rešitev m an jš insk ih  vprašanj. Na vsak 
način pa  se m oram o Slovenci vseeno soočati s p rob lem i 
in  z  obstoječim i oblastmi.

Slovenci v I ta l i j i  smo že ob p rv ih  neposrednih volitvah  
za Evropski pa rlam ent sodelovali z  osta lim i m anjšinski
m i s trankam i s skupno listo. To vse od leta 1979, leta p r 
vih  d irek tn ih  volitev. To delamo v eni a li  d ru g i o b lik i še 
danes. B ili smo že skoraj pred izvolitv ijo  tud i slovenskega 
evropskega poslanca na m anjšinski listi. s t r a n  2

A N D R E J  B R A T U Ž

N A J M L A J S I PEVCI N A  M A L I C E C IU J A N K I

N a ro čn iko m  in  bra lcem  sporočamo, 
da bo p r ih o d n je  leto posam ezna  š tev ilka  
našega te dn ika  s ta la  1.800 l i r  a l i  0,93  € ;

le tna  n a ro č n in a  za  I ta l i jo  bo ostala  
nespremenjena, to je  80 .000  l i r  a l i  42  €;

ostale n a ro čn in e  bodo naslednje: za  
S loven ijo  90.000 l i r  a l i  46  € ; za  inozem 
stvo 120.000 l i r  a l i  62 €; n a ro č n in a  p o  

le ta lsk i p o š ti 160.000 l i r  a l i  83  €. 
Svoje n a ro čn ike  in  bra lce p ro s im o  

za  razum evan je . P re p riča n i smo, da bodo  
našem u te d n ik u  p o t rd i l i  zvestobo, č im - 
p re jp o ra v n a li  n a ro č n in o  in  p r id o b il i  

nove naročn ike , ta ko  da  se bo k rog  
naših  bra lcev še povečal.

U P R A V A  N O V E G A  G L A S A

PRAZNIK NAŠIH OTROK

FO TO  BU M BAC A

Tudi letošnja Mala Cecilijan- 
ka je uspela, bi lahko potegnili 
črto in tako zapisali pod rezul
tat letošnje pevske revije naših 
najmlajših pevcev, ki je  bila mi
nulo soboto, na praznik Brez
madežne, v Kulturnem centru 
Lojze Bratuž v Gorici.

Seveda moramo dodati, da 
smo bili tudi letos priča lepemu 
in izjemno dobro obiskanemu 
prazniku petja najmlajših pev
cev iz naše srede, saj se je v 
soboto v Kulturnem centru Bra

tuž trlo otrok, ki so v spremstvu 
staršev, starih staršev in drugih 
sorodnikov ter seveda prijate
ljev zborovskega petja dodobra 
napolnili naš, slovenski kultur
ni hram, tako so ga napolnili, 
da je veliko ljudi moralo v veliki 
dvorani centra med prireditvijo 
stati, precej pa jih je poslušalo 
petje najmlajših tudi pred vra
ti. Vse to seveda govori o tem, 
kako je Mala Cecilijanka posta
la že ustaljena kulturna priredi
tev slovenske pesmi, ki je še to

liko bolj plemenita, ker jo pojejo 
otroci in tudi vsi tisti mladi lju
dje iz naše srede, na katerih slo
ni prihodnost našega zborov
skega petja.

Zato je prav storil naš kole
ga Jurij Paljk, ki so ga organiza
torji, Združenje cerkvenih pev
skih zborov, naprosili, naj mla
de pevce, njihove starše, d iri
gente zborov in ljubitelje petja 
pred začetkom koncerta nago
vori, ko je podal misel, "da je 
za petje v zboru pomemben

prav vsak pevec, tisti, ki poje v 
prvi ali zadnji vrsti, tisti, ki poje 
solo ali pa samo spremlja soli
sta". V nadaljevanju svojega 
kratkega posega je Paljk nagla
sil predvsem pomembno dej
stvo, da "se otroc i v pevskih 
zborih učijo živeti v naši druž
bi, kjer je zares prav vsak posa
meznik pomemben;" vse mla
de pevke in pevce je tudi napro
sil, naj "ne zam erijo  preveč 
staršem in nonotom, če jih bo
mo kdaj tudi silili k petju, ker je 
v življenju pač tako, da brez mu
ke ni moke", predvsem pa se je 
vsem pevkam in pevcem ter nji
hovim dirigentom  zahvalil za 
koncert, kajti prav na današnjih 
otroških in mladinskih zborih 
“ sloni usoda prihodnjih pevskih 
zborov v naši sredi, zborov, ki 
ohranjajo žlahtno izročilo slo
venske pesmi pri nas."

Lepo je M alo Cecilijanko 
povezovala Silvana Vogrič. Za 
presenečenje je s svojo h itro
stjo in prisrčnostjo poskrbel g. 
Marijan Markežič, urednik revi
je za najmlajše Pastirček in tudi 
sam izjemno priljubljen duho
vnik med našimi najmlajšimi, 
kar je pokazal spontan aplavz 
po njegovi predstavitvi pesma
rice Eno si zapojmo... ali pa vse.
— STRAN 10

KAM PLOVE ITALIJANSKA LADJA?
D R A G O  LEGISA

Tako se gotovo zlasti v za
dnjih dneh marsikdo sprašuje, 
ko po časnikih, radiu in televi
ziji spremlja notranjepolitično 
dogajanje v Italiji. Vedelo se je 
sicer, da bo lanska prodorna 
zmaga Doma svoboščin na dr
žavnozborskih volitvah globo
ko zarezala v družbeno, gospo
darsko in tudi politično stvar
nost v državi, a verjetno nihče 
ni predvideval, da bo ta zmaga 
nevarno zamajala same temelje 
pravnega reda, ki ga je bila po 
drugi svetovni vojni do ločila 
republiška ustava. V tržaškem 
italijanskem dnevniku je bivši 
poslanec Corrado Belci pred 
kratkim napisal, kako so Italija
ni po fašizmu imeli priložnost 
natančno spoznati razliko med 
dem okracijo in d ikta turo, po

zadnjih državnozborskih voli
tvah pa smo v Italiji priča "dikta
turi parlamentarne večine". Se
danja večina je po njegovem 
prepričana, da ji je vse dovolje
no, pri čemer se sklicuje na vo
ljo ljudstva, kakršna je prišla do 
izraza na svobodnih volitvah. 
Tako je nova večina brez preve
lik ih  pom is lekov povzročila  
hud spor s sodno oblastjo, ki jo  
hoče v bistvu podrediti svoji vo
lji. Vse to je prišlo jasno do izra
za ob odstopu podtajnika v no
tranjem ministrstvu Taormine, 
ki pa ga je pravosodni minister 
Castelli v parlamentu vzel v o- 
brambo, češ da se ni pravilno 
izrazil, ko je dejal, da bi morali 
nekatere sodnike aretirati, ker 
da niso upoštevali razsodbe us
tavnega sodišča. V resnici pa je 
bil v sodni postopek vpleten vi
den predstavnik vladne večine,

medtem ko je razsodba ustav
nega sodišča le govorila o pra
vilnem tolmačenju nekega za
kona. V razpravo je naposled 
posegel sam predsednik vlade 
Berlusconi in napovedal, da bo 
njegova večina v šestih mese
cih preuredila celotni sodni si
stem. To pa je imelo za posledi
co, da je v znak protesta odsto
pilo celotno vodstvo stanovske 
organizacije italijanskih sodni
kov, kar se je v italijanski zgodo
vini zgodilo samo I. 1924, ko je 
pod streli fašističnih atentato
rjev v Rimu padel socialistični 
poslanec Giacomo Matteotti.

Poteklo je le nekaj dni, ko je 
nastala nova senzacija. Italijan
ska vlada je z vetom prepreči
la, da bi Evropska zveza za učin
kovitejši boj proti terorizmu u- 
vedla tako imenovano "evrop
sko tiralico", pri čemer se nava- ' STRAN 2

S P O R O Č I L O  U R E D N I Š T V A

N aš im  s o trn d n ik o m  oz. d op isn iko m  sp oroča

mo, d a  bo božičn a  š te v ilka  našega lis ta  izš la  

v č e trte k , 20. decem bra. Z a to  jih  n aprošam o, 

n a j p o š lje jo  svoje p r is p e v k e  do  p e tk a , 14. t.m.
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ja 32 primerov kaznivih dejanj, 
med njim i so tudi pranje uma
zanega denarja, korupcija in ra
zne oblike poneverb. Ostalih 14 
držav članic EZ pri svojem pred
logu odločno vztraja, dokonč
ni sklep pa bo sprejet že ta te
den, ko bodo v belgijskem me
stu Laeken zborovali ministrski 
predsedniki vseh 15 držav čla
nic. Zdi se, da v sami italijanski 
večini ni soglasja o tem po
membnem vprašanju, vendar je 
z javnega zborovanja Severne 
lige v Milanu v nedeljo, 9.t.m., 
priš lo  zelo jasno opozorilo . 
Stranka, ki ima več ministrov in 
državnih podtajnikov, je vladi 
kratkom alo prepovedala, da 
sprejme predlog vseh ostalih 
članic Evropske zveze. Slednjo 
je celo javno označila za "visli- 
ško deželo" ( it. Forcolandia).

J u r ij P a ljk  
O DATELJNIH
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OB 60-LETNICI DRUGEGA 
TRŽAŠKEGA PROCESA

A LO JZ  TU L

Te dni poteka 60 let od dru
gega tržaškega procesa proti 
primorskim Slovencem. 15. de
cembra 1941 se je namreč za
ključila demonstrativna sodna 
obravnava pred Posebnim sodi
ščem za zaščito države proti 
šestdesetim slovenskim ro ja
kom iz vse Primorske v okviru 
takratne Julijske krajine, ob kon
cu katere je bilo devet obtožen
cev obsojenih na smrt, 23 na 
30 let, 24 obtožencev na kazni 
od 1 do 24 let ječe in štirje ob
toženci so bili oproščeni. Štirim 
od devetih na smrt obsojenih 
obtožencev je bila nato smrtna 
kazen spremenjena v dosmrt
no ječo (Čermelju, Ščuki, Kav
su in Sardoču), ostalih pet so 
ob ju tranji zori 15. decembra 
ustre lili na O pčinah (Bobka, 
Ivančiča, Kosa, Tomažiča in Va
dnala). To pa fašističnim orga
nizatorjem procesa še ni bilo 
dovolj, zato so usmrčene slo
venske fante s kamionom odpe
ljali v kraj Fontana di Villorba 
pri Trevisu, kjer so jih  pokopali 
na tamkajšnjem pokopališču in 
s tem hoteli zabrisati vsako sled 
za njim i. Pokopališče so stražili 
še tri mesece. Po vojni pa je pri
šlo vse na dan. Po odkopu so 
njihova trupla v krstah prepelja
li na Veliki trg v Trstu, kjer je bila 
28. oktobra 1945 dopoldne slo
vesna spom inska svečanost. 
Žalni obred so opravili duhovni

ki M atija  Škabar, V irg il Šček, 
Božo Milanovič, Ivan Bidovec in 
Lavisato. Po tej svečanosti je ve
ličasten pogrebni sprevod kre
nil preko Korza proti trgu Stare 
M itnice, od koder so jih  odpe
ljali v domači kraj.

To so v grobih obrisih dogo
dki v zvezi s t.i. drugim tržaškim 
procesom proti Slovencem, ki 
so se organizirano upirali faši
stičnemu režimu in njegovemu 
narodnemu zatiranju. Prvi tak
šen proces je bil prav tako pred 
Posebnim sodiščem v Trstu pr
ve dni septembra 1930, na kate
rem so bili, kot znano, obsojeni 
štirje glavni obtoženci za aten
tat na fašistični dnevnik II Popo- 
lo di Trieste, in sicer Ferdo Bido
vec, Franjo Marušič, Zvonim ir 
M iloš in Alojz Valenčič, ki so šli 
v zgodovino kot bazoviški juna
ki. Kljub temu dramatičnemu 
izzivu upiranje fašističnemu re
žimu s strani primorskih Sloven
cev ni zamrlo, temveč se je po 
krajšem zatišju obnovilo in za
čelo vedno bolj preraščati v ob
širno razpredeno mrežo zaup
nikov in aktivistov tajne proti
fašistične organ izacije  TIGR 
(Trst, Istra, Gorica in Reka), ki 
je  imela za končni cilj priključi
tev Primorske in Istre k matični 
državi Jugoslaviji. Njena glavna 
najbolj znana voditelja sta bila, 
med številnimi drugim i, A lbert 
Rejec in Danilo Zelen. Slednji 
je bil sodelavec na smrt obso
jenih na drugem tržaškem pro

cesu in bi se lahko znašel z nji
mi na procesu, kakor se je zna
šel Lavo Čermelj, ki ga je itali
janska policija aretirala v Ljub
ljani brž po njeni zasedbi aprila 
1941. Zelenu je bila namenje
na drugačna usoda: 13. maja 
1941 je padel v spopadu s kara
binjerji in italijanskimi vojaki na 
Mali gori pri Ribnici kot prva 
žrtev v boju z okupatorjem na 
slovenskem ozemlju.

Prve aretacije v zvezi z dru
gim tržaškim procesom segajo 
nazaj v pomlad 1940, ko se je 
fašistična Italija pripravljala za 
vstop v vojno, kar se je zgodilo 
10.6.1940. V tem času so se na
mreč začele množične aretacije 
v Trstu in vsem Primorju. Do za
četka septembra je bilo izvrše
nih že 1 50 aretacij, ki so se nato 
neprekinjeno nadaljevale in za
jele nad tristo ljudi. Po dolgih 
in mučnih zasliševanjih so jih 
60 ovadili Posebnemu sodišču, 
da jim  sodi za prevratniško de
lovanje proti državi.

Obtoženci so bili iz vseh slo
venskih krajev tedanje Julijske 
krajine, od Bovškega in Tolmin
skega do Krasa in Ilirske Bistri
ce, a še največ iz Trsta. Pripadali 
so različnim idejnim smerem in 
poklicem, med temi so bili tudi 
številni intelektualci. Tako se je 
na procesu odražala podoba ce
lotne Primorske in njene upor
nosti raznarodovalni fašistični 
politiki.

5 1. STRANI

KOROŠKA IN Ml

To pa so potem preprečile 
objektivne zapreke. Danes sicer 
sedi v evropskem parlamentu 
slovenski poslanec, izvoljen na 
listi Levih demokratov, torej ne 
kot pristen izraz manjšinske 
stvarnosti.

Slovenci v Italiji in v Avstriji 
bomo morali zato tudi v bodo
če bolj sodelovati na političnem 
področju, in to kot resničen iz
raz po litične  volje slovenske 
manjšine v obeh državah.

5  1. STRANI

KAM PLOVE

Kakšno je pravzaprav resnič
no ozadje vsega tega zares ne
navadnega in gotovo edinstve
nega ravnanja v državi, ki se 
ima za demokratično in ki je  v

prejšnjem stoletju na lastni koži 
občutila "b lagodati" diktature? 
O dgovor morda najdemo v u- 
vodniku, ki ga je  v ponedeljek, 
10. t.m., objavil razširjeni in vpli
vni dnevnik Corriere della sera. 
Njegov avtor pravi, da predsed
nik vlade Berlusconi ni izpolnil 
obljube, da bo v prvih sto dne
vih svoje vlade dokončno rešil 
vprašanje "konflikta interesov". 
Res je sicer, da je v napoveda
nem roku minister Frattini izo
blikoval shemo zakonskega os
nutka, ki naj bi uredil to vpraša
nje, vendar je predlagana reši
tev najslabša od vseh, kar jih  je 
bilo do zdaj zamišljenih. Berlu
sconi je, kot znano, zalozniški in 
medijski mogotec, koristi njego
vih številnih podjetij pa gotovo 
niso vedno v skladu z javnimi ko
ristmi, za katere morata skrbeti 
vlada in zlasti njen predsednik. 
V demokratičnih državah je to 
vprašanje natančno urejeno, 
zato Italija predstavlja v tem po
gledu izjemo. Do kdaj? Proti

Berlusconiju in nekaterim nje
govim najožjim sodelavcem, ki 
so tudi parlamentarci, so že v te
ku sodne preiskave v Italiji in tu
jini. Zanimivo je, da se v tej zve
zi govori o pranju umazanega 
denarja, o davčnih goljufijah, o 
korupciji, torej o kaznivih deja
njih, katerih osumljenci ne bi 
smeli biti predmet tiralic EZ! Ka
ko si to razlagamo? Si sploh lah
ko predstavljamo, da bi komu
nistični (kot pravi Berlusconi) ali 
nacistični (kot pravi Bossi) jav
ni tožilci in sodniki v državah EZ 
mogli zares izkoriščati svoje po
ložaje v politične namene? Za
časni predsednik evropskega 
parlamenta Verhofstadt je v to
rek bil v Rimu, kjer se je sestal 
tudi z Berlusconijem. Slednji je 
po srečanju povedal, da je bil 
dosežen sporazum o spornem 
vprašanju evropskega zaporne
ga naloga. Govoril pa je tudi o 
nujnosti, da se spremenijo ne
katera ustavna določila.
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P R IZ A D E V A N JA  Z D A  IN  EZ

NOVI PRITISKI 
ZA MIR  
NA BLIŽNjEM 
VZHODU

Ameriška vlada si še dalje 
odločno prizadeva, da bi se na 
B ližnjem  vzhodu prenehalo 
prelivanje krvi in se končo po
šteno uredili odnosi med Izra
elci in Palestinci.

Te dni je  dopotoval na Bli
žn ji vzhod am eriški general 
Zinni, ki je  imel pogovore tako 
z izraelskim ministrskim  pred
sednikom Sharonom kot s pa
lestinskim  vod ite ljem  A rafa
tom. Pomembno novost goto
vo predstavlja odločen nastop 
Evropske zveze. Zunanji m in i
stri vseh 15 držav članic so izja
vili, da sta palestinski organiza
ciji Hamas in Džihad teroristič
ni združbi, predsednika Arafa
ta pa so pozvali, naj takoj na
stopi proti skrajnežem, in sicer 
tako, da poskrbi za uničenje te
roristične mreže, za aretacijo 
in kaznovanje ljudi, ki sodelo
vali pri atentatih, in za javni po
ziv, naj se naredi konec obrože- 
nemu boju proti Izraelcem.

O d Izraela pa zunanji m in i
stri Evropske zveze zahtevajo, 
naj umakne svoje vojaške eno
te, naj preneha pobijati Pale
stince, ki jih  ima na posebnem 
seznamu, naj naredi konec ob
leganju palestinskega ozemlja 
in naj preneha z gradnjo izra
elskih kolonij. Poslanici sta bili 
v Bruslju izročeni izraelskemu 
zunanjemu m inistru Peresu in 
palestinskemu pogajalcu Nabil 
Shatu.

Izraelski zunan ji m in ister 
Peres je na začetku tega ted
na bil na obisku v Rimu, kjer je 
imel pogovore z zunanjim  mi
nistrom Ruggierom, sestal pa 
se je tudi s predsednikom vla
de. Zanim ivo je, da p ro ti že 
ustaljenem običaju šef izrael
ske diplom acije tokrat ni obis
kal Vatikana.
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V O J N A  V A F G A N IS T A N U

TIK PRED RAZPLETOM
BREDA SUSIC

Krog okoli Osame bin Lad- 
na se nezadržno oži. Po naved
bah Hazrata Alija, enega izmed 
voditeljev protitalibanskih sil, je 
90% možnosti, da se na majh
nem območju goratega podro
čja Tora Bora na vzhodu Afga
nistana, ki je še v rokah peščice 
arabskih bin Ladnovih privržen
cev, skriva tudi saudski šeik. Tu
di za talibanskim vodjo mulo O- 
marjem seje po padcu Kanda
harja izgubila vsaka sled. Med
tem pa je ameriški časnik Wa- 
shington post objavil vest, da so 
ameriške sile prišle do videopo
snetka, na katerem vodja terori
stične organizacije A l-Q aida 
neposredno priznava odgovor
nost za atentate.

Talibani so v petek, 7. de
cembra, zjutraj defin itivno za
pustili še zadnje oporišče, me
sto Kandahar, in ga prepustili 
krajevnim paštunskim vodite
ljem. Da bi preprečil krvave 
spopade, ki so pred nekaj ted
ni v podobni prehodni situaciji 
v mestu Mazar-i-Sharif povzro
čili več kot sto žrtev, je  posegel 
sam bodoči afganistanski pre
mier Hamid Karzai. Dosegel je 
dogovor, po katerem je nadzor 
nad mestom prevzel nekdanji 
guverner istoimenske pokrajine 
Gul Agha, mudžahidski povelj
nik, mula Nakebulah pa bo lah
ko v zameno postavil svojega 
človeka na vrh mestne vojaške 
enote.

Američani so se s svojimi e- 
notami približali mestu, v pre
stolnici Kabul pa se že priprav
ljajo na ponovno odprtje ameri
škega veleposlaništva, ki je bilo 
zaprto od leta 1989.

Največ dela pa so ameriške 
vojaške sile imele na območju 
Tora Bora, kjer so bombniki B- 
52 več dni silovito obstreljevali 
položaje bin Ladnovih privržen
cev in pri tem uporabili tudi uni
čujoče bombe "dasy cutter". 
O benem  so napredovali tudi

vojaki Severnega zavezništva, 
ki so zavzeli pomembne strate
ške položaje na vznožju gora. 
Zasedli in pregledali so tudi šte
vilne jame in rove, kjer bi se lah
ko skrivali nasprotniki. Bin La- 
den in njegovi se v trenutku, ko 
pišemo, branijo s komaj 5 kva
d ra tn ih  k ilom etrov širokega 
obm očja na vrhu gore, ki se 
imenuje Regan.

Krajevni prebivalci so priča
li, da so saudskega šeika videli 
na tem območju. Drugi viri pa 
navajajo možnost, da je bin La- 
den že zbežal v Pakistan. Kje tiči 
resnica, bomo morda izvedeli 
že v naslednjih urah in dneh. 
Morda bo postalo tudi bolj ja
sno, če je Osama bin Laden res 
kriv za zločine, ki mu jih pripisu
jejo. Videokaseta, na kateri so 
menda dokazi o njegovi krivdi, 
je bila objavljena v sredo, 12. 
t.m . Vendar je že znano, da so 
posnetki sporni, saj niso jasni - 
predvsem zvok je precej slab.

Čeprav am eriško javnost 
morda bolj zanima usoda bin 
Ladna, je vprašanje človekolju
bne pomoči sestradanemu af
ganistanskemu prebivalstvu in 
pa pomoči za obnovo države še 
bolj pereče. V Bonnu so m inuli 
teden prišli do dogovora o se
stavi nove prehodne vlade in 
pripravi na volitve, vendar so 
mnogi krajevni plemenski vodi
telji že izrazili nezadovoljstvo 
nad od ločitvam i konference. 
Poglavje, ki so ga odprli atentati 
11. septembra, torej še zdaleč 
ni zaključeno.

POVEJMO NA GLAS JANEZ POVSE

ZA STRPNO REŠEVANJE 
PROBLEMOV

Ena od  posledic vojne, čeprav je  oddaljena, 
vendar smo nanjo pristali, se utegne pokazati v 
sprem enjenem  odnosu do urejanja našega 
družbenega življenja. Dejstvo je, da pričenja 
vojna praviloma vplivati vzvratno nazaj in da je  
treba b iti zaradi tega toliko bo lj buden in pa na 
preži. Kaj rado se namreč zgodi, da se želimo 
l ju d je  v o ko lišč ina h , kakršne so sedanje, 
oprijem ati ostrejših prijemov, ne da h i se tega 
sploh dobro zavedali. Nenadoma se nam zazdi 
sila primernejša od dolgotrajnega dogovarjanja 
z drugače mislečim. Čez noč dobim o občutek, 
da se na miren način ne da ničesar več doseči 
in da zaradi tovrstne m irnosti ostajajo vprašanja 
večno odprta in nikdar rešena. In v/ kolikor pu
stim o takšnim razmišljanjem prosto pot, potem  
se lahko že nevarno prib ližam o "p lem en iti" lo
g ik i vojne, da se je  namreč mogoče le z večjo 
ostrino izneb iti težav, k i se nočejo prem akn iti z 
mrtve točke.

Zato  b i m ora li b it i sila previdni, da ne b i 
priče li številnih družbenih vprašanj razreševati 
po načelu in praksi ostrih potez. B iti b i morali 
na prim er zelo pozorn i na vladno napoved, da 
bo v šestih mesecih rešila vprašanje italijanske
ga sodstva. B iti h i m ora li zelo pozorni, da ne bi 
m oreb iti na silo utišali sindikatov, k i se borijo  
za o h ra n ite v  va rn o s tn ih  m ehan izm ov p r i 
odpuščanju delavcev. Mimogrede, v kolikor sin
d ika ti v svojem prizadevanju ne bodo deležni 
kar najširše družbene podpore, je  možnost 
prekomernega pritiska na njihovo delovanje več

kot na dlani. Dalje b i m orali b iti zelo pozorni, 
da ne bi uveljavljali privatizacije zdravstva sunko
vito in brez potrebnega dogovora. Da ne b i 
sprejeli takšnega zakona o priseljencih, k i b i 
sprožil družbene napetosti, da torej ne b i ogro
z ili m ultikulturnosti, k i je  eden od temeljev se
danje in prihodnje Evrope. V kolikor b i namreč 
spodkopali vrednote m ultikulturnosti, b i se raz
mere v razvitem svetu zlovešče poslabšale.

Kar dolg je  torej spisek vseh odprtih vprašanj, 
p ri reševanju katerih bi utegnili podleči skušnja
vi, da jih  je  mogoče in nujno razrešiti naenkrat, 
čez noč in enostransko.

In prav omenjena skušnjava je  tista, k i se na
paja z logiko vojne. To pa pomeni, da so ogrože
ne vse tiste vrednote, k i urejajo naše skupno živ
ljenje, in sicer ves čas, dokler bo sedanja vojna v 
svetu še trajala. In zato je  prav, da se toliko bolj 
zavemo dobrobiti strpnosti in razumevanja, do
brobiti, k i nam ni dana enkrat za vselej, ampak 
jo  moramo go jiti in čuvati. V tej točki h i se mora
li spom niti izkušenj iz preteklosti, ko smo doži
veli nič koliko časov, v katerih sta b ili strpnost in 
razumevanje povsem potisnjeni na rob ali celo 
izločeni iz življenja. Zgodovinska izkušnja torej 
dopoveduje, da so prav načela strpnosti in razu
mevanja v obdobjih g lobljih zaostritev tako ali 
drugače v nevarnosti in da se je  treba zato zanje 
na novo zavzeti s tisto odločnostjo, k i jo  od  člo
veka zahteva blagor sožitja oziroma srečnega 
sobivanja.
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IN T E R V JU  /  M A R K O  TE R C IC

OB JUBILEJU MEŠANEGA PEVSKEGA 
ZBORA LOJZE BRATUŽ

D A N IJEL DEVETAK

Zbor Bratuž bo p ros lav il svoj
visoki ju b ile j s koncertom.
Koncert bo v četrtek, 13. decembra, 

ob 20.30 v veliki dvorani Kulturnega 
centra Lojze Bratuž v Gorici. Za ta ve
čer smo pripravili spored, ki smo ga 
razdelili v štiri sklope. Peli bomo zlasti 
umetne pesmi, nato skladbe Brede 
Šček, goriške skladatelje, Kogoja in 
Merkuja. Hoteli smo dati prednost pri
morskim avtorjem, od Danila Fajglja 
prek Stanka Jericija do mladega Patri
cka Quaggiata. Ob tej priložnosti bo
mo tud i podelili posebno priznanje 
prof. Stanku Jericiju, dirigentu, ki je 
najdaljšo dobo - celih 30 let - vodil naš 
zbor. Priznanje za svoje udejstvovanje 
bodo prejeli tudi pevci. Podeljene bo
do namreč bronaste, srebrne in zlate 
Gallusove značke. To bo torej naša 
akademija. V glavnem bomo peli, ne
kaj bom povedal kot predsednik, po
memben trenutek bo omenjena pode
litev priznanj, na koncu pa se bomo 
radi ustavili z vsemi prijatelji pri druža
bnosti. Zato res top lo vabim vse prija
telje, nekdanje pevce in vse tiste, ki bi 
radi peli z nami, naj praznujejo z nami.

Izšla je  tud i lepa in  bogata
priložnostna brošura.
Res je. Pripravila jo  je prof. Verena 

Koršič Zorn, ki je nazorno opisala zgo
dbo našega zbora. Knjižica vsebuje 
poleg številnih informacij tudi bogato 
fotografsko gradivo iz našega arhiva. 
Poleg vsega je v njej še moj uvodni po
zdrav; misel knjižici na pot sta prispe
vala predsednik Zveze slovenske ka
toliške prosvete dr. Damjan Paulin in 
prof. Andrej Bratuž, sin pokojnega Loj
zeta Bratuža in sploh več kot 40 let član 
zbora. Nekaj je tudi spominov štirih 
še živečih dirigentov zbora; to so Ivo 
Bolčina, Stanko Jericijo, Stojan Kuret 
in Bogdan Kralj. Prof. Verena Koršič je 
dodala tudi seznam vseh naših nasto
pov in gostovanj na tujem. Naj povem 
še to, da je platnico grafično opremil 
naš mladi pevec Paolo Posillipo, ki je 
tud i oblikoval logo tip  ob 50-letnici 
zbora; tako poteka celotno naše praz
novanje v istem slogu. Ker je bil projekt 
za naš zbor finančno dokaj zahteven, 
sta nas pri tem podprla ZSKP in Zdru
ženje cerkvenih pevskih zborov, za kar 
smo jim a res hvaležni.

Kakšno je  po tvojem trenutno
zdravje zbora?
Zbor Lojze Bratuž je od vedno, kar 

se jaz spomnim, nekako nihal, kar se 
tiče kakovosti. Jaz sem stopil v zbor 
na začetku leta 1977, to je v času, ko 
je bil sestav daleč naokrog znan kot 
res dober zbor. Januarja istega leta je 
bil med drugim na znanem gostovanju 
v Parizu, ki se ga vsi radi spominjajo 
in je za zbor veliko pomenilo. V letih 
'90 se je začelo daljše obdobje krize 
vse do trenutka, ko se je močno začu
tila potreba po pomladitvi članov. Leta 
1998 je tako prevzel vodstvo dirigent 
Stojan Kuret, ki je s svojo strokovno
stjo v nekaj mesecih ogrom no nare
dil, kar se tiče kakovosti sestava. Po
stali smo zelo dober zbor, žal pa se 
niso dovolj razvile tiste medosebne 
vezi, ki bi iz sestava naredile tudi sku
pino prijateljev, v kateri se vedno lepo 
znajdeš. Ni bilo prave skupnosti. Čla
ni so bili ljudje, ki jim  je bilo všeč lepo 
peti; redno smo delali pod profesional
nim vodstvom. Po mojem pa je za tak 
sestav, kakršen je naš, skoraj pomem
bnejše od kvalitete dejstvo, da gre pri 
tem za skupino ljudi, ki so radi skupaj.

Mislim, da je  zbor v lem  trenutku 
prav dobra skupina. Sicer nismo tako 
številni kot kakšen drug sestav, je pa 
to po mojem prav lepa skupina, ki ima

M ešani pevski zb o r Lojze Bratuž iz G orice se je  v tem  tednu spom nil svoje 50-Ietnice s slavnostnim  

koncertom . O  sestavu, ki ga je  leta 1951 ustanovil M irk o  Filej in je  skozi deseletja veliko pom enil v naši 
kulturn i stvarnosti, smo se pogovorili s predsednikom  zbora M arko m  Terčičem , očetom  treh o tro k  in 

zavzetim  do lg o le tn im  pevcem. N jeg a  smo izbrali tudi zato , ker je  m ed sedanjim i pevci eden izm ed  

redkih , ki v vrstah zbora po je jo  več kot dvajset let.

pred sabo dobre perspektive. Vse to 
je odvisno tudi od dirigenta, ki mora 
držati skupaj člane in jim  vlivati nav
dušenja za skupne podvige. Mislim, da 
je Bogdan Kralj v tem trenutku pravi 
dirigent za nas. Z njim  med nami vla
da res prijetno vzdušje, veliko delamo, 
se tudi pošalimo in poveselimo. Ideal
no bi bilo, ko bi se nam pridružil še 
kdo. Čas bo prinesel svoje. Delamo po
časne korake in počasi želimo rasti v 
prepričanju, da nam bo to res uspelo.
V zadnjih mesecih smo že imeli nekaj 
nastopov. Premoščamo nekaj težav, si
cer pa se nam zdi, da smo vsakokrat 
malo boljši. Smo dobra skupina.

V zboru nas je nekaj manj kot tride
set. Če pomisliš, da sem jaz med peti
mi najstarejšimi, lahko razumeš, da se
stavljajo zbor v glavnem prav mlade 
osebe. Najmlajši nima niti 18 let. Lepo 
je delati z mladimi, ker so dinamični, 
prožni, prilagodljivi, se hitro naučijo. 

Zbor Lojze Bratuž je  v preteklo
sti želel b it i in  je  tud i b il nekak 
reprezentančni sestav, vodilni 
zbor iz  Goriške. B ilje  
avantgarden in  je  sploh b il 
vzgled drugim  sestavom. Tudi 
danes poje v njem kar nekaj 
pevcev, k i ne ž iv ijo  v mestu... 
Kar se spomnim, je zbor na Gori

škem še zlasti v "zlatih časih" prof. Jeri
cija slovel prav zaradi svoje avantgar
dnosti; med prvim i se je lotil polifonije, 
Gallusa in zahtevnejših sodobnih skladb. 
To je bil prava oporna točka za zbore iz

iz goriške pokrajine znatno razvili in 
dosegli res zavidljive uspehe. Skoda, 
da ni več Gorica sedež tako dobrega 
zbora. Moja želja in načrt pa sta, da bi 
se zbor Bratuž počasi spet okrepil. Je 
sicer težko, a mi verjamemo v svoje 
zmogljivosti. Upamo, da se bo s praz
novanjem 50-Ietnice prikazala na ob
zorju nova doba, da bo to prelomni
ca. Zbor Lojze Bratuž naj spet posta
ne tista reprezentativna skupina, ki 
dostojno predstavlja goriške Slovence 
po vsem svetu. Pred leti je zbor pel v 
Švici, Franciji, Milanu, Karlovcu... Se
daj bi česa takega verjetno ne zmogel. 
Upamo pa, da bomo ob 60-letnici spo
sobni še kakega takega podviga. Iz 
svoje izkušnje sem ugotovil, da mora 
skupina resno delati z istim dirigentom 
vsaj pet let, preden se vzajemno razu
meta in delujeta kot organska celota.

Pri našem zboru imamo vedno od
prta vrata. Za sprejem niso predvide
ne ne avdicije ne selekcije. Radi sprej
memo že izkušene pevce, pa tudi ti
ste, ki se m orajo šele učiti in imajo ve
selje do glasbe. Slednji bodo seveda 
na prvih nastopil peli bolj potiho, go
tovo pa se bodo med nami dobro zna
šli. Res ne zapiramo vrat nikomur. 

Lepo je. da pojejo v vaših 
vrstah mladi, k i so tudi 
glasbeno izobraženi.
Omenimo le vse bolj znanega 
Patricka Quaggiata. k i je  v 
zadnjem letu zablestel kot 
avtor nekaj posebno posreče-

sbenika, ki bo lahko v prihodnosti še 
marsikaj naredil za naš zbor.

Celih štiriindvajset let poješ 
v zboru Lojze Bratuž. Kako to. 
da s i se sploh p rib liž a l temu 
zboru in  česa se najbolj spomi
njaš iz  p rv ih  časov v njem?
V števerjanskem zboru sem začel 

peti, ko sem bil star kakih 12 let. Her
man Srebrnič je bil že takrat tista go
nilna sila, ki je iskal mlade pevce in nas 
spodbujal. Večkrat na teden je zahajal 
k nam domov in me prepričal, da sem
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vse okolice. Marsikdo je pel v doma
čem vaškem zboru v Steverjanu, Stma- 
vru, Rupi, Podgori, Sovodnjah, Štan- 
drežu in obenem obiskoval tudi mest
ni zbor Lojze Bratuž. To je bil eliten se
stav. Kdor je pel "v Bratužu", je bil na 
to ponosen. In med drugim je vsak tak 
pevec nabral in odnesel veliko znanja 
iz mestnega zbora v domači zbor; pri 
tem mislim tako na tehniko kot na re
pertoar. Ko sem začel zahajati v zbor 
Bratuž, nas je v njem pelo kar šest Ste- 
verjancev. Prof. Jericijo je imel v zalo
gi vedno ogrom no gradiva. Skladbe, 
ki smo jih mi peli z njim  pred 20 leti, 
pojejo sedaj znani sestavi, kot so Ma
drigalisti, komorna skupina Ave in dru
gi. Slo je za res napredno in pomemb
no skupino. Danes je težko govoriti o 
isti vlogi za zbor Bratuž že zaradi tega, 
ker so se medtem nekateri vaški zbori

nih skladb. Verjetno je  ves zbor 
ponosen na takega člana...
Pevci so resnično pretežno mladi 

in marsikdo je dobro pripravljen. Veli
ko je tudi takih, ki sicer ne igrajo na 
noben instrument, so se pa v preteklo
sti učili osnov glasbe ali so že peli pri 
drugih zborih. Glede Patricka mislim, 
da je mladostniško zagnan, saj poje 
kar pri treh zborih in zraven sodeluje 
še pri drugih glasbenih skupinah.

O b koncu novembra smo na sveča
ni proslavi ob 150-letnici Mohorjeve 
družbe v Gorici peli Quaggiatovo Pe
sem Gorici, ki je  med nami zelo prilju
bljena, saj je zelo nežna. Res radi jo  
pojemo in na zadnjem nastopu smo 
bili z izvedbo zelo zadovoljni. Tudi Pa
trick je bil zadovoljen. Res smo veseli, 
da imamo v naših vrstah tako obetav
nega in perspektivnega mladega gla

stopil v zbor. V njem je tedaj pela tudi 
pokojna Alenka Černič, ki je pela hkrati 
tudi v zboru Bratuž. Po gostovanju v 
Parizu me je s svojim navdušenjem prav 
nalezla in privabila v zbor Bratuž. V za
četku se mi je vse skupaj zdelo čud
no, moral sem se navaditi tudi Jericije- 
ve posebne metodologije. Počasi pa 
mi je vse to "prišlo v kri" in sem v zbo
ru zaživel. Vmes sem prekinil svoje u- 
dejstvovanje le za krajši čas, ko sem 
se poročil. Kmalu pa sem se vrnil in še 
pojem. Imam zelo lepe spomine na 
koncerte, izlete, študijske dneve v Ža- 
bnicah, na prijatelje in še zlasti na A- 
lenko. Zaradi vsega tega mi je zbor 
močno prirasel k srcu in bi mi bilo pred 
nekaj leti res žal, če bi v težkem trenu
tku propadel. Tudi zato sem tedaj rad 
sprejel vlogo predsednika zbora, ko so 
mi nekateri člani to predlagali in naka

zali smernice za preureditev sestava. 
Vedel sem, da ne bo lahko izpeljati te 
naloge. Zaradi izkušenj in vseh let, ki 
sem jih zboru posvetil, pa sem imel do
kaj jasne ideje glede tega, kaj zbor Bra
tuž potrebuje. Moja želja je ta, da bi 
zbor spet prišel na nekdanjo raven. Do 
pred kratkim sem pel tudi v števerjan
skem zboru, ki je krepak in je dosegel 
res lepe uspehe. In vendar sem bil na 
zbor Lojze Bratuž vedno navezan na 
poseben način. Če me kdo vpraša, kje 
sem pel, bom gotovo najprej rekel: "V  
zboru Bratuž!" To mi je ostalo.

Kako to? Saj člani, zlasti 
v zadnjih letih, p riha ja jo  
in  odhajajo...
Saj vem. A nisem vezan nujno na 

člane zbora, ampak na sestav kot tak. 
Pel si pod trem i d irigenti.
Kako misliš, da so Stanko 
Jericijo, Stojan Kuret in  
Bogdan K ra lj označili zbor?
V prvih časih z Jericijem se mi je 

zdelo vse čudno; še zlasti, ko smo se 
lotili polifonskih ali sodobnejših skladb. 
Ko sem se malo navadil na disonance, 
je  šlo bolje. Po mojem je bil prav Jerici
jo  tisti, ki je dal zboru obraz, pečat; 
dal mu je značaj. To podobo ima prav
zaprav še danes. Z Jericijem sem se 
naučil peti; pa ne samo jaz.

S Kuretom smo se v treh letih nauči
li ogromno; sposoben je posredovati 
res veliko znanja v zelo kratkem času, 
če le pozorno spremljaš njegova navo
dila. Sloje za pravi študij s svinčnikom 
v roki. Veliko več bi se lahko naučili, 
če bi on še naprej vodil naš zbor. Izku
šnja bi lahko bila res koristna tudi za 
naš širši prostor, če bi v zboru pelo več 
pevcev iz okoliških vasi in bi potem na
brano znanje ponesli v druge zbore.

Bogdan Kralj pa je sicer komaj pri
šel, saj smo dejansko v njegovi prvi se
zoni. On ima po mojem mnenju zelo 
jasne pojme glede tega, kaj hoče in 
misli s tem zborom. To tudi piše v ome
njeni brošuri. Mislim, da bo svoje načr
te sposoben uresničiti. Vse to pa bo 
odvisno tudi od članov samih, če se 
bodo na pravilen način odzvali na nje
gov način dela. Dejstvo pa je, da je bilo 
pred 25 leti razmeroma lahko biti do
ber zbor, ker ni nihče pel Gallusa ali 
sodobnih skladb. Danes je skoraj težko 
najti kakovostno "slabe" zbore. In kdor 
hoče doseči najboljše, se mora pošte
no potiti.

Kaj potrebuje po tvojem 
mnenju zbor za svojo zdravo 
nadaljnjo rast?
Po mojem najprej dejavne člane, 

take, ki želijo delati. Potrebni sta do
slednost in vztrajnost; treba je graditi. 
To polagam na srce zlasti mladim. Ti 
imajo danes veliko interesov, od infor
matike do športa in jezikov. Vse lepo 
in prav, treba je misliti na lastno forma
cijo. Ljudem moje generacije pa je bila 
verjetno bolj pri srcu skupnost. Pred 
leti so si pevci našega zbora sami ku
povali note, ker jih drugače ne bi ime
li. Sploh je zbor šel skoz težke čase in 
potrebna je bila marsikatera žrtev in od
poved; in vendar so pevci vztrajali tudi 
tedaj, ko je bilo najhuje. N jim  gre za
sluga, če po 50 letih sestav še obstaja.

Sem mnenja, da si je treba najprej 
prizadevati za svoj kraj, šele potem 
pride vse drugo. Razumem, da ima ver
jetno večje zadoščenje npr. pevec, ki 
gre pet v kak profesionalen zbor v Ljub
ljano, ali športnik, ki stopi v državno eki
po, ali še časnikar, ki nastopi službo pri 
vsedržavnem časopisu. A prepričan 
sem, da je še najbolj srečen, kdor da 
vse od sebe najprej za svoj kraj, za svo
je ljudi, čeprav ne doseže tako vidnih 
rezultatov. To je zame zbor Lojze Bratuž.
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KRISTJANI IN DRUŽBA

S V E T O P I S E M S K A R A Z M I Š L J A N J A

V L I T U R G I Č N E M L E T U  C

Ž LA H T E N  IZB O R  BOŽJE BESEDE, 
NEDELJO  ZA NEDELJO

VILJEM ŽERJAL 3. ADVENTNA NEDELJA (16.12.), 
DEVETDNEVNICA 
PRED BOŽIČEM

‘ G ledali bodo Gospodovo veličastvo, krasoto našega 
Boga. ” ( Iz  35, 2)

“Gospod je  zvest na veke. ” (Ps 146, 6)
“Gospodov p riho d  je  blizu, ” (Jak 5, 8)
“A li si t i  tisti, k i  mora p riti, a li na j čakamo drugega?’’ 

(M t 11, 3)
"Kakšna prevara bi bila, če bi ob smrtni uri spoznali odnosno 

doživeli, da ni ne večnosti ne Boga, marveč en sam nič!", je vzkliknil 
mlad dijak pri razgovoru med veroučno uro.

To spominja na 1. pismo apostola Pavla Korinčanom: "Če ni 
vstajenja m rtvih, potem tudi Kristus ni bil obujen. Če pa Kristus ni 
bil obujen, je tudi naše oznanilo prazno in prazna tudi vaša vera... 
in ste še v svojih grehih. Tedaj so izgubljeni tudi tisti, ki so zaspali 
v Kristusu. Če samo zaradi tega življenja zaupamo v Kristusa, smo 
od vseh ljudi najbolj pomilovanja vredni" (1 Kor 15,13-19).

Pavel se ne spušča v debato, marveč enostavno pribije: "Toda 
Kristus je vstal od mrtvih... Kakor namreč v Adamu vsi umirajo, 
tako bodo v Kristusu vsi oživljeni... najprej kot prvina Kristus, po
tem pa tisti, ki so Kristusovi, ob njegovem prihodu..., da bo Bog 
vse v vsem" (1 Kor 15, 20-28).

Ljudje vseh časov smo namreč kakor pogreznjeni v samo vid
no, ki ga je mogoče otipati, preveriti, izkusiti.

Nekaj epikurejcev in stoiških filozofov je v Atenah poslušalo 
Pavlovo oznanjevanje. Apostol je bil strnil vse bistveno v Kristusa 
in v njegovo vstajenje. Ti modreci so zvedavo hodili okrog, žejni 
vsakršne novosti. A ko so slišali Pavlov nauk, so začeli vihati nos 
in zadirčno govoriti: "Ali bi lahko izvedeli, kakšen je ta novi nauk, 
ki ga oznanjaš? To, kar prinašaš, zveni nekam čudno našim 
ušesom". Ko pa ga pripeljejo na Aeropag, kjer jim  oznanja edine
ga pravega Boga in Jezusa in njegovo vstajenje od mrtvih ter sod
bo, tedaj se iz njega norčujejo in ga odslovijo (Apd 17, 18 nss). 
N jihovim  ušesom ni samo "nekam čudno", pač pa tudi neprijet
no, zlasti zato, ker bo treba dajati nekomu, Bogu namreč, obračun
o vsem svojem življenju. Zakaj Boga je mogoče spoznati iz stvar
stva in v vesti (Rim 1,19 nss).

"Ljudje pa so postali v svojih mislih prazni in nespametno srce 
jim  je otemnelo" (Rim 1, 21).

Spoznanje Boga terja namreč hvaležnost do njega že zaradi 
življenja, ki nam ga je podaril, in zaradi njegove mogočnosti in 
božanskosti (v. 20), ljudje pa "so ponoreli" (v. 22), danes npr. po 
stadionih, a tudi po vsakršni razuzdanosti, z orožjem in teroriz
mom, pijani zmage orožja in nasilja, tudi pijani kruha in denarja, 
žejni časti in slave. Več tega dobim o pri Pavlu. Pa še res je, tudi 
danes (prim. Rim 1, 24-32).

"Gospodovo veličastvo (ali slavo, v gršč. dokso, v hebr. ka- 
bod), krasoto našega Boga" je namreč mogoče gledati samo v 
veri. Vera pa zahteva ne samo spoznanje, vedenje o Bogu, pač pa 
tudi in predvsem življenje po veri in iz vere. Dajati mora smisel in 
težo vsemu. Je ponižnost pred Bogom, a hkrati osebno srečanje 
z njim  ter prisrčen odnos do njega. To pa vodi v prav tako prisrčen 
odnos do vsakega človeka. Ker je naravnanost na presežnost vse
ga vidnega, zato pa je pričakovanje prihoda Boga v nas in med 
nas.

Poroštvo za vso čudovito skladnost med ljudm i in celo odnos 
do narave, ki človeka prevzame tako, da vriska in se raduje rešenja 
vsega, ni samo sklepanje našega razuma in vesti, marveč so tudi 
in predvsem Jezusova dela. Saj Jezus pravi odposlancem Janeza 
Krstnika, ki bi rad dobil tudi uradno potrditev, da je  Jezus pričako 
vani Mesija: "Pojdite in sporočite Janezu, kar slišite in vidite: slepi 
spregledujejo, hromi hodijo, gobavi so očiščeni, gluhi slišijo, mr
tvi vstajajo, ubogim se oznanja evangelij; in blagor tistemu, ki se 
ne spotakne nad menoj" (M t 11, 4-6).

Jezus se sklicuje na dobra dela, ki jih vrši, da lahko odpre člo 
veka za hrepeneče pričakovanje Božjega kraljestva. Takole govo
ri: "Jaz imam pričevanje, ki je večje kakor Janezovo: dela namreč, 
ki mi jih je dal moj Oče, da jih izvršim, prav ta dela, ki jih  oprav
ljam, pričajo o meni, da me je poslal O če" (Jn 5, 36 nss). Judom 
pa očita, da ne verujejo tistemu, ki ga je on (Oče) poslal.

Nato nakaže še tretjo možnost spoznanja Boga: Sv. pisma, 
rekoč: "Ta (Sv. pisma) pričujejo o meni. Toda vi nočete priti k meni, 
da bi imeli življenje" (jn  5, 39-40).

Za nevero rojakov in sploh za vsakega človeka pa navaja ča
stihlepnost in medsebojno kajenje" (Jn 5, 41 nss).

V Sv. pismu izrecno omenja pričevanje Mojzesa (Jn 5, 45) 
Kajti ne verujemo sami zase, marveč skupaj z neštetimi pričami 
Abraham npr. si je mislil, "da more Bog tudi od mrtvih obujati" 
(Heb 11,19).

Mojzes je vztrajal v veri tako, kakor bi gledal Nevidnega" (hleb 
11, 27). "D rug i pa so bili mučeni in niso sprejeli oprostitve, da bi 
dosegli boljše vstajenje" (Heb 11, 35).

Apostol Pavel našteva številne in različne vrste vernih ljudi vseh 
časov, rekoč: "Ker nas torej obdaja tako velik oblak pričevalcev, 
tudi mi odstranimo vsakršno breme in greh... ter vztrajno tecimo 
v tekmi, ki nas čaka" (Heb 12,1). Apostol Jakob pa nas vabi, naj 
potrp im o do Gospodovega prihoda!" Saj sodnik stoji pred vrati 
Za zgled navaja preroke (Jak 5, 9-10).

Božja beseda naj nas torej usmerja v skrivnostni prihod usmi 
Ijenega, dobrega, človekov ljubnega Boga, našega odrešenika (Tit
2, 4. 5).

SVETI O Č E  B L A G O S L O V IL  IK O N O  Z A  M L A D E  IZ  STA N D R E S K E  D E K A N IJE

"NASVIDENJE V TORONTU!"
Sandra Posillipo, M ichele 

Petruz, Alenka D i Battista in 
Patrick Quaggiato so štirje mla
di iz Goriške, ki so se v sprem
stvu p. M irka Pelicona, kapla
na pri duhovniji sv. Ivana v Go
rici, udeležili papeževe avdien
ce v Vatikanu v sredo, 12. de
cembra.

BLAGOSLOVITEV IKONE 
Po množičnem srečanju v 

Avli Nervi so p. M irko, Sandra 
Posillipo in M ichele Petruz s 
posebnim dovoljenjem stopili 
do svetega očeta in prinesli 
predenj sveto podobo, ki jo  tu 
zraven p rv ič  ob jav ljam o . P. 
M irko je papežu W ojty li obra
zložil, da bodo pred to Bogo- 
rod ico (M aterjo  Božjo) m olili 
m ladi Slovenci iz štandreške 
dekanije, zlasti ko se bodo pri
p ra v lja li na v e lik i dogodek 
prihodnjega leta, in sicer na 
Svetovni dan mladih, ki bo v To- 
ron tu  v Kanadi ju lija  2002. 
Zato so mu prinesli ikono, da 
jo  blagoslovi in da bo kasneje 
romala po naših domovih na 
Goriškem. Sveti oče je to prav 
rad storil ter z očetovsko do
b ro h o tn o s t jo  in nasm ejan 
pozval naše mlade: "Se vid im o 

Torontu! Srečno, m ladi!"
O nekajminutnem srečanju 

s svetim očetom bom o še pi
sali prihodnji teden.

SPREJEM V GORICI 
Vsi goriški verniki, še zlasti 

mladi, so vabljeni, da se priho
dn jo nedeljo, 16. decembra, 
udeležijo župnijske maše ob

10. uri v dušnopastir- 
skem središču sv. Iva- 

v Gorici. Na zače-na
tku svete da ritve  bo 
namreč uradno spreje
ta ikona v našem žup
nijskem občestvu.

NEKAJ O IKONI
Ikona je sveta po

doba, je okno v svet 
božjega. Ikona ni sa
m o poslikava, p re d 
m e t, a m p a k  v e lik o  
več. Je podoba nevi
dnega, je  podoba, ki 
razodeva enotnost ve
re, ž iv ljen ja  in um et
niške ustvarjalnosti. Je 
prostor, v katerem se 
s reču je jo  vsi t is ti, ki 
h re p e n ijo  po Ž iv lje 
nju, obličje, na katere
ga polagajo svoje oči 
tihe množice molilcev.
Ikona ni sama sebi na
men, ampak vse, kar 
vsebuje, je namenjeno 
prav m o litv i. Lepo je 
zreti ikono, pred katero so leta 
in leta m olile m nožice ljudi, ki 
so nosili in v m o litv i darovali 
svojo žalost in trp ljen je, pa tu 
di veselje in srečo.

Ikona izraža vernost pred
vsem krščanskega Vzhoda, še 
zlasti ruskega ljudstva, ki seje 
nalezlo bizantinske ikonograf
ske tehnike. Slikarji ikon so bili 
prvotno menihi, ki so se pred 
tem svetim opravilom  postili 
in veliko m olili; preden so vzeli
v roke čop ič, so se um ili in

oblekli v čista oblačila, da bi bili 
čisti tud i navzven. Med slika
njem so pogosto peli svete hi
mne, da bi jih  ne zavajale puh
le misli. Ikonograf ne išče svo
jega pojma lepote, ampak res
ničnost, preobraženo obličje.

IKONA BOGORODICE
Ikona "nežne Matere Bož

je " meri 30x45 cm. Naslikana 
je  bila v tretjem  štirimesečju 
leta Gospodovega 2001 v du
hu svetih kanonov cerkvene 
Tradicije ikonopisja. Avtor te

svete podobe je Silva
no Radaelli, član m i
lanske skupnosti "Fra- 
te rn ita ' del la Luce" 
(Bratstvo luči); v njej ži
vi več ikonopiscev, ki 
sodelujejo z umetniki 
ateljeja duhovne umet
nosti centra A le tti v Ri
mu. Ti se pos tijo  ter 
"p režveku je jo" Božjo 
besedo, saj im ajo glo
boko zavest, da podo
bo p re k  n jih  "p iš e "  
Sveti Duh. Pri oblikova
nju podobe sodelujejo 
vsak s svojo karizmo. 
Svetost življenja, ubo
štvo, razumevanje Sv. 
pisma in Tradicije so 
nujno potrebni za od
krivanje ikone kot daru, 
ki ga je Gospod nare
dil našim očetom že od 
vsega začetka ikono
grafske tradicije. Ikono- 
pisci gojijo medseboj
no prijateljstvo, ker jih 

Gospodova Luč "pobra ti" v uži
vanju in motrenju Gospodovih 
lepot v vsakdanjem na zunaj 
ponavljajočem se življenju.

IZ AMBROZIJANSKE 
LITURGIJE

"O zri se dobrohotno, o Bog, 
pri teh večernicah na naše da
rovanje luči in goreči ogenj tvo
je besede naj razjasni in vžge 
srce vernih. Po Kristusu, našem 
Gospodu." ( Iz večernic srede 1. 
tedna)

N O V E  IZ D A JE  Z A L O Ž B E  O G N J IŠ Č E  V K O P R U

Založba Ognjišče v Kopru 
(že 36 let izdaja tud i najbolj 
bran mesečnik v Sloveniji, O g
njišče) je v okviru svoje zbirke 
G radite lji slovenskega doma 
izdalo knjigo o očetu sloven
skega ugankarstva, duhovniku 
Petru Butkoviču - Domnu. Gre 
za žal skoraj pozabljeno oseb
nost, ki je v preteklosti pomemb- 
no sooblikova la ku ltu ro  na
šega naroda na Goriškem. Ro
jen je bil leta 1888 v Sovodnjah 
pri Gorici, um rl pa leta 1953.

TUDI KNJIGA O PETRU 
BUTKOVIČU-DOMNU

Ustvarjal je pod psevdonimom 
Domen O tilijev, bil pa je pe
snik, pisatelj, literarni zgodovi
nar, likovnik, ugankar, prevaja
lec iz malo znanih evropskih 
jez ikov in uredn ik lite ra rn ih  
glasil. Postavil je osnove slo
venske ugankarske term inolo
gije. Po njem se imenuje prvo

slovensko ugankarsko društvo 
Domen. Na Primorskem je de
loval tudi kot narodni buditelj 
in gimnazijce v Gorici navdu
ševal v ljubezni do slovenske
ga jezika in za pisanje v ma
terinščini.

Novo delo sta pripravila kul
turni delavec Marjan Brecelj iz

Nove Gorice in duhovnik Jož
ko Kragelj, ki zdaj živi in deluje 
v Gorici. Petra Butkoviča-Dom- 
na je  opisal M arjan Brecelj, 
gradivo pa je zbral in knjigo 
uredil Jožko Kragelj.

V knjigi, ki je  sploh prva o 
omenjenem zaslužnem kultur
nem in narodnem delavcu med 
Slovenci na Goriškem, so zbra
ne tud i vse Butkovičeve ugan
ke, ki jih  je objavljal v števil

nih revijah.

K A M P A N JA  Z A  VZD R ŽE VA N JE  D U H O V N IK O V

DAROVI ZA DUHOVNIKE
Cerkev in denar. Duhovniki 

in gospodarska pomoč. O  tem 
se govori že od leta 1989, od
kar so uvedli nov sistem go
spodarske pom oči Cerkvi. A 
se o tem še vedno zelo malo 
ve. M alo o tem, kako je b ilo 
prej in še manj o tem, kako je 
danes. Škofijskih duhovnikov 
je danes 38.000 in "s tane jo" 
o k ro g  900 m ilija rd  lir  (le ta  
2000 so "s ta li"  916 m ilija rd  
lir). Če povemo kaj več v b i
stvenih obrisih, lahko rečemo, 
da je  b ilo  pred le tom  1989 
stanje drugačno, saj so ga oz
načevale razne "ugodnosti" in 
"kongrue", ki so jih  lahko bili 
deležni župnik i, škofje in ka
nonik i. Zato so bogate žup
nije in škofije, ki so lahko de li
le "ugodnosti", imele brezskrb
ne in take duhovnike, katerim 
ni b ilo potrebno skrbeti za go
spodarske stvari. Tiste revne 
župnije in škofije, ki pa niso 
im ele "u go dno s ti", so imele

duhovnike, ki niso vedeli, kako 
naj preživ ijo  do konca mese
ca. Ža nekatere od njih je po
skrbela tako država s poseb
nim i sredstvi, ki so se im eno
vala "kongrue".

Od leta 1989 pa ni več "sreč
nih" duhovnikov ali manj sreč
nih, ker ni več državnih sred
stev, im enovanih "kongrue". 
Vsem 38 tisoč škofijskim duhov
nikom je zagotovljena mesečna 
dohodnina, in to za dvanajst 
mesecev v letu, in le-ta jim  za
gotavlja, da lahko opravljajo svo- 

j je poslanstvo po lastnih potre
bah, ki jih določajo njihove za
dolženosti, območje, na kate
rem opravljajo pastoralno služ
bo, starost itd. Noben duhov
nik ni več prepuščen sam sebi, 
niti bolni in starejši ne.

Med sredstvi, ki služijo finan
čni podpori za potrebe 30 tisoč 
škofijskih duhovnikov, je eno 
zelo pomembno in to sredstvo 
predstavlja jo darovi za vzdr-

i ževanje duhovnikov.* V letu 
2000 je 142.895 italijanskih dr
žavljanov darovalo svoj dar za 
vzdrževanje duhovnikov in vseh 
nabranih sredstev je bilo za 38 
milijard in 784 milijonov lir. Ti da
rovalci so neposredno pokaza
li, da pripadajo in verjamejo v 
Cerkev, v kateri ne vlada nače
lo "dam, če mi daš, in to toliko, 
kolikor mi ti daš". M islili so veli
ko širše. Bili so v pomoč lastne
mu župniku, a tudi drugim de
lavcem evangelija. Teh 142.895 
darovalcev je pripom oglo k oz
nanjevanju Jezusa vsem in pov
sod. Na ta način so omogočili 
tudi razmnožitev vrednot, ki jih 
prinaša evangelij, in to za vso 
družbo.

Prvenstvena odgovornost 
skrbeti za Cerkev, za sredstva, 
ki jih potrebuje, je seveda dolž
nost vernikov. Ta odgovornost 
predstavlja tud i preverjanje 
polnega razumevanja narave 
Cerkve, stvarnosti, ki je božja in

človeška, kot nas spominja II. 
vatikanski koncil, saj je  Cerkev 
romarka v času in v duhu.

Dobro je, da se spomnimo, 
kako je v tej stvarnosti tudi 38 
tisoč duhovnikov v službi v na
ših škofijah. In zato je pomemb
no, da vsi vemo, kako lahko so
delujemo pri vzdrževanju du
hovnikov z darovi, ki so prav 
njim namenjeni, kajti ti darovi 
so pomembni tudi zato, ker nu
dijo možnost udejanjanja ena
kosti v vsej državi in med vsemi 
duhovniki in torej presegajo vsa 
čustva in tudi vse krajevne da
nosti. Nuditi svoj dar za vzdrže
vanje duhovnikov je prav tako 
pomembno, kajti to predstavlja 
tud i preverjanje, koliko vsak 
vernik zna in zmore prepozna
vati Cerkev kot kraj občestva in 
vesoljne radodarnosti.

*Za podrobnejše inform a
cije o tem, kako lahko darujete 
vaš dar, lahko pokličete na brez
plačno telefonsko številko 800 
256937!

MA R I A  GRAZI A B A M B I N O  
(PREV. JUP)
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MOJE OKO JE PERO
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MOJE OKO 
JE PERO
Gledali smo vas duhovnike

SVETNIK TEDNA

11. D E C E M B E R

SILVESTER Č U K I
1 DAMAZ I., PAPEŽ

Ko je  b il današnji svetnik leta 366 izvoljen za papeža, si je  za 
svojega tajnika izbral sv. Hieronima, k i je  b il takrat star 35 let in 
je  že slovel kot učen poznavalec Svetega pisma. O dlično je  znal 
grško in hebrejsko in seveda tud i latinsko, zato je  papež Damaz 
temu velikemu učenjaku zaupal težko nalogo, da pregleda stara 
svetopisemska besedila in jih  iz grščine in aramejščine prevede
v latinščino. H ieronim  je  na jprej po  dobrih grških rokopisih po 
pravil latinsko besedilo štirih  evangelijev; nato pa še drugih knjig  
Nove zaveze. Prav tako je  po  grškem prevodu popravil latinsko  
besedilo psalmov, k i jih  je  papež takoj uvedel v bogoslužje rim 
skih cerkva. Po Damazovi sm rti se je  H ieronim  za vedno preselil
v Betlehem, kjer se je  posvetil samo Svetemu pismu. V letih 391- 
406 je  po hebrejskem izvirniku p o la tin il vse knjige Stare zaveze, 
p ri tem pa se je , kolikor se je  dalo, naslanjal na stari la tinski 
prevod. H ieronim ov prevod Svetega pisma stare in nove zaveze 
so začeli polagoma uporabljati povsod po Zahodu in ga označe
vali za "vu lgato", t.j. splošno razširjeni in rabljeni prevod. Tri
dentinski cerkveni zbor je  8. aprila leta 1546 vulgato po trd il za 
"avtentično", to je  veljavni ter v verskih in nravnih rečeh verodo
stojni latinski prevod Svetega pisma. Papež Damaz je  torej s svojo 
pobudo pravi duhovni oče latinskega prevoda Svetega pisma.

Damaz je  b il sin španske družine, k i je  živela v Rimu. Pod 
papežem Liberijem je  deloval kot diakon in je  papeža tud i sprem
lja l v izgnanstvo, kam or ga je  posla l cesar Konstantin. V Rimu je  
bilo namreč več nasprotujočih si strank in vodiln i sta hoteli ime
ti svojega človeka na papeškem prestolu. Po Tiberijevi sm rti je  
večina rimske duhovščine in ljudstva za njegovega naslednika 
izvolila diakona Damaza, k i ga je  škof iz Ostije posvetil v rimske
ga škofa. Krivoverska arijanska stranka pa je za  protipapeža izvo
lila diakona Urzina. Prišlo je  do medsebojnih obračunavanj in 
nem iri so tra ja li več let, dokler niso vsi sprejeli papeža Damaza. 
Na Petrovem sedežu je  b il osemnajst let. To je  b il čas verskih 
zm ot in krivih naukov, k i so jih  po  rimskem cesarstvu š irili nova- 
tianci, donatisti, arijanci in drugi. V boju p ro ti njim  so mu b ili v 
največjo oporo veliki cerkveni učitelji, svetniški možje: Bazilij 
Veliki, G regor Nacianški, G regor Niški, Ambrož, H ieronim  in 
H ilarij iz Poitiersa. Za časa papeža Damaza je  veroizpoved do
bila sedanjo veljavno obliko.

Papež Damaz je  bogoslužje obogatil z uvedbo cerkvenega 
leta; po  nasvetu sv. Hieronima je  na sinodi leta 382 do loč il sez
nam svetopisemskih knjig. Na koncu psalmov je  uvedel "Slava 
O četu". Veliko je  tud i s to ril za utrd itev ugleda papeštva. Bil je  
prv i veliki papež - vladar pozne antike, prvi, k i je  naslov Pontifex 
Maximus prenesel od rimskih vladarjev na papeže. Kot papež je  
zelo častil mučence prvih s to le tij in dal je  odpre ti in ured iti ka
takombe. Nad grobove nekaterih mučencev je  dal postaviti ce
rkve, nad druge pa vzidati marm ornate plošče, za katere je  sam 
zložil napise.

Papež Damaz I. je  um rl 10. decembra leta 384. Najprej so ga 
pokopali zraven D om itilin ih  katakomb, pozneje pa so njegove 
posm rtne ostanke prenesli v cerkev San Lorenzo in Damaso. 
Njegov god  se od 8. stoletja praznuje 11. decembra.

O b prazniku Brezmadežne, 
8. decembra, je Marijina kongre
gacija slovenskih bogoslovcev 
in duhovnikov izdala knjigo z 
naslovom Moje oko je  pero; gle
dali smo vas duhovnike. V njej je 
devet slovenskih avtorjev orisa
lo lik duhovnika in razmišljalo o 
njegovem poslanstvu v sloven
ski državi in družbi, kot ga sami 
vid ijo ali kot so ga imeli prilož
nost srečati v svojem življenju. 
Slovenski bogoslovci so napro
sili več krščanskih izobražen
cev, da bi v svojih zapisih pre
dvsem napisali, kako v id ijo slo
venskega duhovnika danes, kje 
vid ijo njegovo mesto in poslan
stvo, kot tudi to, kakšen je slo
venski duhovnik danes.

Na povabilo slovenskih bo
goslovcev se je odzvalo devet 
avtorjev in prav je, da vse našte
jemo. To so ljubljanski nadškof 
dr. Franc Rode, ki je  namenil 
knjigi misli za uvod; primarij psi
hiatrične bolnišnice in sloven
ski pisatelj dr. Jože Felc je napi
sal zapis z naslovom Duhovnik- 
mojsopotnik, medtem ko je dr. 
Kajetan Gantar, eden največjih 
slovenskih klasičnih filologov, 
napisal zapis z naslovom M oji 
znanci duhovniki; Triptih je na
slov razmišljanju o vlogi duhov
nika izpod peresa pisateljice Ber
te Golob, medtem ko je dr. Met
ka Klevišar, znana zdravnica in 
publicistka, ki se posveča trpe
čim in umirajočim, pisala pod 
naslovom M oj osebni pogled na 
duhovnika v današnjem času v 
Sloveniji-, mag. V inko Ošlak, pi
satelj in mislec iz avstrijske Koro
ške, pa je avtor zapisa z naslo
vom Duhovnik med svojim ljud
stvom; dr. Jože Pogačnik, priz
nan univ. profesor slavistike in 
književnosti, je napisal zapis z 
naslovom M oj pogled na duhov
niški poklic; slovenski pisatelj in 
mislec iz Trsta dr. A lojz Rebula 
pa je o vlogi in pomenu sloven
skega duhovnika v današnjem 
času pisal pod naslovom Pismo 
slovenskemu duhovniku; znani 
slovenski pisatelj in urednik od
daj pri Radiu Slovenija mag. I- 
van Sivec je  svoj zapis naslovil 
Moja srečanja z duhovniki; Jurij 
Paljk, pesnik in naš časnikarski 
kolega pri Novem glasu, pa je 
svojemu razmišljanju o sloven-

Z V O N E  ŠTRUBELJ

"Sveta korenika", judovstvo 
in krščanstvo. Odnos med Cer
kvijo in judovsko vero je v zad
njih desetletjih predmet števil
nih teoloških razglabljanj in ra
ziskav, pa tudi dokaj v središču 
svetovne javnosti. Papežev o- 
bisk rimske sinagoge 13. aprila 
1986, priznanje države Izrael s 
strani Vatikana leta 1993, pa
pežev svetoletni obisk v Sveti 
deželi lansko leto 2000. Pa tudi 
na miselnem in dialoškem pod
ročju je prišlo do premikov. S 
krščanske strani se ne govori 
več, da je Cerkev s svojim po
slanstvom "nadomestila" judov

skem duhovniku dal naslov Ne
znosna lahkotnost m ilosti vere. 
Vsak od naštetih je seveda izra
zil svoje misli in svoje poglede o 
vlogi duhovnika danes. Vsem pa 
je skupno tudi to, da cenijo du
hovnika tudi v današnjem sve
tu, ker se zavedajo, da ima slo
venski duhovnik tudi danes ne
zam enljivo v logo v slovenski 
družbi. Pomenljiva je naslovni
ca knjige, kjer se v zenici očesa 
blesti Kristusova podoba - po
doba duhovnika; platnico je pri
pravil Sine Kovič, medtem ko je 
tekste lektorirala Berta Golob. 
Prav je, da povemo, da je za or
ganizacijo priprave na knjigo in 
stike s pisci skrbel mlad primor
ski bogoslovec Damjan Bajec.

M isli za uvod v knjigo je  pri
speval ljubljanski nadškof in slo
venski metropolit dr. Franc Ro
de, v njih je obrazložil, kako si 
predstavlja duhovnika oz. kak
šnih duhovnikov si kot nadškof 
želi. Zapisal je, "naj bo duhov
nik najprej človek vere. Svet Bo
žjih skrivnosti mora biti duhov
niku razviden, prosojen, vsaj ta
ko resničen kot stvarni svet. Ž i
veti mora v svetu nevidnih res
ničnosti in gledati na dogajanje 
okrog sebe, na zgodovino in lju
di s tega Božjega vidika. Ljudje 
od duhovnika to pričakujejo in so 
nu za to hvaležni. Radi imajo du
hovnika, ki govori iz perspekti-

sko vero, ampak o enosti zave
ze, po kateri se izključuje globo
ka zareza med staro in novo za
vezo. Ločnica, ki se je tako zare
zala med Cerkvijo in Izraelom, 
pogosto zaradi antisemitizma 
v zgodovini Zahoda, naj ne bi 
bila po božji volji. Obe skupno
sti vernikov naj bi vsaka na svoj 
način izvrševali svoje poslan
stvo v imenu ene same poklica
nosti: Izrael kot "sveta koreni
ka" (prim Rim 11,18), priča skri
vnosti božje izvolitve in pokli
canosti, krščanska Cerkev kot 
drevo, katerega veje se razteza
jo v čas in prostor. V luči te teo
loške perspektive je Jezus Kri
stus sam močna in trdna skup-

ve večnosti. Ta perspektiva 
je namreč vedno aktualna. 
Pisateljica Simone VVeil, ki 
jo  poznamo tudi na Slo
venskem, je v svojih Lon
donskih zapisih leta 1942 
izjavila: 'Hočete biti goto
vi, da ste aktualni? Govori
te o stvareh, ki so večne'. 
Take besede im a jo  po 
seben prizvok. Ljudje pre
poznajo v njih pristni glas 
pastirja in si rečejo, to je 
pravi duhovnik".

Duhovnik naj bo nada
lje "človek m olitve". Dr. 
Franc Rode poudarja, "da 
se ob m olitvi nenehno po
glablja njegova vera, v mo
litvi bo vzpostavljal stalen 
stik z Bogom. V pogovoru 
s svojim duhovnikom bo
do ljudje čutili, kako moč
no je povezan z Bogom". 
Beseda duhovnik naj bo 

živa in tako silna, "da je  ne mo
re zadržati v sebi. Naj bo v njem 
tako svobodna, da bo izšla iz 
njegovih ust z nezadržno mo
čjo. Ta beseda mora biti vselej 
lepa, ker je beseda Resnice. Iz
brane besede in čist slog govo
ra pri oznanjanju Božje besede 
niso nekaj postranskega in brez 
pomena, ampak nujnost, ki jo  
terja veličastvo Resnice".

Ljubljanski nadškof in sloven
ski m etropolit nato navaja, "da 
mora biti duhovnik človek odpr
tih in iskrenih odnosov, ki da ve
deti ljudem, da jih  spoštuje in 
sprejema, da gleda nanje s sim
patijo in v njih vidi tisto, kar je 
najboljše. Ljudi odbija osornost, 
ki ustrahuje, vzvišenost, ki po
nižuje, neosebni odnos funkcio
narja. Pogosto je potrebno tudi 
veliko po trp ljen ja". In zatem 
meni, "da je duhovnik človek u- 
panja in veselja.

Nobena težava, noben oseb
ni neuspeh, nobena slabost ni
so nikoli zadosten razlog, da se 
predajamo žalosti in obupu. Du
hovnik je tudi povezan s svojim 
škofom in sobrati v iskreni lju
bezni in v enotni viziji poslan
stva krajevne Cerkve. Naj o tem 
spregovorim bolj osebno. Du
hovniki poznajo moje poglede 
na mesto in vlogo Cerkve v slo
venski družbi. To, kar zagovar
jam v odnosih z državo, ni nič

na vez med obema skupnosti- 
ma. Po svojem trpljenju je sinte
za zgodovine trpljenja izvolje
nega ljudstva, po svojem vstaje
nju pa izvir poslanstva vesoljne
ga odrešenja. Je "Torah, ki je 
meso postala", pravi J. Schone- 
veld. V njem se je narodom ra
zodel najgloblji pomen Posta
ve: živeti z Bogom kot njegova 
pristna podoba. Ta reciproč
nost med Izraelom in krščan
stvom seveda ne izbriše ele
mentov razlike: to zahteva že 
sama zvestoba lastni duhovni 
tradiciji. Premik je vtem , da lah
ko gledam o na obe zavezi v 
komplementarni luči kot en sam 
božji odrešitveni načrt. Gre to
rej za edinost v različnosti, vse
kakor za neko soodvisnost, ki 
naj bo pot dialoga in prijatelj
stva ter sodelovanja na različ
nih ravneh, tako verski kot kul
turni in tudi zgodovinski. Gre 
za skupno pričevanje bogastva 
biblične, judovsko krščanske 
tradicije vsem narodom sveta. 
V ečkra tno priznan je  krivde,

izrednega; ne potegujem se za 
nobene privilegije, borim se le 
za tisto, kar v Evropi velja kot pra
vica Cerkve in vernikov in je 
povsod sprejeto kot normalno. 
Zato pričakuje, da duhovniki 
sprejmejo te zahteve kot svoje 
in jih  v javnosti branijo. Poleg 
enotne vizije s škofom je izred
no pomembno tudi prijateljstvo 
in sodelovanje med duhovniki".

Opozarja, "da mora duhov
nik skrbeti za svoje zdravje s pri
merno hrano, z zmernostjo v pi
jači, z gibanjem, da ostane lah
koten in čil, in z rednimi zdrav
niškimi pregledi". Duhovnik bo 
kljub preobilnosti dela in skrbi 
vedel, "da je svetost njegova naj
globlja poklicanost. Ker ne ka
že, da mu je namenjeno muče- 
ništvo, mu preostane svetost, ki 
se izraža v vztrajni zvestobi, v 
ponižnem izpopolnjevanju vsak
danjih dolžnosti, v zaupanju in 
predanosti G ospodu, ki mu 
služi. To je odraz svetosti, ki je 
vsem dosegljiva".

Dr. Francu Rodetu smo po
svetili v našem zapisu več pozor
nosti tudi zato, ker je tako prav, 
saj je  dr. Rode danes prvi mož 
slovenske Cerkve in zato tudi 
prvi Učiteljev naslednik. Goto
vo pa je, da si je v knjigi vredno 
prebrati vsa razmišljanja vseh 
piscev, tudi zato, ker niso pre
dolga in nam kažejo, kako da
našnji krščanski razmišljujoči lju
dje v id ijo  v logo slovenskega 
duhovnika v naši družbi, v ma
tici in zamejstvu. Devet avtor
jev se bo morda zdelo komu 
premalo, da bi dobili celostno 
sliko o slovenskem duhovniku 
in pogledih na njegovo delo in 
vlogo danes, a dejstvo je, da so 
ti napisali svoje misli in na glas 
povedali, kako gledajo na du
hovnike danes in to zares vsi po 
vrsti iskreno in brez ovir. To se 
spodobi za take vrste pisanja, 
tudi zato, ker smo mnenja, da 
bi duhovnikom morali vsi dosti 
bolj pomagati, da bi bili zares 
vredni nasledniki Kristusa v naši 
družbi. O  tem, da ima tudi da
nes slovenski duhovnik izjem
no pomembno vlogo v sloven
ski državi in v naši družbi, nam
reč ni nobenega dvoma. Da je 
morda ta vloga drugačna, kot 
je bila nekoč, je gotovo res, kot 
je seveda tudi res, da je v bistvu 
enaka včerajšni, saj tudi danes 
duhovnik oznanja veselo novi
co, kot jo  je nekoč.
—   MJ

storjene judovskemu narodu, je 
s strani Cerkve pošteno dejanje, 
vredno Juda, Jezusa iz Nazare
ta, Mesije, ki je prišel zbrat es- 
hatološki Izrael, ne da bi s tem 
zanikal večno zavezo, ki jo  je 
Bog sklenil s svetopisemskimi 
očaki. Cilj zgodovine je isti tako 
za Jude kot za kristjane: univer
zalni shalom, ko bo nastopila 
polnost časov, ko bo Bog vse v 
vsem (prim. Rim 9-11).

3. VZHOD - PRAVOSLAVJE 
IN DIALOG Z VELIKIMI 
SVETOVNIMI RELIGIJAMI

Krščanski vzhod in pravo
slavje. Vzdušje je  v zadn jih  
dveh desetletjih podobno kot 
v postmoderni Evropi: kriza i- 
dentitete, procesi dezintegra
cije, versko prebujanje, ki je 
obetavno in obenem dvoum 
no. Leta 1995 je papež Janez 
Pavel II. izdal apostolsko pismo 
O rien ta lis  lumen, ki vsebuje 
več zanim ivih podatkov glede 
ekumenskega zbliževanja vz
hodne in zahodne Cerkve.
— —  — —  DALJE

R A D IO  OGNJIŠČE: 
NA POVED

R egiona ln i p r i
morski program 
iz koprskega stu
d ia  se začenja 
vsak dan ob 16.

Vsak ponedeljek je ob 16. 
uri tedenska inform ativna od
daja Primorskih minus sedem, 
ob 17. uri pa hudomušna glo
sa, ki jo  pripravlja Jurij Paljk.

Začela se je nova akcija za 
izbor "naj osebnosti" Primor
ske 2001. Glasujete lahko po 
telefonu vsak ponedeljek od 
17. do 17.40 (tel. št. 00386 56 
281 114) ali po pošti: Radio 
Ognjišče, Osebnost Primorske, 
p.p.114, 6001 Koper, Slovenija.

Radio Ognjišče lahko poslu
šate na UKV frekvencah 107,5 
- Sv. gora (Goriška in Furlanija) 
in 91,2 - Tinjan (Trst). POZOR: 
O ddajnik na Tinjanu je po no
vem močnejši, tako da je sliš
nost na Tržaškem boljša kot prej!

SVETOVNI DAN M LADIH  
2002 V TORONTU

Goriška nadškofija se pripra
vlja na Svetovni dan m ladih 
(SDM), ki bo v Torontu (Kana
da) od 18. do 28. julija 2002.
Podrobno poročilo s številnimi 
in form acijam i lahko dobite  v 
številki Novega glasa z datu
mom 17. oktobra 2001. Vseka
kor bom o o m orebitn ih spre
m em bah ali novostih  glede

SDM še poročali. Vse informa
cije dobite pri patru Mirku Peli
conu DJ, ulica Nizza 36, 34170 
G orica, prenosni te le fonček 
številka 340 7104932, naslov e- 
pošte: pelicon@email.si.

NOVI APOSTOLSKI NUNCIJ 
V SLOVENIJI

V torek, 11. t.m ., je  sveti 
oče Janez Pavel II. imenoval 
novega apostolskega nuncija 
v Sloveniji. To je msgr. M arjan 
Oleš, naslovni nadškof Raza- 
rie, dosedanji apostolski nun
cij v Kazahstanu, K irg iz iji, Uz
bekistanu in Tadžikistanu. Msgr. 
Oleš se je  rod il 8. decembra 
1934 v M iastkovvu v ško fiji 
Lomza na Poljskem. Duhovnik 
je postal leta 1961, je doktor 
cerkvenega prava, od leta 1966 
je v d ip lom atski službi pri Sv. 
sedežu. Deloval je  v Ekvador
ju, Indoneziji, na Portugalskem, 
v Iraku in Kuvajtu, od leta 1994 
je bil apostolski nuncij v Ka- 
sahstanu, K irg iz iji in Uzbeki
stanu, od leta 1996 pa še v Tad
žikistanu. Poleg poljščine go
vori še francosko, italijansko, an
gleško in špansko. Dosedanji 
apostolski nuncij v Sloveniji 
msgr. Edmont Farhat odhaja 
za novega apostolskega nun
cija v Turčijo in Turkmenistan. 
Msgr. Farhat je službo v Slo
veniji nastopil leta 1995.

S O D O B N O  IN  T E H T N O  O  B O G U

ANTROPOLOŠKA IN 
TEOLOŠKA IZHODIŠČA  
KRŠČANSKE VERE IN 
DUHOVNOSTI (io)

R A D IO
O G N JIŠ Č E
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KLAVIRSKI TRIO SIJAVUŠA
GADŽIJEVA

RAZGOVOR O KNJIGI 
“ SLS 1941-1945”

JO ŽE Š TU C IN

Drugi koncert cikla Srečanja 
z glasbo je v torek, 4. decem
bra, minil v znamenju klavirske
ga tria. Slovanska naveza, ruski 
pianist Sijavuš Gadžijev, katere
ga pedagoško delo v Gorici in 
širše zagotovo ni potrebno po
sebej predstavljati, beloruski 
vio lin ist Vasilij Meljnikov in slo
venski violončelist Igor M itro 
vič, so vehementno, popolno
ma suvereno in na visoki umet
niški ravni izvedli zanim iv kon
certni program. Brez rom antič
nih vibracij seveda ne gre. To
krat je za mehkobo in milozvo- 
čje v ozračju poskrbel Dumky 
trio, op. 90 Antonina Dvoraka, 
ki so ga glasbeniki zaigrali na 
začetku. Seststavčna umetnina 
se je  pred nami razgrnila kot 
pisan pomladanski travnik pre
finjenih melodij, odlične kom
pozicijske gradnje ter bogatih 
ritm ičn ih kontrastov. Pri Dvo
raku vedno navdušuje vzorno 
sožitje ljudskega in umetnega, 
preprostega, ruralnega in viso
ko poetičnega, umetniškega. 
Dvorak je genij vzdušja, globo
kih občutij, tokrat nekoliko no
sta lg ičn ih , pa tud i vedrih  in 
pompoznih. Elegantna izvedba 
je vse elemente podčrta la in 
smiselno izostrila.

Ljudsko izročilo, ki ga posre
duje Dvorakova skladba, se je

na izviren način izrazilo tudi v 
Triu prim orskega skladatelja 
Štefana Maurija. Mauri je  idejo 
za svoje delo "izkopa l" nepo
sredno iz mitološkega spomina. 
V davnih časih je ljudi v naših 
krajih plašil in preganjal Lintver, 
bitje z m nogim i strašljivimi po
dobami, ki spominja na vraga s 
poganskimi "prim esm i". Vča
sih se prikaže kot žival s kremp
lji, kačjo glavo, perutm i in re
pom, drugič je prisoten le kot 
strah in tesnoba, ki prežita iz 
temnega kota. Dokaj program
ska zasnova Lintverja ponuja 
veliko rešitev. Skladatelj se je 
odločil za bolj um irjen pristop,

z manj kontrastiranja in več rit
mične konkordance z osnovno 
idejo. Značilni ponavljajoči se 
vzorci so odsev gibanja pošasti 
v noči, noč pa je lahko tudi naša 
vraževernost in tema v duši. 
Odlična izvedba je Triu dala še 
nekaj več izraznosti, m ito lo 
škega duha, posebno pa so iz
stopale fine drobnarije vio lin i
sta Meljnikova, ki je  ustvaril kar 
nekaj čudovitih "vražjih" tonov.

V drugem delu koncerta smo 
občudovali eno največjih ko
mornih mojstrovin 20. stoletja. 
Dm itrij Šostakovič, kontroverz
na umetniška osebnost revolu
cionarne Rusije, je  s Triom, op.

67 dosegel enega 
svojih ustvarjalnih 
vrhov. Delo je na
stalo pod vtisom  
grozot druge sve
tovne vojne, prav
zaprav na fronti v 
obleganem Lenin
gradu leta 1944, in 
ima zato nadih smr
ti, umiranja, trplje
nja in resignacije. 
S k ladba  seveda 
zahteva veliko po
ustvarjalne poten
ce. Tokratna izved
ba se je na mnogih 
mestih soočila s po
polnostjo. Posebno 
tehnično lažji deli, 
k je r je  p rim arna  

izraznost, vsebina, sama v irtuo
znost pa nima posebne funk
cije, so glasbeniki presegli pri
čakovanja. Popolno zlitje v sku
pinski igri, odlična dinamika, ja
sen pregled nad celoto, pa ob
čutljiv, strasten pristop, vse to, 
posebno pa še zavidljiva into- 
nančna preciznost obeh godal
cev v odnosu do temperirane- 
ga klavirskega zvoka, so sklad
bo povzdignili v višave poslu- 
šalskih nebes. Dodatki, Piazzo- 
la in Haydn, so bili dokaz, da je 
val navdušenja zajel vse, nema
ra celo poslušalce, ki do Šostako
viča ne gojijo specialnih afinitet.

NOVO PRI NAŠI ZADRUGI 
pesmarica - zgoščenka - kaseta 

najlepše slovenske ljudske

k  - po mi po • je rt - m km,oj. rt - ni km.oj. rt - m - ktn
um v ze - le - nem bu-kov-ju, oj, hu-kov-iu. oj, bu - kov • ju.
pn-lla .u pa j» - gra dv>. iq. j<-arajva.oj. p • <n dva
da hi ko - la urr-lja ■ I«, oj, ctrc-lja - la. 05. »Hc - lpi - U.

Pojejo:
OPZ F.B. Sedej iz Števerjana 
Mladinski PZ Vrh sv. Mihaela 
OPZ Ladjica iz Devina 
OPZ Rupa -  Peč 
OPZ Veseljaki iz Doberdoba 
OPZ Štandrež 
OPZ Štmaver 
OPZ Plešivo

V slovenskih knjigarnah 
in na P lacuti v Gorici

PREJELI SMO

0 PRIMORSKI 
UNIVERZI

Odgovorna za odnose z jav
nostmi p ri mestni občini Nova 
Gorica Miroslava Križnič nam je  
poslala pojasnilo v zvezi s član
kom  Vijugava, a vztrajna rast 
univerze na Primorskem, ki smo 
ga objavili prejšnji teden na stra
ni 15; podpisan je  b il MG:

Spoštovani!
Z zanimanjem smo prebrali 

vaš članek o prizadevanjih za 
ustanovitev univerze na Primor
skem z naslovom Vijugava, a vz
trajna rast univerze na Primor
skem. V delu članka ste nave
dli, da "Novogoriški župan Čr
tom ir Špacapan je zdramatizi- 
ral dogodke, rekoč, da se je pač 
Nova Gorica odločila za lastno, 
samostojno pot pri ustanavlja
nju univerze".

Sporočam vam odgovor žu
pana na om enjene navedbe: 
"Želeli bi pojasniti, da ni šlo za 
dramatiziranje, ampak za ugo
tovitev, da nam sedanji predlog 
odloka o ustanovitvi Univerze 
na Primorskem jem lje  samo
stojnost, ki jo  že imamo. Mest
na občina se bo vključila v bo
dočo Primorsko univerzo, ven
dar z drugim i programi, ne s t i
stimi, ki sedaj obstajajo v okvi
ru Politehnike, ki se je odločila 
za samostojno pot".

DAVID PINTAR 
V LJUBLJANI

Svetovni slovenski kongres in 
konferenca SSK za Italijo prireja
ta v Galeriji SSK, Cankarjeva 1 / 
4 v Ljubljani, razstavo likovnika 
Davida Pintarja, po rodu iz Šte
verjana, ki živi v Trentu. O tvori
tev razstave bo 14. t.m. ob 19. 
uri, umetnika bo predstavil prof. 
M arko Vuk, pela bo skupina 
A ko rd  iz Podeore. Vablieni!

IV A N  ŽERJAL

Malo zatem ko smo v našem 
listu poročali o novi knjigi dr. 
aneza Arneža SLS 1941-1945, je 

Društvo slovenskih izobražen
cev iz Trsta posvetilo svoj redni 
tedenski večer v ponedeljek, 3. 
t.m., ravno razgovoru o vsebini 
tega dela, ki je, kot znano, izšlo 
pri založbi Studia Slovenica. Po
nedeljkov večer v Peterlinovi 
dvorani, ki ga je ob avtorjevi 
prisotnosti vodil časnikar Ivo 
levnikar, je bil torej priložnost 
za osvetlitev likov štirih po li
tikov Slovenske ljudske stranke, 
ki so med drugo svetovno voj
no delovali v tujini - M ihe Kreka, 
Franca Snoja, Alojzija Kuharja 
in Franca Gabrovška - njihove

pravi ne specifično Slovencev 
ali Hrvatov) se bo znašlo v Ita
liji. In tako smo Slovenci, ki ne
posredno m ejim o na Ita lijo , 
nastradali, medtem ko so Hrva
ti dobili vse svoje ozemlje. Važ
no vlogo pri določanju meja pa 
je po drugi strani odigral tudi 
ideološki moment. Zahodni za
vezniki so bili po vojni odloče
ni, da zaustavijo napredovanje 
komunističnih sil na lin iji Trst- 
Ščečin, zmagovita Jugoslavija 
pa je bila takrat komunistična 
država.

Nemoč slovenskih politikov, 
a tudi jugoslovanske begunske 
vlade na splošno, je  povzroča
lo nenehno kreganje med srb
skimi in hrvaškimi predstavniki. 
Sam beograjski puč, ki je  leta

dejavnosti v korist zasedene do
movine, stikov z zavezniki, spo
rov med Srbi in Hrvati, nenazad
nje pa tudi za osvetlitev usode 
Primorske, Trsta in Gorice ob 
koncu vojne, in usode vrnjenih 
domobrancev.

Knjiga SLS 1941-1945 je, kot 
je dejal Ivo Jevnikar, sad deset
letnega Arneževega dela. Po
memben delež so prispevali ar
hivi znanih osebnosti SLS - kot 
npr. Ludvika Puša in Alojzija Ku
harja - ki jih je avtor pred leti iz 
Amerike nesel s seboj v Sloveni
jo. Iz razgovora je bilo očitno, 
da so b ili slovenski po litik i v 
Londonu in Nevv Yorku popol
noma nemočni glede določanja 
usode svoje domovine: znašli 
so se pod dvojnim pritiskom, ta
ko s strani zahodnih zaveznikov 
kot s strani komunistov, medvoj
nega položaja v Sloveniji pa ni
so razumeli. Poleg tega tudi ni
so imeli potrebnih globokih po
litičnih izkušenj za soočanje z 
zavezniki in s srbskimi in hrva
škimi politiki v begunski vladi. 
O d vseh je npr. le Kuhar obvla
dal angleški jezik, bil je sicer do
ber diplomat, a po Arneževem 
mnenju slab politik. M iha Krek 
je bil silno dober in mehek, kar 
pa sta za politika slabi lastnosti, 
zato se ni mogel znajti v balkan
skem svetu, Gabrovšek pa se je 
striktno držal Krekove linije.

Primorskega in zamejskega 
bralca bo verjetno zanimalo vp
rašanje glede določanja meja. 
O  tem, pravi dr. Arnež, med 
vojno zavezniki niso hoteli daja
ti nobenih obljub. Prvenstveni 
cilj v tistem trenutku je bila na
mreč zmaga v vojni, vprašanje 
meja bi tako prišlo na vrsto po 
dosegu tega cilja. Pomenljivo 
pa je tisto, kar je eden od pro
tagonistov knjige, M iha Krek, 
svojčas dejal avtorju dr. Arnežu, 
nanašajoč se na izjavo franco
skega predstavnika v t.i. Sredo
zemski konferenci Couva de 
M ourvilla: slednji naj bi bil na 
nekem srečanju dejal, da koliko 
Italijanov se bo znašlo v Jugo
slaviji, toliko Jugoslovanov (se

1941 povzročil padec vlade, ki 
je podpisala vstop v tro jn i pakt 
z Nem čijo in Italijo, je  bil po 
besedah dr. Arneža notranjepo
litične narave, saj je bil cilj od
stranitev vseh tistih srbskih po
litikov, ki so svojčas podpisali 
sporazum s Hrvati. Še zlasti srb
ska politika, ki ni sploh upošte
vala slovenskih nacionalnih in
teresov, je zelo razočarala mno
ge slovenske politike in častni
ke, ki so bili dotlej prepričani J u- 
goslovani, potem pa so se od
ločili za slovensko samostojnost. 
Nesmiselna politika se je  vodi
la tudi v zvezi s tragično usodo 
vrnjenih domobrancev po vo j
ni. Vedelo se je namreč, da je 
bil med zavezniki sklenjen spo
razum, da se kolaboracionistič- 
ne enote vrnejo matičnim drža
vam, pa se k ljub  tem u niso 
sprejeli ukrepi, ki bi bili lahko 
rešili mnoga življenja.

Ta in še mnoga druga vpra
šanja (npr. o odnosu med poli
tik i SLS in ameriškimi Slovenci 
ter stiki s t.i. "prim orsko sredi
no" ) so se porodila na ponedelj
kovem večeru DSI v dokaz, da 
je tem atika, ki jo  obravnava 
knjiga SLS 1941-1945, zanim i
va in tudi žgoča. Razprava je 
tako osvetlila pomemben del 
dogajanja, ki je bilo tako usod
no za slovenskega, pa tudi za 
druge narode. Vtis, ki si ga člo
vek ustvari po takem srečanju, 
je, da takratna tradic ionalna 
slovenska politika ni imela lju
di, ki bi bili, kot se temu reče, 
na višini in ki bi popo lnom a 
dojeli svetovni kontekst vojne. 
Vprašanje pa je, ali bi se bile 
stvari zares drugače odvijale, ko 
bi imeli ljudi s primerno pripra
vo in izkušnjami ter seveda s 
točnim i informacijami. Stvari, ki 
so se dogajale na koži sloven
skega in drugih narodov, so bile 
namreč prevelike in so bile sad 
od ločitev takratn ih svetovnih 
velesil (ZDA, Velike Britanije, 
Sovjetske zveze), ki se niso pre
več ozirale na usodo in pravice 
drugih.
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PREDSTAVITEV KNJIGE 
DORICE MAKUC SARDINCI 

V DORNBERKU
Izredno veliko število vašča

nov Dornberka, družinskih o- 
četov,je bilo 13. februarja 1943 
nasilno odgnanih od doma, v 
Potenzi preoblečenih v sivoze- 
lene vojaške uniform e in nato 
pripeljanih na Sardinijo.

Skupaj s tisoči mobiliziranih 
prim orskih Slovencev in istr
skih Hrvatov so kot pripadniki 
posebnih delovnih čet z lopa
to  služili najprej Duceju, po
tem  Badog liu . Po izkrcan ju  
zavezniške armade na Sardiniji 
septembra 1943 so bili vklju
čeni v posebne slovanske čete 
in izdatno pomagali Američa
nom pri zavezniški invaziji Juž
ne Francije. Skoraj dve leti so 
bile poštne zveze med Sardin
ci in njihovim i družinami pretr
gane; o tem pričajo pretreslji
vi zapisi m nogih pregnancev. 
Vodstvo dornberške osnovne 
šole je  ob petkovi predstavitvi 
M ohorjeve knjige Sardinci p ri
pravilo zanim ivo razstavo, ki je 
z razstavnimi eksponati števil
nih razglednic in pisem iz Sar
dinije, originalom dnevnika go
spoda Franca Pavlice iz leta 
1943 in tud i lastnoročno izde
lanim kovčkom obiskovalcem 
približalo kraj in čas dogajanja 
na Sardiniji. Kako so se poču
tili naši ljudje v tujem svetu, sta 
izpričali tud i zgodbi dveh no- 
notov; napisali sta jih dve pridni 
učenki višjih razredov.

In tako je bil v Dornberku
7. decembra lepo sprejet tud i 
na s top  m oškega pevskega 
zbora Skala iz Gabrij, ki se je 
spom ladi leta 1997 podal iz 
majhne vasice ob Soči in V ipa
vi na Sardinijo, da bi se s svojim 
petjem poklonil ne le spominu 
sovaščanov, ki so ostali za ved

no na tem oddaljenem sredo
zemskem otoku, marveč tudi 
vsem Primorcem in Istranom, ki 
jih  je fašistična Ita lija odgnala 
od doma, da se ne bi tud i z 
orožjem uprli potujčevalcu. Pod 
vodstvom pevovodkinje gospe 
Jasmine Gorjanc so Gabrci ub
rano zapeli štiri slovenske pe
smi, med katerim i je bila pose
bej opazna narečna, šaljiva 
pesem Ubalda Vrabca Pjet me- 
Ijonov. Lepo pa je tudi v Dorn
berku izzvenela sardinska pe
sem Marca Crastanija Funtana 
cristallina, s katero so Gabrci 
že marsikje približali prijazne 
otočane. Na velikem ekranu se 
je  po tem  pred radovednim i 
Dornberčani, v reportaži Edija 
Samba, odprl film ski pogled na 
Sardinijo, kakršno so člani KD 
Skala iz Gabrij doživeli ob svo
jem  obisku. Predvsem pa je bi
lo ganljivo poslušati slovensko 
petje na sardinskih pokopa
liščih, kjer so za vedno ostali 
naši fantje in možje; zaradi po
ita lijančenih priim kov je bilo 
njihovo iskanje včasih zaman. 
O b bogatem programu je pred
sedniku G oriške M ohorjeve 
družbe in avto ric i Sardincev 
ostalo premalo časa, da bi do
polnila večer, kot sta si bila na
menila. Vendar so se besede 
msgr. Oskarja Simčiča o narod
nem ponosu, potrebi po ohra
nitvi slovenske identitete, kjer
koli ž ivim o S lovenci,g loboko 
vtisnile v poslušalce. Zelja Do
rice M akuc pa je bila, da bi ot
roci dornberške šole z nada
ljn jim  raziskovanjem preteklo
sti svojih predn ikov boga tili 
naš skupni zgodovinski spo-

■ D M

KLUBI IZ ITALIJE IN SLOVENIJE

PRVI MEDNARODNI PLESNI 
FESTIVAL SLOVITA

V Šempetru pri Novi Gorici 
že vrsto let uspešno deluje ple
sni klub Terpsihora, poimeno
van po grški muzi veselja in ple
sa. Več različnih oddelkov vodi 
plesalec Siniša Bukinac, obča
sno pa se mu pridružijo še dru
gi plesni mojstri, denimo Fred 
Lasserre, eden najbolj prizna
nih učiteljev horton tehnike, ki 
poučuje v mnogih plesnih cen
trih sveta, od Nevv Yorka do Ja
ponske. Klub organizacijsko in 
tudi sicer vodi predsednica Jas
mina Bremec, pri delu pa ji po
magata Irena Mlakar in Mojca 
Besednjak. Pred časom so se v 
klubu odločili, da svojo dejav
nost razširijo še na vsakoletno 
festivalsko produkcijo, kjer naj 
bi se predstavili tudi plesni klu
bi iz sosednjih pokrajin. O b po
moči najrazličnejših sponzorjev 
so tako v soboto, 1. decembra, 
izvedli prvi Mednarodni plesni 
festival SloVita. Zastavili so ga 
delavno. Preko celega dne so 
pod vodstvom različnih peda- 
gagov potekale plesne delavni
ce, predvsem v tehnikah jazz 
balet in horton, zvečer pa so v 
H itovem  športnem  cen tru  v 
Vrtojb i vsi sodelujoči pokazali 
novo naučeno plesno znanje. 
Prireditev je bila izredno sliko
vita. Množica gledalcev je lah
ko uživala v najrazličnejših ko

reografijah klubov iz Italije in 
Slovenije. Izvajalska tehnika, 
vsaj takole na oko, je  pri vseh 
nastopajočih dokaj visoka, kva
lita tivno pa vseeno izstopajo 
člani domačega kluba Terpsiho
ra. V velikem vzponu je mlada 
plesalka Nastja Bremec, ki se 
trenutno najbolj posveča klasič
nemu baletu, koreografije sku
pine pa so inovativne in polne 
zanimivih plesnih elementov.

Povejmo še, da organizatorji 
v p rihodn je  že lijo  prired itev 
razširiti in povabiti še več različ
nih plesnih skupin. Če bo O bči
na Vrtojba-Šempeter, ki je pre
vzela pokroviteljstvo, pri svoji 
podpori vztrajala, se lahko na
dejamo, da bo na Goriškem po
stopoma zaživel festival, ki pri
vablja veliko gledalcev, med 
m ladim i pa plesna dejavnost 
ustvarja im en itne  pogoje za 
kvalitetno preživljanje prostega 
časa. Lahko ponovimo z orga
nizatorji, ki so na vabilo poetič
no in spodbudno zapisali: "Ko 
plešemo, kjerkoli in kadarkoli, 
smo to mi in samo mi. Glasba 
globoko v nas vzbudi različna 
občutja, je rdeča nit, ki prebu
di našo gibalno oz. izrazno do
mišljijo. Ples, ki ga plešemo, je 
odslikava našega lastnega ču
stvenega doživljanja."

GORIŠKI NADŠKOF F.B. SEDEJ 
OB 70-LETNICI SMRTI

T O M A Ž  S IM C IC

Že ob bežnem pogledu na 
zgodovinsko obdobje, v kate
rem smo se na evropskem pri
zorišču Slovenci konstitu ira li 
kot narod, pritegnejo našo po
zornost nekateri izjemni liki ka
toliških škofov, ki so pomemb
no posegli ne le v versko in cer
kveno življenje slovenskega na
roda, ampak so tudi odločilno 
sooblikovali njegov narodno
političn i razvoj. Po škofijskem 
sedežu, ki so ga zasedali, je ne
katerim med njim i pripadal na
slov kneza, a morda ni pretira
no, če rečemo, da so v času, ko 
so nam t.i. veliki narodi opona
šali pomanjkanje lastnega plem
stva, oni bili dejansko v marsika
terem pogledu naši slovenski 
knezi, plemiči po naslovu, a še 
bolj plemiči po srcu in duhu. V 
tej knežji galeriji nedvomno pri
pada nadvse ugledno mesto 
tudi osebnosti, katere 70-letni- 
co smrti danes slavimo, Franči
šku Borgiji Sedeju, goriškemu 
knezonadškofu in ilirskem u 
m etropolitu v letih 1906-1931.

V življenjski usodi in izbirah 
Frančiška B. Sedeja vidim  mar
sikatero sorodnost z nekim dru
gim velikim Primorcem, duho
vnikom in mislecem Antonom 
Mahničem. Ista vzgoja, ista na
čela, ista premočrtnost, morda 
v nekaterih okoliščinah tudi ista 
togost in konservativnost, nato 
ista škofovska služba, Mahnič 
na Krku, Sedej v Gorici. Toda 
sorodnost, ki bi jo  rad danes 
poudaril, zadeva predvsem nju
no tragično smrt. Tako eden kot 
drugi sta bila namreč takorekoč 
prisiljena, da sta se odpoveda
la svoji škofiji, in sta oba kmalu 
zatem tudi umrla, M ahnič leta 
1920 v Zagrebu, potem ko je 
eno leto preživel v izgnanstvu 
v Srednji Ita liji, Sedej 28. no
vembra 1931 v Gorici, komaj 
dober mesec po prisilnem od
stopu. In seznam podobnih pri
silnih odstopov v teh letih bi bilo 
treba dopolniti še z nadaljnjim i 
trem i škofovskimi imeni, Slo
vencem Andrejem Karlinom, ki 
je bil leta 1919 iz Trsta pregnan, 
Italijanom Angelom Bartoloma- 
sijem, ki se je leta 1924 tržaški 
škofiji odpovedal, ter Furlanom 
Luigijem Fogarjem, prav tako 
škofom v Trstu, ki so ga leta 
1936 po dolgi časopisni kam
panji podobno kot Sedeja pri
silili, da je podal ostavko.

Kaj se je torej doga ja lo  s 
Cerkvijo na Primorskem med 
leti 1918 in 1941, od kod ti iz
goni in odstopi? M islim , da je 
to, kar se je dogajalo, zgodo
vina dovolj izčrpno osvetlila in 
tega ni potrebno posebej ob
navljati. Vsi navedeni prim or
ski škofje, od Mahniča preko 
Bartolomasija do Sedeja in Fo
garja, so se s svojega mesta u- 
maknili iz istega razloga, nam
reč zaradi pritiska italijanskih 
oblasti. Le-te so storile vse, kar 
je b ilo v njihovi moči, da bi od
stranile tiste cerkvene dosto
janstvenike, ki so se upirali asi
m ilac iji slovenske in hrvaške 
narodne skupnosti na Primor
skem in Istri in so si prizadeva
li, da bi lahko vsaj pod cerkve
nim okriljem  Slovenci in Hrva
tje še naprej m olili, peli, se spo
razumevali in ku ltu rno rasli v 
svojem maternem jeziku.

Žal moramo iz ljubezni 
do resnice pri tem dodati - 
čeprav nas kot sinove kato
liške Cerkve to boli -, da so 
zlasti po konkordatu iz leta 
1929 argum enti fašističnih 
oblasti v marsikaterem pri
meru naleteli na razumeva
nje tudi v vatikanskih krogih.
In tako smo bili priča svoje
vrstnemu paradoksu, da je v 
rimski kuriji več veljala bese
da države, ki je  že dve leti 
prej Sv. sedež niti ni uradno 
priznaval, kakor pa več kot 
petdesetletna otroška vda
nost in zaupanje, ki ju  je Pe
trovemu prestolu vse od pad
ca Cerkvene države izkazo
val pobožni slovenski narod.
To dejstvo je nedvomno pred
stavljalo hudo preizkušnjo vere 
za slovenske laike, njih duhov
nike in škofe. V tem okviru se je 
odvijala tudi Sedejeva življenj
ska drama. On, ki je  bil vzgojen 
v strogem katoliškem duhu, ki 
se je v svojih študijskih letih v 
Gorici in na Dunaju navzel glo
bokega spoštovanja in pokoršči
ne do edinih dveh avtoritet, ki 
sta mu bili sveti, cesarjeve in pa
peževe, je ob koncu svoje ško
fovske poti, ki jo  je zaznamova
lo prav dosledno in pokorno u- 
poštevanje navodil in smernic 
najvišjega cerkvenega učitelj
stva, prav s te strani prejel na
mig o umiku, ki ga kljub ovito- 
sti v splet diplomatskih razlogov 
ni bilo mogoče razumeti druga
če kot nezaupnico. Razočara
nje sicer ni omajalo njegove trd
ne vere, da bo Kristus vse do 
konca časov stal ob strani svoji 
Cerkvi, in Petrovemu nasled
niku še posebej, znano pa je, da 
ga je ta preizkušnja duhovno 
strla in ga morda tudi pripeljala 
do skorajšnje in nepričakovano 
nagle smrti.

In kako to, da se je fašistični 
režim v prizadevanjih za asimi
lacijo takozvanih tujerodcev s 
tako vnemo lotil ravno cerkve
nih predstavnikov? O dgovor je 
na dlani: potem ko je morala 
slovenska laična inteligenca ta
ko ali drugače večinoma zapu
stiti Primorsko, je na terenu z 
ljudstvom ostala duhovščina in 
po sili razmer prevzela vlogo vo
dilnega razreda. Fašizem je ve
del, da asimilacijski pritisk ne bo 
obrodil zaželenih sadov, dokler 
bo narodno zavedna duhov
ščina ohranila svoj vpliv na lju
dstvo. Duhovščina pa je imela 
v Sedeju svojega zaščitnika in 
pokrovitelja. Žlasti na Goriškem 
je namreč, tudi s sodelovanjem 
izjemnih katoliških laikov, ust
varila najprej legalno, potem pa 
podtalno kulturno-politično or
ganizacijo, ki je s svojo razveja
nostjo, mnogostranostjo in or
ganiziranostjo obvladovala slo
vensko podeželje in, delno, tudi 
Gorico samo. To organizirano 
delovanje je iz objavljenih zgo
dovinskih raziskav poznano le 
delno, marsikaj še čaka na obja
vo in ovrednotenje. A že sedaj 
lahko rečemo, da kakor sloven
ska javnost v zadnjih letih od
merja primeren prostor spomi
nu na narodnoobrambno orga
nizacijo, znano pod imenom 
Tigr, tako bi morala v skupno 
slovensko zgodovinsko zavest 
vendarle vstopiti tudi organiza
cija, ki jo  je s pom očjo nepre
glednega števila zaupnikov in

za ceno velikih osebnih žrtev 
postavila na noge slovenska ka
toliška skupnost, in to zlasti na 
Goriškem. Njeni cilji so bili raz
lični od Tigrovih. Le-ta je priprav
ljal organiziran upor, krščansko 
socialna organizacija pa je ho
tela predvsem stati ob strani 
malemu slovenskemu človeku, 
skrbeti, da se ohranita sloven
ski jezik in slovenska kultura.

Podčrtati je treba, da nad
škof Sedej pri tej organizaciji 
neposredno ni bil soudeležen. 
Kot cerkveni dostojanstvenik, ki 
je svojčas živel v tesnem stiku z 
dunajskim dvorom, je bil pre
pojen z legalistično miselnostjo 
in mu je bila že sama misel na 
kakršnokoli ilegalno dejavnost 
tuja. Svojim duhovnikom je vz
trajno priporočal, naj bodo pre
vidni in naj po nepotrebnem ne 
izzivajo oblasti. Že med prvo 
svetovno vojno je vernike pozi
val, naj se samovoljno ne upi
rajo zasedbenim oblastem, am
pak naj v m iru počakajo na raz
plet dogodkov. Kot škof je bil v 
načelih neomajen, toda skrbno 
se je izogibal dejanjem, ki bi u- 
tegnila izzveneti kot pristranska 
oz. namenjena eni sami skupi
ni vernikov. V še tako težkih 
preizkušnjah je hotel ostati pa
stir vseh svojih vernikov, pa naj 
so pripadali slovenskemu, fur
lanskemu ali italijanskemu na
rodu. Ko je bila leta 1917 v pol
nem teku akcija za podpis maj
niške deklaracije, je Sedej pod
pis zavrnil, ker da je bil kot go- 
riški nadškof pastir vsem ver
nikom, ne le Slovencem. In leta 
1921, ko je skupina duhovnikov, 
zbranih v Zboru svečenikov sv. 
Pavla, predlagala oblikovanje 
personalne škofije, ki bi obse
gala vse primorske Slovence, je 
Sedej predlog odločno odbil, 
ker je menil, da je sicer narod
nost pomembna vrednota, da 
pa mora b iti Cerkev počelo edi
nosti, in ne razdeljenosti. Po 
drugi strani pa se je ob koncu 
vojne pogumno uprl in ni ma
ral peti slovesnega Te Deuma 
za zmago italijanskega orožja, 
ker bi bil s tem prelomil zvesto
bo, ki jo  je bil obljubil habsbur
ški vladarski hiši.

Toda prav zaradi tega svoje
ga premočrtnega zadržanja, ki 
očitno ni izhajalo iz simpatije 
za ta ali oni narod, za to ali ono 
stranko, ampak iz nekih višjih, 
pa čeprav včasih tudi spornih 
načel, je Sedej užival splošni ug
led, in to ne le med prijatelji in 
somišljeniki, ampak tud i med 
nasprotniki. Zato ni čudno, da 
so se nanj obračali kot na najvi
šjo moralno avtoriteto v škofiji

in prav zato je lahko ves svoj 
ugled zastavil za to, da je 
svojim preganjanim dušnim 
pastirjem in vernikom poma
gal v njihovi duhovni, mate
rialni in tudi narodni stiski. 
Tako je branil svoje duhov
nike, ko jim  je grozila konfi- 
nacija ali kak drug policijski 
ukrep, dosledno je zago
varjal pridiganje in oznanje
vanje krščanskega nauka v 
maternem jeziku vernikov, s 
svojim pokrovite ljstvom  je 
zaščitil delovanje cerkvenih 
bratovščin, ki so po letu 1928 
edine smele med ljudstvom 
š iriti vsaj nekaj slovenske 
tiskane besede. Neprecenlji
ve vrednosti za nadaljn je 

dušnopastirsko delovanje so 
bile njegove Normae ad instruc- 
tionem de ri curati iz leta 1931, 
s katerimi je  - skupno s sufraga- 
noma Fogarjem in Pederzolli- 
jem - zavezal k poučevanju ve
rouka v materinščini ne le v go- 
riški škofiji, ampak v mejah ce
lotne ilirske metropolije.

Danes, sedemdeset let po 
njegovi smrti, je veličina nadško
fa Sedeja vidna tudi iz dejstva, 
da nas spomin nanj ne ločuje, 
ampak nas v vsakem oziru pove
zuje. V njem se prepoznavamo 
ne glede na narodnost in ideo
loško prepričanje, kot se prepoz
navamo na primer tudi v oseb
nostih Luigija Fogarja ali Jako
ba Ukmarja. In prav od Jakoba 
Ukmarja, tožneje iz njegovega 
znamenitega govora o sožitju 
med narodi iz leta 1931, bi si iz
posodil misel, s katero bi sklenil 
pričujoči poseg. Takole je Jakob 
Ukmar utemeljil svoj nastop pro
ti zatiranju narodnih manjšin:

i "Povedal sem vam te resnice za
to, da rešim svojo dušo in da re
šim po možnosti ugled sv. Cer
kve, ker ji ne bo mogel nihče oči
tati, da si spričo tolikih pogub
nih naukov ni nihče upal pove
dati resnice." No, tudi Frančišek 
Borgia Sedej je s svojo neuklon- 
Ijivostjo, s svojo neomajno zve
stobo evangeljskim načelom, s 
svojim pogumom v tistih težkih 
letih reševal čast katoliške Cer
kve. In tako se po zaslugi Se
dejev, Fogarjev, Ukm arjev in 
drugih neustrašnih pričevalcev 
Cerkvi res ne more očitati, da 
se v njeni sredi ni našel nihče, 
ki bi si v m račnem  obdobju 
fašističnega zatiranja manjšin 
ne upal jasno in nedvoumno 
braniti resnice in pravice. Pa ne 
gre le za čast Cerkve, ampak za 
čast civilne družbe, sredi kate
re je v nekem obdobju glas pra
vice in resnice ali tudi - če hoče
te - glas treznosti in zdrave pa
meti obnemel. V tem smislu 
mora biti celotna skupnost, ki 
danes soo b liku je  d ružbeno 
stvarnost na Goriškem in šir
šem Primorskem, hvaležna, da 
je v polpretekli zgodovini teh 
krajev najti tudi take pričeval
ce civilne in duhovne pokon
čnosti, kakršen je bil nadškof 
Sedej in njegovi sodelavci ter 
somišljeniki. Brez teh pričeval
cev bi bila namreč tud i naša 
družba bistveno drugačna od 
tega, kakršna je, in vprašljivo bi 
bilo tudi tisto sožitje, ki je bilo 
po vseh tragedijah in kljub že 
obstoječim, vsem dobro pozna
nim pomanjkljivostim , v naših 
krajih vendarle doseženo.

7
ČETRTEK,
13 . D E C E M B R A ^ 
2001



NOVI GLAS /  ŠT. 47 2001

8
ČETRTEK, 

13. D E C E M B R A  
2001

P O B U D A  T R Ž A Š K E  K A R IT A S JU B ILE J G L A S IL A  S K L A D A  M IT J A  C U K

ADVENT IN BOŽIC 
USMILJENJA 2001

Tudi letos je  v okviru tržaške 
škofijske Karitas stekla pobu
da Advent in božič usmiljenja 
2001. Gre za že tradicionalno 
pobudo, ki želi vplesti v sode
lovanje župnijske skupnosti, 
različne verske skupine, zdru
ženja, g iban ja  in vse osta le 
stvarnosti tržaške škofije v ve
liko solidarnostno akcijo v ko
rist potrebnim . Geslo letošnje 
pobude je Brez odpuščanja ni 
prihodnosti, ravno v tem nego
tovem času, polnem  zaskrb
ljenosti za usodo sveta, pa za- 
dob iva  iz re dn o  ak tu a ln os t. 
Vendar je to geslo možno raz
brati tud i v tem smislu, naj se 
vsakdo izm ed nas v svojem 
vsakdanjem življenju spravi s 
svojim bližnjim , tako da preko 
odpuščanja zagotovimo prihod
nost m iru in vedrine tud i trža
škemu mestu.

V sporočilu tržaške Karitas, 
ki smo ga prejeli, je dan pou
darek predvsem na treh glago
lih: prvič, na glagolu "opazo
vati", ki se nanaša na pozor
nost na stvarnost, ki je  okoli 
nas, s posebnim ozirom  na o- 
sebe, ki ž iv ijo  v revščini in ki 
so potrebne vsega; drugič, na 
glagolu "poslušati", kar pome
ni molče pris luhniti tistim , ki 
želijo, da se njihov glas, proble
mi in želje slišijo; tretjič, na gla
go lu "razv ide ti", kar pomeni 
b iti sposobni, v luči božje be
sede, razbrati osebne, pa tudi 
družbene in svetovne dogodke 
z očm i tistega, ki verjame, da 
Bogu ni nič nemogoče.

V adventnem in božičnem 
času se mora tore j vsaka kr
ščanska skupnost ču titi z nav
dušenjem pozvana, da poma
ga ženam in možem, ki živ ijo  v 
situacijah, ki jih  zaznamujejo 
osamljenost, nasilje, gmotna in 
duhovna revščina, odrinjenost 
in trpljenje. Pomaga naj jim  s 
konkretn im i dejanji de litve z 
drugim i. Zato je akcija letošnje 
pobude Advent in božič usmi
ljenja usmerjena v nabiranje 
sredstev za usposobitev spre

jemnega centra za tržaške dru
žine, ki se trenutno nahajajo 
brez stanovanja, a ki se lahko 
samostojno upravljajo. Gre za 
strukturo oz. stavbo, poimeno
vano "V ila " ("la  V illa"), nahaja 
pa se tik novega pastoralnega 
središča Lorenzo Bellomi v u li
ci Chiadino 2. Na razpolago jo  
je dala krajevna župnija Blaže
ne Device M ilosti preko kon
vencije s tržaško škofijo. Dela 
se b o do  p riče la  p r ih o d n jo  
pomlad in se bodo omejila le 
na najnujnejše posodobitve v 
skladu z obstoječim i normami. 
Sklad za Trst je  že določil vso
to tris to  m ilijonov lir, ki bo iz
plačana v letih 2001, 2002 in 
2003, vendar to ne bo dovolj 
za kritje celotnega stroška. Stav
ba je enonadstropna, v njej pa 
bo prostora za dvajset ljudi (v 
posebnih primerih tudi za kako 
osebo več), celotna površina 
pa znaša 337 kvadratnih met
rov. V p ritlič ju  bodo tri sobe s 
skupno sedm im i posteljam i, 
poleg tega še kuhinja, jed iln i
ca, dnevna soba in kopalnica. 
V prvem nadstropju pa bo šest 
sob s skupno tr ina js tim i po
ste ljam i ter kopalnica. Sred
stva, zbrana v okviru pobude 
Advent in božič usmiljenja 2001, 
bodo nam enjena k ritju  prve 
faze del, če pa bodo na razpo
lago dodatna finančna sred
stva, bo obstajala možnost, da 
se v p ritlič ju  poskrbijo tud i tuši 
za reveže tega mestnega pre
dela ter tud i zdravstvena am
bulanta za potrebne.

Pri tržaški Karitas upajo, da 
bo p re u re d itev  tega cen tra  
novo znamenje za tiste prebi
valce Trsta, ki ž iv ijo  v pom anj
kanju, znam enje namreč, da 
jim  je  Cerkev blizu in jih  ima 
rada. Znamenje pa mora biti 
tud i za nas, pravijo pri Karitas, 
da v svojih konkretnih izbirah 
postavimo na prvo mesto tiste, 
ki so v evangeliju poimenova
ni "m a li" in ki jih  Jezus še po
sebej ljubi.

SEJA NOVEGA VODSTVA SSk

POSEBEJ SKRBETI 
ZA BOLJŠI PRETOK 

INFORMACIJ
Minuli petek, 7. decembra, se 

je sestal na prvi seji novi pokra
jinski izvršni odbor Slovenske 
skupnosti v Trstu za obravnavo 
tekočih po litičn ih  in notranjih 
organizacijskih vprašanj, med 
katerim i naj om enim o poraz
delitev nalog v luči predvidene
ga delovnega programa. Iz raz
prave, piše v tiskovnem sporoči
lu, ki smo ga prejeli, je izšla ugo
tovitev, da je v stranki potreben 
boljši pretok inform acij, zlasti 
na ravni izvoljenih predstavni
kov na raznih ravneh in ustrez
na koordinacija med njim i gle
de stališča o posameznih prob
lemih na splošno kakor tudi v 
ustreznih izvoljenih telesih. Za
to bo morala stranka posvetiti 
posebno skrb prav temu prob
lemu kakor tudi obveščanju jav
nosti o stališčih stranke do raz
nih aktualnih vprašanj in njene
mu delovanju nasploh.

Na seji izvršnega odbora se 
je razvila tud i poglobljena raz

prava tako o splošnem seda
njem političnem  položaju s po
sebnim  oz irom  na izva jan je 
ozirom a neizvajanje februarja 
odobrenega zaščitnega zako
na ter na razmere v posamez
nih krajevnih upravah od M ilj 
do Nabrežine. O  tem je obšir
no poročal ta jn ik Peter M oč
nik, ki se je  še posebej zausta
vil pri perspektivah za uprav
ljan je  devinsko-nabrežinske 
občine v p rihodn ji mandatni 
dobi. Kot znano, bodo spomla
di v tej občini volitve za obnovi 
tev občinskega sveta in izvoli 
tev novega župana. Zato je tre
ba računati, meni Slovenska 
skupnost, da bodo stranke v 
prihodnjih mesecih močno za
poslene z om enjenim i volitva
mi, na kar m ora jo b iti tudi ob 
čani pripravljeni, saj gre navse
zadnje za bodoče upravljanje 
njihovega te rito rija  in vsega, 
kar je z njim  povezanega.

"ŠKRAT" JE UGASNIL SVOJIH 
PRVIH DESET SVEČK

IV A N  ŽERJAL

Letošnja predpraznična raz
stava gojencev Vzgojno-zapo- 
slitvenega središča M itja  Čuk, 
ki so jo  odprli v ponedeljek, 10. 
t.m., v dvorani Zadružne kra- 
ške banke na Opčinah, poteka 
v znamenju desetletnice nastan
ka Škrata, glasila Sklada M itja  
Čuk. Pravzaprav je  revija praz
novala že letošnjega 30. avgu
sta, saj je  poskusna številka 
Škrata - št. 0 - izšla ravno 30. av
gusta 1991 z uvodnikom  da
nes pokojne Nadje Kriščak. Pri 
Skladu M itja  Čuk in njegovem 
vzgojnozaposlitvenem  sredi
šču pa so se odločili, da oble t
nico počastijo ob priložnosti 
tradicionalne adventne razsta
ve. S pripravo lepih in prisrčnih 
izdelkov je  dvanajst gojencev, 
ki obiskujejo VZŠ M itja  Čuk, 
ho te lo  počas titi sedanji ad
ventni čas in prihajajoče bo
žične praznike, pobudniki pa 
so hoteli dati tud i priložnost 
nekaterim mladim umetnikom, 
da pokažejo svoja dela. Na og
led so tako tudi umetniška dela 
desetih mladih avtorjev z obeh 
strani meje: Vasje Korošca, Ane 
Kravanja, Štefana Turka, Petra 
Senizze, Petra Carlija, M athia- 
sa Perzija, Boruta Soše, Tine 
Sossi, M atth iasa  M au rija  in 
M a rtin e  M ala lan. Na pone
deljkovem slovesnem odprtju  
razstave, ki ga je obogatil na
stop glasbenikov Laure Chia-

budini in Aleksandra Ipavca, so 
bili navzoči tud i predstavniki 
socialno-varstvenega centra iz 
Dutovelj. Prisotni so tako lahko 
prisluhnili tud i umetniškemu 
ustvarjanju gojencev tistega 
centra, in sicer pesmim M irja 
ne M edlobi, Klavdije Samard- 
žič, Darka Bajta in V ojm irja  
Rihterja.

Toliko o kroniki ponedeljko
vega odprtja  razstave, saj bi se 
spodobilo, da bi osrednjo po
zornost namenili reviji, ki praz
nuje jubile j. Škrat ima torej de
set let. To je lahko dolgo ali krat
ko obdobje, kot pač vzamemo: 
večkrat je to namreč odvisno 
od številnih dejavnikov, v prvi 
vrsti seveda od vsebine, priv
lačnosti in načina pisanja. So
deč po slednjih, lahko mirne 
duše trd im o, da je Škrat postal 
priljubljeno čtivo za naše lju 
di, pa čeprav se v naših (in 
matičnih) občilih njegovo izha
janje ne omenja prepogosto. 
M orda zaradi tega, ker je to iz
hajanje b ilo večkrat neredno 
zaradi negotovosti - še zlasti f i
nančne - ki je žal stalnica za us
tanove naše skupnosti. Gre za 
stanje, ki bi verjetno strlo mar
sikatero uredništvo, a ne ured
ništvo Škrata, ki oč itn o  zna 
kljubovati težavam in ki vsakič 
poskrbi za pestro vsebino in 
obliko.

Škrat je, kot že rečeno, gla
silo Sklada M itja  Čuk. V prvi 
vrsti je  posvečen otrokom , ta-
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ko norm alnim  kot tistim  s po
sebnimi potrebami: eni in dru
gi namreč potrebujejo pozor
nost in ljubezen, drugi verjet
no več kot prvi. Je pa istoča
sno, kot piše Jelka Cvelbar v 
uvodniku zadnje dvojne (7-8) 
številke (na sliki p la tn ica-pred 
izidom sta še dve številki), "na
m en jen s lovensk im  v z g o ji
teljem. N jim  bi rad svetoval, 
pom agal, š iril obzorje  in ob 
tem ne bi rad pozabil na to, kar 
je značilno slovensko: jezik, 
način razmišljanja, ob iča ji in 
tradicija ." Takih tem atik za vz
gojite lje  je v Škratu veliko. Če 
prelistamo npr. samo zadnjo 
številko, vid im o tako prispevek 
Tomaža Simčiča o šolski avto
n o m iji, zatem  pa še kop ico 
konkretnih nasvetov o pome
nu glasbe in o pravilnem od
nosu do slovenskega jezika iz
pod peresa G iorgine Piščanc

in D iom ire  Fabjan Bajc. M i
slim, da smo takih nasvetov, še 
posebej na jez ikovnem  po 
dročju, potrebni ne samo vz
gojite lji, ampak vsi, ki se dnev
no soočamo z m očnim  p riti
skom in vplivom italijanščine.

Škrat je torej namenjen vz
gojite ljem , a ne samo njim . V 
njem lahko najde marsikaj za
nim ivega tud i povprečni slo
venski bralec. To je ču titi že ob 
listanju prvih strani glasila, kjer 
so praviloma objavljeni odlom 
ki različnih knjižnih del, in po
tem še v nada ljevan ju, k je r 
med drugim  naletimo še na ve
liko po ljudoznanstven ih  p r i
spevkov, ki so po eni strani na 
dostojni, če ne visoki kakovos
tni ravni, po drugi strani pa nji
hovo branje sploh ni zahtevno. 
Škrat je torej revija, ki zaradi 
svoje vsebine in oblike spro
ščujoče in blagodejno vpliva 
na bralca in mu na nevsiljiv na
čin posreduje nekatere tem elj
ne vrednote: ljubezen do so
človeka, solidarnost, pokonč
no držo, zanimanje za družbe
ne razmere ter skrb za sloven
stvo in slovenski jez ik . Prav 
zaradi tega smo dali Škratu 
najpomembnejši prostor na tej 
strani, seveda z željo, da bi se 
njegovo - pa čeprav neredno - 
prihajanje med naše bralce ne 
ustavilo in da bi še naprej pri
našal optim izem  in vedrino, ki 
smo ju vsi tako potrebni.

PESEK /  B LA G O S LO V ITE V  O B N O V LJE N E  CERKVE

NOVO PODOBO MORA DOBITI 
TUDI ŽUPNIJSKA SKUPNOST

Velika množica domačinov, 
a tud i vernikov in prijateljev od 
drugod, je v soboto, 8. t.m., na 
praznik Brezmadežne, napol
nilo cerkvico na Pesku ob prilož
nosti slovesnega bogoslužja 
ob koncu obnovitvenih del. Cer
kev, ki je  posvečena M a riji 
Brezmadežni, je  v letih 1951 - 
1954 dal zgraditi takratni ba- 
zovski župnik, pokojn i msgr.
M arijan Živic, potem ko je dr
žavna meja razdelila  nekdaj 
enotno starodavno župnijo sv.
Tomaža. Takrat je  načrt pripra
vil arh itekt Čekuta, veliko dela 
so opravili župljani sami, denar 
je prispevala tud i država, sve
tišče pa je v prvi polovici 60-ih 
let poslikal Tone Kralj. V lan
skem in letošnjem letu so ste
kla obnovitvena dela, Kralje
vim poslikavam so se pridruži
la še dela Anite Nem arin i in 
Piera Fabra, hvaležna župn ij
ska skupnost pa je dala posta
v iti tud i ploščo pobudniku iz
gradnje cerkve, msgr. M arija
nu Živicu. O b tej priložnosti je 
bila natisnjena tud i zgibanka.

Sobotno mašo je daroval 
tržaški škof msgr. Evgen Ravi- 
gnani ob somaševanju dom a
čega župnika Žarka Škerlja, 
škofovega vikarja za Slovence 
msgr. Franca Vončine in open
skega dekana M ilana Nemaca.
V svoji prid ig i je  škof izposta
vil lik Brezmadežne kot dokaz, 
da smo kris tjan i poklican i k 
svetosti, kar pomeni z veseljem 
sprejeti načrt, ki ga Bog ima z
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našim življenjem, in izpolnje
vati Njegovo voljo. Škofje tudi 
zaželel, da bi prenovi cerkve 
sledila tud i nova podoba žup
nijskega občestva, z močnejšo 
in bo lj živo vero in z večjim  
bratskim razpoloženjem.

Maše, ki jo  je spremljalo pe
tje Otroškega zbora Slomšek 
in Mešanega pevskega zbora 
Lipa iz Bazovice, se je udeležil 
tud i dolinski župan Boris Pan
gerc (cerkev namreč stoji na 
obm očju občine Dolina), ki je 
v svojem kratkem  pozdravu 
poudaril dobro  sodelovanje

med žup lja n i in žup n ik i ter 
med javnim i upravami in žup
nijskim i skupnostm i. Prisotni 
so bili tudi številni izvrševalci 
obnovitvenih del, katerim se je 
župnik Žarko Škerlj top lo  za
hvalil. Tako naj omenimo, da 
sta načrtovanje del opravila ge
ometra M arco Guadagnin in 
Roberto Bracchetta, zidarska 
dela po d je tje  Foravs s.n.c., 
izkope Boris Bizjak, električno 
n a pe lja vo  in lu č i p o d je t je  
Umek, ogrevanje podjetje Tri- 
velin, barvanje sten, vrat, oken 
in zidov Iztok Žerjal, nova okna

in vrata obrtn ika V iktor Stopar 
iz Bazovice in Andrej Mesar iz 
Trebč te r po d je tje  Ž erja l iz 
D o lin e , ba rvan je  lesenega 
stropa A lbert Komar, ozvoče
nje pod je tje  O rion , žlebove 
podjetje M ucci iz Štandreža, 
pop rav ila  zvon ika  in zvona 
podjetje C locchiatti iz Vidma, 
električne stopnice pa podjetje 
M ingo t iz Doline. Finančno pa 
so obnovo podprli dežela Fur- 
lanija-Julijska krajina, tržaška 
škofija, občina Dolina, župlja
ni in pokojni msgr. Živic.
— - —  iž
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JU B ILE J K A K O V O S T N E  PEVSKE D E J A V N O S T I

DESETLETNICA OBNOVLJENEGA 
ZBORA JACOBUS GALLUS

Zbor Jacobus Gallus, ki de
luje v okviru Glasbene matice, 
ravno v tem času obhaja deset
letn ico obnovljenega delova
nja. 17. decembra 1991 je na
mreč v evangeličanski cerkvi v 
Trstu stekla prva Zborovska 
božična revija, ki jo  je  priredil 
prav obnovljeni zbor Gallus, ki 
je ob tisti priložnosti imel tudi 
svoj prvi nastop. Zato bo prihod
nji ponedeljek, 17. decembra, 
točno deset let po prvem na
stopu in ravno v evangeličan
ski cerkvi, slavnostni koncert 
ob desetletnici. O b tej prilož
nosti bodo nastopili tudi neka
teri nekdanji člani zbora, ki so 
bili prisotni pri nastanku leta 
1991, nekateri pevci pa bodo 
tud i prejeli Gallusove značke.

Zbor Jacobus Gallus se na
vezuje na izročilo istoimenske
ga zbora, ki je pod vodstvom 
Ubalda Vrabca deloval od kon
ca petdesetih do začetka se
demdesetih let. Po skoraj dvaj
setletnem zatišju je  po zaslugi 
dirigenta Stojana Kureta zno
va oživel na valu navdušenja, 
ki ga je povzročil pro jekt Gal
lusovo zvočno bogastvo. Kuret 
je  takrat zbral in motiviral pev
ke in pevce različnih zborov, ki 
so se združili v kakovosten pev
ski sestav: tako je zbor Gallus 
ponovno nastal iz združitve 
Dekliškega zbora Glasbene ma
tice  in Tržaškega mešanega 
zbora, nastajajoči form aciji pa 
so se p rid ruž ili tud i nekateri 
pevci Moškega pevskega zbo
ra Valentin Vodnik iz Doline in 
še nekateri posamezniki iz dru
gih zborov. O bnovljen i zbor 
Gallus je pod vodstvom Stoja
na Kureta že v prvi sezoni žel 
velik uspeh: na zborovskem

tekmovanju v V itto riu  Venetu 
leta 1992 je namreč prejel prvo 
nagrado v kategoriji ljudskih 
pesmi in absolutno prvo nagra
do Efrem Casagrande. V istem 
letu je naštudiral zahteven pro
gram skladb M arija Kogoja, s 
katerim je počastil stoletnico 
skladateljevega rojstva, poleg 
tega pa je še uspešno izvedel 
Malo slavnostno mašo Gioac- 
china Rossinija. Leta 1993 je  v 
Ljubljani nastopil na vsesloven
skem zborovskem tekmovanju 
Naša pesem in prejel srebrno 
plaketo.

Leta 1994 je vodstvo prev
zel Janko Ban, ki to funkcijo op
ravlja še danes. Pod njegovim 
vodstvom je zbor Jacobus Gal
lus štirikrat nastopil na tekm o
vanju Naša pesem v M ariboru,

kjer je dvakrat prejel zlato (leta 
1995 in 1997), dvakrat pa sre
b rno  p lake to  (le ta  1999 in 
2001). Leta 1995 in 1997 se je 
tud i udeležil zborovskega tek
movanja v Arezzu, poleg tega 
pa je ponovno nastopil na tek
movanju v V itto riu  Venetu in 
zopet zmagal prvo nagrado v 
kategoriji ljudskih pesmi. Več
krat je nastopil tud i na reviji 
deželnih zborov Corovivo (zad
njič ravno pred kratkim v Go
rici), kjer se je vedno uvrstil v 
najvišjo kategorijo.

K ljub š tev iln im  tekm ova
njem je zbor vsekakor močno 
vraščen v krajevno stvarnost, 
iz katere navsezadnje tudi črpa 
moč in navdih. Tako redno so
deluje na reviji Primorska poje, 
večkrat je nastopil na reviji Zve-

N O V A  PESNISKA Z B IR K A  PRI M L A D IK I

POGLED V KOSUTOVO 
SEVERNO MORJE

Miroslav Košuta se po dese
tih letih vrača v zrelo pesniško 
areno. Kot smo na kratko že 
poročali, je pri založbi Mladika 
izšla njegova nova pesniška 
zbirka z naslovom Pomol v sever
no morje. Delo so predstavili v 
ponedeljek, 10. t.m., v Peterli
novi dvorani v Trstu na rednem 
tedenskem večeru Društva slo
venskih izobražencev. Gre za 
52 pesmi, razdeljenih na pet 
sklopov: Okruški kratkega dne, 
Nove tržaške pesmi, O  ljubez
ni in okolici, Sestop v prostra
no in Vrnitev in odhod, kate
rim  je dodana še zaključna 
Izštevanka. O  najnovejši Košu- 
tovi zbirki je spregovorila prof. 
Zora Tavčar, ki je med drugim  
dejala, da so besedila um e
ščena v naš prostor, iz njih pa 
dihata osnovna vedrina in mo
žatost.

Po Košutovih besedah je bi
la zbirka potrebna, da zaključi 
neko pot, začeto v 60. letih, da 
zaključi neka poglavja "sine ira 
et studio". V zbirki so obrav
navana neka temeljna vpraša
nja, ki se navezujejo na pre
teklo, a tud i sedanje domače 
in tuje dogajanje, prisotna pa 
je tudi občutljivost za eksisten
čna vprašanja, saj ko človek
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pride v določena leta, začne, 
kot priznava sam avtor, gleda
ti na stvari tudi s strani morja. 
Pesmi so bile pripravljene za 
tisk že leta 1996, a je rokopis 
obležal doma, ker je avtor ostal 
zvest dejstvu, da, če ne vid i 
konkretnega cilja pred sabo, se 
težko zagrize v dokončno ob
likovanje. Da so pesmi vendar
le doživele objavo, pa se mora 
zahvaliti Zori Tavčar in Alojzu 
Rebuli, ki sta ga iztrgala iz za
čaranega kroga osamljenosti, 
osamelosti in črnih misli, ter 
seveda založbi M ladika, ki je 
delo izdala. Na ponedeljkovem

večeru sta nekaj pesmi iz zbir
ke prebrala Matejka Maver in 
Franko Žerjal.

Večer DSI pa je bil tud i v 
znamenju likovne umetnosti, 
saj so pred predstavitvijo Košu- 
tove zb irke  o d p rli razstavo 
računalniških gra fik M atjaža 
Hmeljaka. O  umetnikovih stva
ritvah je spregovoril Štefan Pa
hor. Hmeljakova dela so zelo 
abstraktne črno-bele figu re: 
gre za zelo enostavne oblike, 
ki se potem razvijajo, pri čemer 
je potrebno, da se gledalec pre
pusti svojim občutkom.

ze cerkvenih pevskih zborov v 
Trstu, nastopi in koncerti, ki jih 
je zbor Jacobus Gallus imel ob 
različnih priložnostih v zamej
stvu in na splošno na Primor
skem, pa so tako številni, da jih 
ne gre tu naštevati. Z bor je 
nastopal tudi v drugih krajih po 
Sloveniji (npr. na vsesloven
skem pevskem taboru v Šentvi
du pri Stični ali na proslavi 50- 
letnice priključitve Primorske 
matični dom ovini), večkrat je 
nastopil tudi v različnih krajih 
dežele Furlanije-Julijske kraji
ne. Leta 1995 je ponesel slo
vensko pesem med slovenske 
izseljence v Nemčiji. Pri izbiri 
sporeda je posebna pozornost 
posvečena zlasti slovenskim 
skladateljem iz zamejskega oz. 
primorskega prostora (Vrabcu, 
Kogoju, M erku ju , Adam iču, 
Grbcu, Kumarju idr.), čeprav 
zbor seveda črpa skladbe tudi 
iz širše slovenske in svetovne 
zakladnice.

Ko govorimo o zboru Jaco
bus Gallus, ne m oremo seve
da m im o srečanja, ki je nasta
lo ravno na njegovo pobudo in 
ki se je spremenilo v trad ic io
nalno prireditev, ki vedno p ri
vablja veliko ljubite ljev petja 
od blizu in daleč. Gre namreč 
za Zborovsko božično revijo, 
ki je  lani doživela deseto izved
bo. Vsako leto v predbožičnem 
času zbor Gallus namreč vabi 
v goste zbore iz Slovenije, Ita
lije in Avstrije, pri čemer se po
slušalcem ponuja ne samo lep 
glasbeni užitek, ampak se jim  
tudi posredujejo vrednote pri
jateljstva in sodelovanja med 
ljudm i in narodi, kar je navse
zadnje tudi osrednje sporoči
lo božične revije.

Letos božične revije izjemo
ma ne bo, saj se je  zbor Jaco
bus Gallus odločil, da jo  bo ob 
svoji desetletnici nadomestil s 
slavnostnim koncertom. To bo 
tud i p rilo žn os t za sn idenje 
med tistim i, ki so v teh desetih 
letih zapustili zbor, in sedanji
mi pevkami in pevci, ki nadalju
je jo njihovo dejavnost. To sni
denje je torej napovedano za 
prihodnji ponedeljek, 17. de
cembra, ob 20.30 v evangeli
čanski cerkvi na trgu Panfili v 
Trstu: to bo prav gotovo poklon 
naši pevski tradic iji in po trd i
tev prijateljskih vezi, ki jih  je s 
svojim delovanjem doslej ust
varil zbor Jacobus Gallus.

OBVESTILA

SLOVENSKO STALNO gledali
šče. Gostovanje PDG iz Nove 
Gorice. C iril Kosmač-Srečko 
Fišer, Tistega lepega dne. Režija 
Boris Kobal. V petek, 14. t.m., 
ob 20.30 red A, F in D. V sobo
to, 15. t.m., ob 20.30 red B in 
E. V nedeljo, 16. t.m., ob 16. uri 
red C. V ponedeljek, 17. t.m., 
ob 20.30 red T (s podnapisi).

DRUŠTVO FINŽGARJEV dom z 
Opčin vabi v petek, 14. decem
bra, ob 20. uri v dvorano Finž- 
garjevega doma na Opčinah, 
Dunajska 35, na okroglo mizo 
O b šestdesetletnici Drugega 
tržaškega procesa. Okroglo mi
zo bosta uvedla zgodovinar 
M ilan Pahor in odvetnik Peter 
M očnik. V ljudno vabljeni!

SLOVENSKA VINCENCUEVA kon
ferenca za Trst in G orico se pri
družuje praznovanju prvega 
vsedržavnega dneva Združe
nja Vincencijevih konferenc v 
Ita liji, ki bo v nedeljo, 16. de
cembra. Zato vabi vse, ki se za
nim ajo za socialne probleme 
naših ljudi, in vse prijatelje in 
dobrotnike, da pristopijo k tej 
pobudi ter dvignejo zgibanko, 
ki jo  je, ob tej priliki, pripravil 
glavni odbor Slovenske Vin- 
cencijeve konference z name
nom, da obvesti širšo javnost 
o svojih dejavnostih.

SLOVENSKO STALNO g ledali
šče. Uh, kakšen dan! Gledališki 
strip... (za zelo, malo manj in 
prav nič mlajše). Zamisel, re
žija in gib Branko Završan. V 
nedeljo, 16. t.m., ob 11. uri v 
Ljudskem  dom u v Trebčah. 
Vabljeni vsi otroci... in starši!

CELODNEVNO GOSTOVANJE Ko
mornega zbora Slovenicum v 
Rojanu v nedeljo, 16. decem
bra. Komorni zbor Slovenicum 
iz Ljubljane bo ob 9. uri sprem
ljal s slovenskimi litu rg ičn im i 
pesmimi sv. mašo, ki jo  prena
ša slovenska tržaška radijska 
postaja. Na koncertu ob 16. uri, 
vedno v rojanski župnijski cer
kvi, bo zbor izvajal skladbe Gal
lusa, Merkuja, Močnika, Ada
miča, Kogoja, Srebotnjaka, Uk
marja, M okranjca, Rahmani
nova in Rossinija. Zbor vodi 
Tomaž Faganel, orgelska sprem
ljava Primož Malavašič. Gosto
vanje zbora Slovenicum orga
nizira Koncertna pobuda Rojan.

SKD BARK0VLJE vabi v nede
ljo, 16. t.m., na počastitev msgr. 
M a tije  Škabarja. Sodelovali 
bodo: Tadeja Kralj-harfa, učen
ci osnovne šole Fran Šaleški 
Finžgar, Mešani pevski zbor 
Igo Gruden, ki ga vodi Adi Da- 
nev, Eleonora Jankovič-recita- 
cije ter Daša Stanič in Igor Ve- 
Ijak-napovedovalca. Počastitev 
bo v barkovljanski cerkvi ob 16. 
uri.

ZBOR JACOBUS Gallus prisrč
no vabi vse ljubite lje petja, še 
posebno pa nekdanje pevke in 
pevce, na slavnostni koncert 
ob desetletnici obnovitve de
lovanja, ki bo v ponedeljek, 17. 
decembra, ob 20.30 v evange
ličanski cerkvi v Trstu, trg  Pan
fili 2.

VPONEDEIJEK, 17. decembra, 
bo gost Društva slovenskih izo
bražencev astro fiz ik  M arjan 
Čadež, ki bo govoril o kometih. 
Večer bo v Peterlinovi dvorani, 
Donizettijeva 3, ob 20.30. Vab
ljeni!

KLUB MARVRIČI most m ladih 
vabi v torek,18.decembra 2001, 
ob 19. uri v župnijsko dvorano 
na Štjaku (na slovenskem Kra
su). Predaval bo p. Beno Lavrih 
in zakonski par iz Šempetra. 
Tema bo Najin odnos - najina 
rast. Vabljeni.

SLOVENSKO DOBRODELNO dru
štvo v Trstu razpisuje svojo pet
najsto študijsko podporo iz skla
da Mihael Flajban. Podpora bo 
znašala 1.500 evrov za prvi let
nik in 1.250 evrov za vsako na
slednje leto, v kolikor bo dobit
nik zadostil pogojem praviln i
ka. Podpora je namenjena viso- 
košolcem, ki se bodo vpisali na 
univerzo v akademskem letu 
2001/2002. Podrobnejša poja
snila in razpis dobite na sedežu 
Slovenskega dobrodelnega dru
štva v Trstu, ul. Mazzini 46, pr
vo nadstropje, tel. 040 631203, 
ob četrtkih od 16. do 18. ure. 
Rok zapade 20. decembra 2001.

FOTOKROŽEK FOTO Trst 80 
prireja v sodelovanju z dežel
nim sedežem RAI D rug i za
mejski video natečaj Ota-FJro- 
vatin. Natečaja se lahko ude
ležijo vsi lju b ite lji videosne- 
manja, in to z največ dvema vi
deofilm om a. Posneta dela je 
treba oddati do 11. januarja 
2002 v Tržaški knjigarni v ul. 
sv. Frančiška 20.

Na 60. obletn ico ustreli
tve junakov II. tržaškega 
procesa bo SLOVENSKA 

SKUPNOST v soboto, 
15. decembra, ob 9.30 

položila spominski venec 
pred spomenik na kraju 
ustrelitve na openskem 

strelišču.
Vljudno vabljeni!

DAROVI

ZA NOVE jaslice v cerkvi v Ba
zovici: d ružin i Drnovšček in 
Sgubil 100.000 lir; v spomin na 
pok. župnika Marijana Živica 
družina M ahnič 50.000 lir; v 
spomin na pokojnega Mario- 
ta Križmančiča M ilka Racman 
iz Avstralije 50.000 lir; name
sto cvetja na grob pok. Mario- 
tu Križmančiču M arta Mužina
35.000 lir; družina M ilkovič iz 
Gropade 126 30.000 lir.

ZA CERKEV v Mavhinjah: na
mesto cvetja pri pogrebu Jože
ta Perica darujeta Anica Ter
čon 25.000 lir in Pepa Terčon
30.000 lir.

ZA OBNOVO cerkve na Pesku: 
družina Ražem, Gročana 58,
50.000 lir; Magda Križmaničič 
(Tinetova) iz Bazovice 100.000 lir.

Zaradi preobilice dogodkov
in pomanjkanja prostora so 
nekatera poročila izostala. 
Bralcem se opravičujemo.

TX TR ŽAŠKA K N J I G A R N A  
LIBRERIA TRIESTINA

VAM VOŠČI VESEL BOŽIČ 
IN SREČNO NOVO LETO. 
PRIČAKUJEMO VAS Z 
BOGATO IZBIRO BOŽIČNIH 
OKRASKOV IN 
UMETNIŠKIH IZDELKOV.

TRST - Ul. sv. Frančiška 20, tel. 040 635954, e-mail: tklibris@tin. it
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5  1. STRANI

PRAZNIK
Pesmarica Eno si zapojmo... 

ali pa vse, v kateri je  d irigent
ka M arja Feinig zbrala pesmi, 
ki so bile objavljene v Pastirč
ku, bo v pom oč vsem mladim 
pevcem in njihovim voditeljem, 
saj prinaša slovenske ljudske 
pesmi, za katere je  napisan 
notni zapis tud i za klavirsko 
spremljavo in akordi za sprem
ljavo petja na kitaro. Pesmari
co je z nji lastno m ilino ilustri
rala Danila Komjanc, medtem 
ko je prešerno veselo naslov
nico naslikal VValter Grudina.

Z družen ja  s lovenskih  ce rk 
venih pevskih zbo rov  pro f. 
Lojzki Bratuž in našemu kole
gu Juriju Paljku so organiza
to r ji p o k lo n ili pesm arico in 
ploščo.

In kdo vse je na letošnji Mali 
Cecilijanki zapel? Našteli bo
mo seveda zbore, ki jih  vodijo 
d irigenti, ki jim  ni žal trdua z 
na jm la jš im i, saj vedo, da je 
največja in najbolj zvesta tista 
ljubezen, ki se rodi v rosnih le
tih. Pa bi bilo prav, da bi se na 
tem mestu zahvalili prav vsem 
m ladim  pevcem in n jihovim  
staršem, vzgojite ljem  in d ir i
gentom, saj so v soboto na Ma-

.. u m u
ni v- V.
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Prav tako pa je gospod Marijan 
M arkežič predstavil tud i av
diokaseto in CD ploščo z istim 
naslovom , na ka te ri so po 
snetki goriških otroških pev
skih zborov, ki poje jo pesmi, 
katerih notni zapisi so objav
ljeni v pesmarici. Predsednici

li Cecilijanki zares pokazali, da 
slovenska pesem globoko oz
načuje našega človeka. In če je 
res, da se dan po jutru pozna, se 
nam v našem kulturnem  pro
storu ni bati za prihodnost, saj 
bodo iz vrst današnjih otroških 
pevskih zborov zagotovo prišli

odlične pevke in pevci, ki bodo 
ju tr i dobro nasledili današnje 
pevke in pevce v naših zborih.

O troški pevski zbor Vese
ljaki iz Doberdoba je vodila Lu
cija Lavrenčič, otroški pevski 
zbor Plešivo Damjana Cevdek 
Jug, otroški pevski zbor D ija
škega doma Simon Gregorčič 
iz Gorice je  vodila Irena Pahor, 
otroški pevski zbor Rupa - Peč 
Tanja Kovic, medtem ko je ot
roški pevski zbor Friderik Ba
raga iz Sv. Križa vodila sestra 
A ng e lina  S terbenc, o trošk i 
pevski zbor F.B. Sedej iz Steve- 
rjana Valentina Hum ar in Va
lentina Pavio, otroški pevski 
zbor Ladjica iz Devina O lga 
Tavčar, m ladinski pevski zbor 
Kraški slavček iz Nabrežine 
Alenka Radetič, mladinski pe
vski zbor Vrh sv. Mihaela Marja 
Fein ig javčar in otroški pevski 
zbor Stmaver je vodila Nadja 
Kovic.

Vsak zbor je na M ali Ceci
lijanki zapel po tri pesmi in vsi 
so pokazali, da se otroci zave
dajo pomena prepevanja. Prej 
kot to pa bi radi poudarili bo
gastvo, ki ga pomeni deset ot
roških zborov za vse nas, za 
vso našo skupnost.

Da otroci radi pojejo, se je 
videlo že po njihovem veselem 
in prepričljivem nastopu in tudi 
po tem, kako veselo so v vrstah 
hodili h gospe Klari, pri kateri 
so po nastopu dobili za nagra
do vsak po en krof...

Nabito poln Kulturni center 
Lojze Bratuž je zgovoren do
kaz, da je Mala Cecilijanka živa 
in lepa stvarnost pevske ku ltu
re naših ljudi in naših krajev.

ZUT

N A  G O R IŠ K E M  R A Z S T A V IŠ Č U

POMOČ PRI USMERJANJU
Višje šole so se v zadnjih le

tih zaradi raznih eksperimenta- 
cij preoblikovale in razvejile svo
jo  ponudbo. Prav tako hitro se 
spreminja univerza. Zato se je 
pred nekaj leti pojavila potreba 
po izčrpnejšem in form iran ju 
glede raznih študijskih smeri ali 
možnosti zaposlitve. Vpeljali so 
se najprej dnevi usmerjanja, ki 
so se kasneje raztegnili kar na 
ves teden. Letos je v prostorih 
goriškega razstavišča potekal 
pod naslovom Projekti za ju tr i
šnji dan že drugi teden šolske
ga in poklicnega usmerjanja.
Bogat pregled izobraževalne 
ponudbe so lahko od 26. no
vembra do 1. decembra obiskali 
tako dijaki, ki končujejo nižje 
srednje šole, kot tisti, ki zapu
ščajo višje. Priredila ga je gori- 
ška pokrajina v sodelovanju s 
šolskim skrbništvom, univerza
ma in deželnimi strukturami za 
izobraževanje in usmerjanje, 
prisotni pa so bili tudi predstav
niki združenja podjetnikov, raz
nih zasebnih podjetij, vojske in 
drugih državnih služb.

Izobraževalni zavodi, prisot
ni v mestu in v pokrajini, med 
temi tudi oba slovenska pola, so 
opremili svoj kotiček z videopos
netki, lepaki, zgibankami in dru
gačnim in fo rm ativn im  gradi
vom, ki bi nižješolcem kar naj
bolj približali programe, življe
nje in ponudbe na raznih zavo
dih. O b standih so se v teh dneh 
vrstili profesorji posameznih 
študijskih smeri, ki so zaintere
siranim nudili vsa potrebna po
jasnila.

Vzporedno z usmerjanjem 
nižješolcev je na razstavišču po
teka lo tud i p repo trebno us
merjanje za dijake zadnjih let
nikov višjih šol, ki so v tem je
senskem času poklicani, da se 
predvpišejo na razne univerzi
tetne smeri. Z letošnjim letom 
se je preosnovala tudi tržaška 
univerza, tako da obe vseuči
lišči, ki s svojimi fakultetami kre
p ita  tud i goriško  stvarnost, 
kažeta nov ustroj in sodobnejše 
ponudbe. Na okroglih mizah in 
tematskih srečanjih, ki so se vr
stila v dvoranah sejmišča, so i- 
meli dijaki možnost, da so se 
neposredno razgovarjali z naj
vidnejšimi predstavniki raznih 
ustanov in so lahko podrobneje 
izvedeli o poklicnih profilih, po 
katerih trenu tno največ pov
prašuje jo javne ustanove in 
podjetja, in novih likih, ki so per
spektivni za bodočnost.

V preteklih dneh so stekle še 
druge pobude v zvezi z usmer
janjem. Profesorji in ravnatelji
ci slovenskih višješolskih zavo
dov so se v torek, 4. decembra, 
posebej srečali v avditoriju vi

šješolskega središča s profesorji 
nižje srednje šole. Predstavniki 
raznih učnih smeri v centru so 
kolegom nižje prej in staršem 
tretješolcev kasneje spregovo
rili o značilnostih, novostih in 
ponudbah na njihovih šolah. 
Namen srečanja je bilo natan
čnejše informiranje, tako da bi 
tretješolci laže izbrali študijsko 
smer, ki jim  najbolj ustreza.

V tem dnevu "odp rtih  vrat" 
je bil v jutranjih urah načrtovan 
tudi obisk tretješolcev, na kate
rem bi si dijaki pobliže ogledali 
učne prostore v središču in pri
sostvovali nekaterim lekcijam, 
pa je zaradi samouprave, ki je 
bila v teku v središču od 3. de
cembra, bil prestavljen na kas
nejši datum.

Usmerjanje pa se s temi po
budami ni povsem zaključilo. 
Nadaljevalo se bo še s predsta
v itv ijo  nekaterih šolskih po
nudb na posameznih šolah, od
govorno osebje pa je na razpo
lago staršem  za m ore b itn a  
pojasnila tudi naprej skozi vse 
šolsko leto.

M E Š A N I P E V S K I Z B O R  
L O JZE B R A T U Ž

v l ju d n o  v a b i n a

KONCERT
OB 50 - LETNICI USTANOVITVE

Velika dvorana KC Lojze Bratuž
V  četrtek, 13. decem bra 2001, ob 20.30

Posebno vabljeni vsi bivši pevci

POD POKROVITELJSTVOM ZVEZE SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE

SLOVENSKI CENTER ZA GLASBENO VZGOJO EMIL KOMEL 
v sodelovanju s KULTURNIM CENTROM LOJZE BRATUŽ

S rečan ja  z  g lasb o  2 0 01 /2 00 1  
PREDSTAVITEV NOVE ZBIRKE 

MLADE NOTE  
SKLADBE GORIŠKIH USTVARJALCEV ZA MLADINO 

Izvajajo učenci in dijaki Slovenskega centra za glasbeno vz
gojo Emil Komel

Sobota, 15. decembra 2001, ob 19.30 
v veliki dvorani KC Lojze Bratuž v Gorici

V PRIČAKOVANJU BOŽIČA  
Akademski pevski zbor Tone Tomšič, Stojan Kuret, dirigent 

Petek, 21. decembra 2001, ob 20.30
v veliki dvorani KC Lojze Bratuž v Gorici

V SREDO, 5. T .M ., V KC BRATUŽ

TUDI NAS JE OBISKAL 
SVETI MIKLAVŽ

JAZ SEM BERTO
V LJUBLJANI

Člana štandreške dramske 
skupine Majda Zavadlav in Bo
židar Tabaj sta v soboto, 8. de
cembra, nastopila z igro jaz  
sem Berto v Zalogu pri Ljublja
ni. Nastop je organiziralo do
mače društvo Svoboda, kate
rega dramski odsek je letos v 
oktobru nastopil v Štandrežu 
z igro Norčije v spalnicah. Štan- 
dreška igralca in druge člane 
dramske skupine je številna 
pub lika  nagrad ila  z do lg im  
aplavzom. V pozdrav nasto
pajočim je zapel domači me
šani zbor. Predstavnica društva 
Svoboda pa je  v nagovoru  
poudarila pomen kulturnih iz
menjav, še posebno med ma
tico in zamejstvom, in zažele
la, da bi lahko še kdaj gostili 
štandreške igralce in da bi lah
ko tudi sami še nastopali v Štan
drežu, kjer so bili deležni lepe
ga sprejema.

PRAZNIK M IRU IN  
PRIJATELJSTVA V 

ŠTANDREŽU
Štandreški rajonski svet pri

reja v sodelovanju z OŠ Fran 
Erjavec, župnijo  in domačimi 
društvi že tradicionalno sreča
nje pred božičnim i prazniki v 
znamenju m iru in prijateljstva. 
Srečanje bo v nedeljo, 16. de
cembra, in se bo začelo ob 15. 
uri v domači cerkvi. Program 
bodo oblikovali osnovnošolski 
otroci in domači zbori. Na trgu 
pred cerkvijo bo sledilo druža
bno srečanje ob pogrn jen ih  
mizah. Nabrani darovi bodo za 
dobrodelne namene.

V petek, 14. decembra, pa 
bodo otroci štandreške osno
vne šole obiskali najstarejše 
vaščane in jim  zaželeli lepe in 
p rije tne božične praznike in 
sreče v novem letu.

SV. M IK L A V Ž  V R O M JA N U

BELOBRADI 
DOBROTNIK  
OBDARIL UČENCE

Kot pišemo tudi na drugem 
mestu, je te dni razne šole in 
društva obiskal sv. Miklavž in v 
veselje vseh neučakanih otrok 
prinesel s sabo vrečo, polno da
ril in igrač. Belobradi dobrotnik 
s škofovsko palico, rdečo obleko 
in kapo na glavi, seje podal tudi 
v Laško. Tu so ga v nabito polni 
dvorani pričakovali učenci os
novne šole in vrtca iz Romjana. 
Slovensko društvo Jadro je nam
reč tudi letos pripravilo že tradi
cionalno miklavževanje, na ka
terega je povabilo čarovnika Sa
turna, ki je vse prisotne navdušil 
s pestrim programom. Nakar so 
otroci s pesmijo počastili pri
hod sv. Miklavža, ki jih  je bo
gato obdaril. Te dni je  bil v Ron- 
kah tudi sestanek Komisije za 
problematiko slovenske manj
šine v tej občini. Sestanek se je 
odvijal na sedežu krajevne ob
činske knjižnice S. Pertini. Poleg 
članov komisije so se sestanka 
udeležili tudi visoki predstavniki 
občine, in sicer odbornica za 
kulturo A. Caldarera, odbornik 
za šolstvo, L. Bon ter odbornik 
za osebje F. Miniussi. Na seji je 
bil govor o vseh tematikah, ki so 
neposredno vezane na realnost 
slovenske narodne skupnosti, ki 
tam živi, in posebno pozornost 
pa so pokazali osnovni šoli in 
vrtcu s slovenskim učnim  je
zikom, ki deluje v Romjanu. Ko
misija, ki je posvetovalnega zna
čaja, deluje v sklopu občine že 
vrsto let in je vezni člen med 
občani in institucijo. V vseh teh 
letih je bila pobudnik številnih 
razstav in predavanj.

D A M IA N A  K O B AL

JERICA KLANJŠČEK

Dobri stari sveti Miklavž, ki 
vsako leto rad obdari vse prid
ne otroke in odrasle, seje usta
vil tudi v našem mestecu. Dne 
5. decembra je na vabilo družin 
Sončnice stopil v KC L. Bratuž, 
da bi nagradil številne otroke, 
ki sm o se tam  zb ra li p o ln i 
pričakovanja. Najprej smo pri
sluhnili zgodbici o življenju te

ga dobrega svetnika, ki nam jo 
je pripovedovala Barbara Ru- 
stja. Nato je med nas stopil sam 
sveti Miklavž v spremstvu an
gelov in kajpada treh hudičkov. 
Za vsakega otroka je imel lepo 
presenečenje, prav tisto, ki si ga 
je kdo želel. Vsakega je prijaz
no nagovoril. Večje otroke je 
povpraševal, kako gre z uče
njem, manjše, ki so se ga še 
malo bali, pa je le prisrčno po
zdravil. Zelo vesel je bil, ko je 
videl, da smo prišli v takem šte
vilu in da je vsak imel v rokah

igračo in risbico za romunske 
otroke, llijeve prijatelje. Ti so 
mu namreč sporočili, da v nji
hovi revni državi veliko izmed 
njih nima s čim se igrati in da 
željno pričakujejo naša darila. 
Nazadnje je dobri svetnik na
gradil tudi nekatere odrasle od 
Sončnice, ker so tako skrbno 
pripravili vse potrebno za nje
gov obisk v Gorici.

EURART 2001
Kulturno združenje G ra p h it i 

prireja dve srečanji z naslovom 
EurArtMillenium, na katerih se 
predstavljajo digitalni umetniki 
ob tisočletnici Gorice. V pone
deljek, 17. t.m., bo ob 17.30 na 
goriški pokrajini nagrajevanje 
natečaja digitalne umetnosti, ob
18.30 v galeriji del Torre odpr
tje razstave, ki bo na ogled do 
konca leta. 19. t.m. ob 18.30 bo 
poseben večer v KC L. Bratuž.

FO TO  BU M BAC A
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V T O R E K , 18 . D E C E M B R A

JUBILEJNO 
SREČANJE 
Z GORICO
V torek, 18. t.m., in v sredo,

19., ob 20. uri bo v Kulturnem 
domu predstava Jubilejno sre
čanje z Gorico, ki bo v treh jezi
kih Goriške. Scenarij za pred
stavo je napisal Filibert Benede- 
tič, predstava pa je sad sodelo
vanja Kulturnega doma s SSG, 
in sicer ob 20-letnici začetka de
lovanja Kulturnega doma in ob 
1000-letnici prve pisne omem
be mesta Gorice. Predstavo sem 
si zamislil v treh jezikih, ker so slo
venski, furlanski in italijanski je 
zik duša ene Gorice, imajo tu svo
jo  domovino in je  zato prav, da 
vsaj mi naredimo predstavo, na 
kateri bodo im eli vsi tri jez ik i 
enakopravnost. Večkrat rad po
vem, da narod umre takrat, ko 
umre njegov jezik in se m i zdi, 
da je  Gorica danes živa prav za
to, ker vsi omenjeni jeziki živijo!," 
je dejal Benedetič na tiskovni 
konferenci. Režiser predstave bo 
Marko Sosič, nastopili pa bodo 
tudi pesniki Ace Mermolja, Al
berto Princis, Jurij Paljk in Fili
be rt Benedetič, m edtem  ko 
bodo tri igralke SSG-ja Lučka 
Počkaj, Nikla Panizon in Maria 
Grazia Plos podajale poezijo 
pesnikov v različnih jezikih. V 
furlanščino je slovenske in ita
lijanske pesnike prevedla Anna 
Bombig, v italijanščino Filibert 
Benedetič in Jolka M ilič, iz fur- 
lanščine v slovenščino pa Jurij 
Paljk. Povezovalec prireditve bo 
Janko Petrovec. Med prired i
tvijo  bodo peli MePZ Zupančič 
in oktet Sraka ter Ivan Sancin, 
medtem ko je glasbo napisal 
Aleksander Vodopivec.

O B Č N I Z B O R  D R U Š T V A  SEDEJ V STEV E R JAN U

BOGATO DRUŽBENO 
DELOVANJE

Na 22. občnem zboru druš
tva F.B. Sedej se je zbralo lepo 
število somišljenikov in dose
danjih članov samega društva.
V petek, 7. t.m., so bila v Sedejevi 
dvorani na dnevnem redu raz
na poročila, ki so zaobjela de
lovanje celotnega društva od 
leta 1997 vse do danes.

Po uvodnem pozdravu je M i
hael Corsi podal predsedniško 
poročilo, iz katerega je bila raz
vidna pestra in razgibana de
javnost društva. Sam je pouda
ril važnost in pomen nadaljeva
nja gradnje vsega, kar so pred
hodniki že zgradili, in dejstvo, 
da se more taka dejavnost po
zitivno razvijati le s pom očjo 
zdravih in trdnih temeljev skup
nega sožitja. Društvo se nam
reč bogati na podlagi medse- 
bojin ih sporazumov, dobre vo
lje, težnje in hrepenenja, da bi 
se taka dejavnost nadaljevala z 
isto in še večjo vnemo, kot je bi
la dokazana do danes. Nadalje 
se je  predsedniško poročilo 
osredotočilo na tiste točke, ki 
so igrale važno vlogo v samem 
delovanju društva: od dramske 
družine do mladinskega krožka 
in Števerjanskega vestnika pre
ko otroškega, tja do največjih 
gonilnih sil, in sicer mešanega 
pevskega zbora in Števerjan
skega Festivala. Ne nazanje se 
je dosedanji predsednik zahva
lil vsem članom, ki so na kate
rikoli način obogatili štiriletno 
obdobje kulturnega dela.

Franka Padovan je kot dol
goletna tajnica društva v svo
jem poročilu spregovorila o važ
nosti občnega zbora, ki pred

stavlja priložnost, kjer se pregle
da opravljeno delo in nakažejo 
smernice za bodoče delovanje. 
Tajniško poročilo je bilo osredo
točeno na najpom em bnejše 
vsakoletne podvige slovenske
ga društva, in sicer na organi
zacijo edinega zamejskega tek
movanja ansamblov narodno - 
zabavne glasbe Števerjanskega 
Festivala. Tako so si prisotni lah
ko osvežili spomin in se spom
nili zadnjih Festivalov, od 28. iz 
leta 1998 do letošnjega, 31. fe
stivala Števerjan 2001. Ker slo
ni delo društva predvsem na 
ku ltu ri in ohranitvi slovenske 
besede, so bile v poročilu ori
sane vse kulturne pobude in 
srečanja, ki jih  je društvo začr
talo in speljalo v štirih letih.

Občni zbor seje nato nada
ljeval z blagajniškim poročilom 
in s poročili samih članic druš

tva, ki so podrobno orisale de
lovanje v okviru društva.

Prisotne je v imenu ZSKP iz 
Gorice pozdravil dr. Damijan 
Paulin, ki je članom čestital za 
vse opravljeno delo. Sledili so 
pozdravi predsednika KD Štan- 
drež dr. D im itrija  Brajnika in 
predsednika števerjanske sek
cije SSk Branka Terčiča; v ime
nu župnijskega pastoralnega 
sveta je spregovorila ga. Jerica 
Koren in se članom zahvalila za 
sodelovanje z župnijsko realno
stjo. Števerjanski župan Ha
drijan Corsi je podčrtal dejstvo, 
da ima današnja družba kulturno 
in socialno vlogo in se zato do
mačemu društvu zahvalil za plod
no delovanje in fizično pomoč na 
teritoriju občinske uprave.

Po razrešnici staremu odbo
ru in razpravi, so sledile volitve 
novega odbora in nadzornega 
odbora. Ob koncu so dosedanji 
člani skupno nazdravili štirilet
ni mandatni dobi s kapljico bri
škega vina.

KNJIŽNI SEJEM V KRMINU
Kot smo že napisali v prej

šnji številki našega časopisa, je 
v polnem teku knjižni sejem v 
Krminu. 31 krajevnih založb in 
dva tedna srečanj pod geslom 
Libriam oci je  in bo ponuja lo 
marsikaj zanimivega za vse ti
ste seveda, ki so jim  knjige pri 
srcu. Sejem bo dal popoln po
g led v k n již n o  p ro d u k c ijo , 
predvsem na krajevni ravni, za
jemal pa bo domala vse zvrsti, 
od esejev do romanov, poezije, 
književnosti za mlajše ipd. Od
8. do 23. t.m. se bo vse to do
gajalo v dvorani Ita lia v ulici 
Friuli v Krminu, od p rt pa bo 
vsak delovnik od 10. do 12.30

in od 15. do 19. ure, ob praz
niki pa od 10. do 13. in od 15. 
do 19.30 v organizaciji doma
če uprave in družbe Promo Cor- 
mons Collio ter pod pokrovitelj
stvom goriške pokrajine. V so
boto, 8. t.m., je Libriamoci slo
vesno odprl goriški priznani pi
satelj Paolo Maurensig, ki je  o- 
benem predstavil svoje zadnje 
delo. Na sejmu bo sodelovala 
v prihodnjih dneh tudi Goriška 
M ohorjeva družba s predsta
v itv ijo  publikacije, ki jo  je ure
dil Marko Vuk, in sicer Umet
nost 20. stoletja na Goriškem in 
v Posočju. Do predstavitve bo 
prišlo v torek, 18. t.m. ob 18.30.

G LA S ILO  V IŠ JIH  S LO VEN SKIH  ŠOL

PRIHODNOST SMO Ml
2001/2001 bo lahko marsikdo 
našel in prebral zanimive in hu
domušne zapise, in tervju je in 
poezije, s katerim i se predstav
ljajo posamezni dijaki, velja pa 
povedati, da se g las ilo  zelo 
lepo predstavlja in so lahko vsi 
tisti, ki so pri časopisu sodelo
vali, nadvse ponosni nad svo
jim  delom.

V Glasilu lahko dobimo mar
sikaj, kar je vredno prebrati, v 
številnih rubrikah se nam dijaki 
predstavljajo s prikupnim i tek- 

j sti, slikami in lepimi in prisrčni
mi ilus trac ijam i. Poročilo iz 
obiska v Salzburgu, intervju s 
Prešernom oz. Pavletom Rav
nohribom , poezije v prilogi Po 
sledeh goriškega slavčka, zapis 
o M atičku v rubriki Novosti iz 
gledališča ter seveda zapisi ve
zani na perečo in aktualno prob
lematiko vojne in napada na 
Afganistan. Na zadnjih straneh 
im a jo  vsi b ra lc i G las ila  na 
razpolago tudi Križanko in Ko
tiček za razvedrilo.

IN MEMORIAM

Z zgovornim  naslovom Pri
hodnost smo m i je  v teh ted
nih izšla prva številka Glasila 
d ijakov Državnega zavoda s 
slovenskim učnim  jezikom  v 
G orici, in sicer Poklicnega za
voda za trgovske in turistične 
dejavnosti Ivana Cankarja, Tr
govskega tehničnega zavoda 
Z ige Zoisa in Industrijskega 
tehničnega zavoda Jurija Vege.
V prvi številk i šolskega leta

PROSVETNO DRUŠTVO ŠTANDREŽ 

A bonm a ljub ite ljs k ih  g led a lišk ih  skup in  Š tand rež 2001  

Skupina Strašna Jožeta iz Šmartna ob Paki 
0'casey - VVerich

P R IH R A N J E N I D O L A R
komedija

Župnijska dvorana A nton  G regorč ič  v Štandrežu, sobota, 15. de
cem bra 2001, ob 20.30.

POD POKROVITELJSTVOM ZVEZE SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE

CIRIL
KORŠIČ

Na praznik Brezmadežne je 
v Gorici preminil gospod Ciril 
Koršič, znana osebnost v vseh 
slovenskih krogih v Gorici zla
sti v povojnem času. Ciril Koršič 
se je  rod il 17. ju n ija  1912 v 
Solkanu. V našem manjšinskem 
zlasti kulturno - prosvetnem živ
ljenju je bil pokojnik izredno ak
tiven. Dolga leta oz. od vsega 
začetka je bil tud i prisoten v 
odboru za Katoliški dom. Ka
sneje je bil dolga leta njegov 
izredno vesten upravnik. Prav 
tako se je gospod Koršič udej
stvoval v naši založniški dejav
nosti kot član KTD in dolgole
ten sodelavec G M D. Za vse to 
je prejel leta 1980 odličje Sv. 
sedeža, in sicer naslov viteza sv. 
Silvestra papeža.

Ciril Koršič je bil vedno zelo 
zadržan, nikoli ni silil v ospre
dje. Njegovo delo je zato mar
sikdaj širši publiki manj znano.

Zato pa vsi, ki so delovali ali še 
delujejo na Placuti, predobro 
poznamo njegovo vestnost, zav
zetost in prizadetost pri delu. 
Koliko je pokojnik samo aktivno 
deloval pri Goriški M ohorjevi 

d ru ž b i, ve sam o 
Bog. Prav tako ve
lika je bila njegova 
skrb za K a to lišk i 
dom, ko seje kot up
ravnik dolga leta iz 
dneva v dan soočal 
s problem i. Dolgo 
let je tudi sodeloval 
v o d b o r ih  SKPD 
(Slovensko katoliško 
prosvetno društvo) v 
Gorici, pa še v dru
gih organizacijah. 
Vedno je znal najti 

primerne predloge in stvarne 
rešitve. Poklicno seje Ciril Koršič 
zaposlil že skoraj celo življenjsko 
dobo v znani manifakturni trgo
vini Larise na Verdijem korzu in 
na Raštelu, kjer je gotovo s pri
jaznim in vljudnim  nastopom 
vedno znal zadovoljiti kupca.

Kot javni delavec se je g. 
Koršič rad udeleževal vseh slo
venskih prireditev in manifesta
cij, saj je bil izredno zavzet Slo
venec. Sam je sodeloval v naši 
politični dejavnosti. Dolgo vr
sto let je na raznih volitvah rad 
sprejel kandidaturo na sloven
ski listi z lipovo vejico, tako naj
prej v vrstah SDZ in nato SSk. 
Za vse to je tudi pred leti prejel 
odličje Slovenske skupnosti.

Vdovi gospe Maričici in hčer
kam Marilki, Vereni in Ivi ter 
njih družinam izrekamo obču
teno in iskreno sožalje.
— .......■—  AB

OBVESTILA

SLOVENSKA VINCENCIJEVA 
konferenca za Trst in Gorico se 
pridružuje praznovanju prvega 
vsedržavnega dneva Združenja 
Vincencijevih konferenc v Italiji, 
ki bo 16. t.m. Zato vabi vse, ki 
se zanimajo za socialne proble
me naših ljudi, da pristopijo k 
pobudi ter dvignejo zgibanko, 
ki jo  je ob tej priložnosti pripra
vil glavni odbor Slovenske Vin- 
cencijeve konference z name
nom, da obvesti širšo javnost o 
svojih dejavnostih.

SKUPNOST DRliŽIN Sončni
ca; Gorica, vabi v nedeljo, 16. 
t.m., na duhovno obnovo za za
konce Oba eno telo, ki bo ob 
spremstvu p. Mirka Pelicona po
tekala v Zavodu sv. Družine v 
Gorici, ul. don Bosco 66 od
11.30 do 17. ure (brez maše). Ob 
13. uri bo odmor za kosilo (naro
čili bomo pizzo). Poskrbljeno bo 
tudi za varstvo otrok. Prijave za 
varstvo se sprejemajo najkasne
je do četrtka, 13. t.m., na tel. 
0481 536455). Na predvečer, v 
soboto, 15. t.m., ob 20. uri, bo v 
župnijski dvorani pri sv. Ivanu 
Lectio divina - razlaga Sv. pisma.

V SREDO, 19.T.M., bo v Zavo
du sv. Družine predbožično sre
čanje upokojencev, ostarelih, 
bolehnih. Zbiranje ob 14.30 in 
priložnost za spoved. Ob 15. uri 
sv. maša z božično devetdnev- 
nico. Družabnost. Ta dan ne bo 
večerne maše pri sv. Ivanu.

SEDEŽ DRUŠTVA Tržič je od
prt za javnost ob četrtkih od 10. 
do 12. ure. V telovadnici OŠ Du- 
ca d'Aosta poteka tečaj telovad
be pod vodstvom prof. Loreda- 
ne Kralj. Dobivamo se ob sre
dah od 18.15 do 19.30.

DRUŠTVI SLOVENSKIH upo
kojencev in sovodenjskih krvo
dajalcev prirejata tradicionalno 
silvestrovanje v Gaglianu pri Če
dadu v soboto, 29. t.m., ob slav
nostni večerji s torto in penečim 
se vinom, glasbi ter zabavnih 
presenečenjih. Vpis in info. pri 
poverjenikih, na sedežu društ
va v ul. Croce 3 (ob sredah od
10. do 11. ure), pri Ivu (0481 
882024) in pri Vincenzi (0481 
882526) do zasedbe mest.

TONE MIHELIČ: v letih po voj
ni je v naših krajih ustvarjal sli
kar Tone Mihelič. Galerija Ars se 
želi ob 20-letnici smrti pokloniti 
njegovemu spominu, prirediti 
razstavo in izdati katalog s slika
mi, ki so nastale oz. ostale v na
ših krajih. Prosimo vse, ki imajo 
kako njegovo sliko, da to javijo 
na tel. št. 0481 536455 ali 0481 
82040. Lastniki so naprošeni, da

organizatorjem  razstave spo
ročijo velikost in tehniko slike, 
morebitno letnico, njen naslov 
in po možnosti mesto, na kate
rem stoji podpis.

DAROVI

NAMESTO CVETJA na grob po
kojnemu Cirilu Koršiču daruje 
Bruna 100.000 lir za cerkev Sv. 
Ivana in 100.000 za Kulturni cen
ter Lojze Bratuž.

ZA CERKEV Sv. Ivana: name
sto cvetja na grob pok. Cirilu 
Koršiču druž. Kerševan, Sovo- 
dnje 100.000 lir.

V SPOMIN NA Cirila Koršiča 
domači: 400.000 lir za cerkev sv. 
Ivana; 400.000 lir za štandreško 
cerkev; 200.000 lir za Goriško 
Mohorjevo družbo; 200.000 lir 
za Kulturni center LB; 200.000 
lir za zbor Lojze Bratuž; 200.000 
lir za cerkev v Avčah; v isti na
men Bogomila Lupine: 50.000 
lir za Mladiko; Silvana in Jože Te
rčon: 50.000 lir za zbor Lojze 
Bratuž; Nadja in Edi Košuta: 
50.000 lir za Novi glas.

SOŽALJA

Stranka Slovenske skupnosti 
izreka g lob oko  sožalje n a j
dražjim ob izgubi Cirila Koršiča 
ter se klanja spominu dolgolet
nega prijatelja, somišljenika, čla
na slovenske stranke ter velike
ga Slovenca.

Ob težki izgubi dragega Ci
rila Koršiča izreka mešani pevski 
zbor Lojze Bratuž vsem doma
čim občuteno sožalje.

Kulturni center Lojze Bratuž 
se klanja spominu delavca, sou
stanovitelja in upravitelja Kato
liškega doma gospoda Cirila 
Koršiča in se pridružuje sožalju 
sorodnikov.

Zveza slovenske katoliške  
prosvete se klanja spominu po
kojnega Cirila Koršiča, njenega 
dolgoletnega predsednika nad
zornega odbora in aktivnega 
kulturnega delavca. Domačim  
izreka globoko sožalje.

Goriška Mohorjeva družba 
se klanja spominu svojega dol
goletnega, neutrudnega in zve
stega upravnika gospoda Cirila 
Koršiča in izreka svojcem iskre
no sožalje.

Ob izgubi dragega očeta Ci
rila Koršiča izreka Ivi in do
mačim iskreno sožalje dramska 
skupina PD Štandrež.

Uredništvo in uprava Nove
ga glasa ter kolektiv Pastirčka 
izrekajo dragoceni sodelavki 
Ivi Koršič iskreno sožalje ob iz
gubi dragega očeta.

Ganjeni od  toliko izrazov sočutja se zahvaljujemo č.č. g.g. 
Stanku Jericiju za obredno mašo in somaševalcem Cvetku Žbo
garju, Oskarju Simčiču, jožku Markuži, Karlu Bolčini in Fulviu 
Demartiniju. Posebna zahvala g. župniku Žbogarju, dr. Oskarju 
Simčiču in dr. Damjanu Paulinu, k i so se v cerkvi poslovili 

od našega dragega 
CIRILA KORŠIČA 

v imenu Slovenske duhovnije, Goriške Mohorjeve družbe in 
katoliških prosvetnih organizacij v Gorici, ter dr. Bernardu 
Špacapanu, k i je  ob odprtem  grobu spregovoril v imenu Slo
venske skupnosti. Bog plačaj organistu prof. Andreju Bratužu, 
pevcem in vsem, k i ste se udeležili pogrebnih slovesnosti in 
nam sta li ob strani.

Žena Maričica, hčere M arilka, Verena in Iva 
Gorica, 77. decembra 2001

Ob s m r t i do lgo le tnega  u p ra v ite lja  
in  vsestranskega sode lavca

CIRILA KORŠIČA
se o d b o r K a to liške g a  tiskovn eg a  d ru š tv a  

s h va le žn o s tjo  k la n ja  n jeg ovem u  s p o m in u  
in  iz ra ž a  g lo b o k o  soža lje  d ru ž in i.
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KRUH, MEJA IN ZID
DEVETICA BOŽIČNA

Letošnji Film Video Monitor, 
filmski pregled, ki ga vsako leto 
prireja Kinoatelje, se je končal 
v kinodvorani V ittoria 29. no
vembra s posebnim večerom. 
Najprej je Mateja Zorn predsta
vila t.i. V ideoG O NC , čezmejni 
labora torij (G O -G orica, NG- 
Nova Gorica) svobodnega vi
dea s selekcijo petih del iz držav 
bivše Jugoslavije in dežele F-Jk; 
videli smo nekaj res izvirnih vi- 
deo-eksperimentov. Na ogled 
je bil tudi zabavni kratki film  
Rop stoletja, ki ga je Urška Kos 
zrežirala leta 1998 po scenariju 
Jana Cvitkoviča. Nato je sam 
Cvitkovič, avtor film a Kruh in 
mleko, ki je na beneškem festi
valu prejel Leva prihodnosti, 
prejel iz rok novogoriške "lepo
tice brez meja" M artine Kajfež 
Nagrado Darko Bratina. Poklon 
viziji prav za omenjeni film .

Pravi dogodek pa je bila pro
jekcija celovečerca Trdnjava Ev
ropa Želim irja Žilnika. Nekaj so 
o delu spregovorili producentka 
Alenka Sfiligoj, asistentka režije 
Martina Kafol in igralec ruske
ga rodu Emil Tchouk. Igrano do

kumentarni film  na realističen 
način prikazuje niz pretresljivih 
usod "drugorazrednih" državlja
nov sveta, ki trka jo  na vrata 
Schengena, ker mislijo, da jih 
onkraj tega čakata obljubljena 
dežela in beli kruh. Ob tem pa 
zaman trkajo na visoki in neraz- 
rušljivi zid predsodkov, ki ločuje 
svet bogatih od sveta revnih. Su
rova zgodba o priseljencih, ose
bah, ki so tudi visoko izobraže
ne, vsekakor pa polne življenjske 
moči in volje po preživetju, moč
ne in odločne, nehote vabi k raz
mišljanju. Verjetno se jih Zahod 
boji prav zaradi tega... Tistim, ki 
živimo prav ob meji in vsak dan 
videvamo plašne mlade tujce po 
goriških ulicah in smo verjetno 
mislili, da o pojavu vse vemo, se 
je morda porodil vsaj majhen 
dvom, ali je res tako. In lepo je 
bilo videti razumevajoče polici
ste, ki imajo gotovo manj pred
sodkov kot drugi ljudje. Kot pra
vi Žilnik: "Če stopiš v stik s pri
seljenci, če jih spoznaš, če se us
taviš z njihovimi otroki, se kate
rakoli ksenofobija razblini."

T IS K O V N O  S P O R O Č ILO

O ICI-JU V SOVODNJAH
Stranka Slovenska skupnost 

in Lista za Sovodnje sta nam po
slali naslednje sporočilo:

Za veliko večino občin je  bilo 
preverjanje občinskega davka na 
nepremičnine z gospodarsko fi
nančnega vidika posebna prilož
nost, saj so lahko računali na 
precejšnje izredne dohodke. Po
vsem drugačen pa je  izid prever
janja davka IC! za obdobje 1993- 
7996 v občini Sovodnje ob Soči. 
Znesek davkov, ki jih  bo morala 
občina vrniti, znaša 799.927.000 
lir; ugotovljeni neplačani davki 
(skupaj z obrestmi in sankcija
m i) znašajo 219.4ii3.000. Zelo 
velik je  strošek, k i ga ho morala 
občina kriti in plačati podjetju, 
ki še zmeraj izvaja preverjanje. 
Do zdaj je  občinska uprava spre
jela že za 132 milijonov lir obvez
nosti, od katerih je  izplačala že 
48,5 milijonov. Nekaj milijonov 
lir znaša vrednost poplačil/terja
tev, vendar za posamične zne
ske nižje od 32 tisoč lir, ki se torej 
ne poravnavajo in ne vplivajo na 
končni obračun. Če primerjamo  
znesek ugotovljenih neplačanih 
davkov, vsoto povračil in strošek

za preverjanje, dobimo zelo ja 
sno sliko: gre za porazen rezul
tat, saj bo morala občina, zato 
da bi izravnala prihodke in stro
ške, iz svojega kriti okrog 100 mi
lijonov lir. Navedeni p o da tk i 
izhajajo iz pisnega dogovora, ki 
ga je te dni posredovala uprava, 
na pisno vprašanje predstavnikov 
liste Skupaj za Sovodnje. Slednji 
so na zadevo opozorili že med raz
pravo za odobritev obračuna za 
leto 2000 in tedaj glasovali proti.

Cekznesku okrog 110 milijo
nov lir pirmanjkljaja na področju 
preverjanja davka ICI dodamo 
72 milijonov lir za plačilo prve
ga sanacijskega ukrepa na Mal- 
nišču (ta strošek naj bi b il sicer s 
formalenga vidika povrnjen) in 
če dodamo še razne druge stro
ške v zvezi z omenjenima dve
ma primeroma in če upošteva
mo tudi dejstvo, da se davek za 
odvoz odpadkov pobira z dve
letnim zamikom (okrog 100 mi
lijonov lir letno) lahko samo ugo
tovimo, da tak način upravljanja 
ni mogoče jem ati za vzgled dob
rega upravljanja.

PREJELI SIMO

SKRB ZA ENAKOPRAVNOST 
SLOVENŠČINE

V letu, ko smo končno dobili 
zaščitni zakon in ko sproti ugo
tavljamo, kako težavno in zaple
teno je  njegovo izvajanje, b i bilo 
povsem naravno pričakovati, da 
se bomo vsi še bolj dosledno tru
d ili za uresničevanje pravic in 
enakopravnosti slovenščine. 
Spomnimo se samo prizadevanj, 
da smo si izbojevali popisne pole 
v slovenščini! Javne uprave imajo
v tem pogledu posebno vlogo. 
Posebej uprave slovenskih občin 
in posebej glede vidne enako
pravnosti slovenščine.

Sovodenjska občinska upra
va je  na vprašanje dvojezičnosti, 
na gradbišču na cesti Gabrje-Vrh 
sv. Mihaela, pozabila. Na veliki 
napisani tabli o naravi, izvajalcih

in vrednosti del, razen "Občina 
Sovodnje"in “ Pokrajina Gorica" 
n i slovenščine. Prav tako so 
nameščene, kar se smerokazov 
tiče, samo table z oznako "De
viazione".

Pravzaprav sem prepričan, 
da ne gre za pozabo. Kakšen 
mesec pred začetkom del sem 
namreč odborniku g. L. Deve
taku, ne da b i zadevo obešal 
na veliki zvon, naslovil pismo, 
ga opozoril, da že ob izvajanju 
d e l v S ovodn jah  (nap is  na 
ograji županstva) n i bilo poskr
bljeno za enakopravno mesto 
slovenščine, te r iz ra z il p re 
pričanje, da bo ob delih na ce
sti Gabrje-Vrh občinska upra
va zagotovo ravnala drugače.

Kopijo pisma hranim v svo
jem  osebnem arhivu.

V L A D O  KLEMŠE, OBČINSKI  
SVETOVALEC

P rizor iz lansko letne Devetice božična v organ izac iji KD Rečan

Devetica božična je  stara 
beneška navada, ki bogati ljud
sko tradicijo Slovencev iz videm
ske pokrajine. Slovenski ljudje, 
ki živijo v Nadiških dolinah, so v 
prejšnjih desetletjih doživljali 
božični čas na najpristnejši na
čin z zbranostjo, m olitvijo in pe
smijo. Devetica spominja na de
vetdnevno romanje Svete dru
žine iz Nazareta v Betlehem, ko 
so zaman iskali prenočišča. Sku
pina vaščanov in dom ačinov 
devet zaporednih večerov v pro
cesiji, ki se vije po vasi, nosi po
dobo Svete družine v hišo, ki so 
jo določili za postajo tistega dne.
V dani hiši bo Sveta družina po
stala celo noč do naslednjega 
večera, ko jo  bodo nosili naprej. 
Procesijo vodi vaščan, ki nosi po
dobo Svete družine, po vasi pre
pevajo stare božične slovenske 
pesmi, ko procesija dospe do 
izbrane hiše, pa si gospodinji iz
menjata obredne stavke in iz
molita stare molitve. Obred se 
ponovi nato drugih osem veče
rov. Devetico božično prirejajo 
v različnih vaseh v Nadiških do
linah, vsi tisti, ki ljubijo staro ljud
sko tradicijo dane zemlje, pa naj

bodo pozorni, saj se povsod ne
enako spoštujejo prvine ome
njene liturgije. Stare slovenske 
pesmi in molitve v beneškem na
rečju so namreč neločljiv ele
ment Devetice božične.

KD Rečan in leška župnija sta 
tudi letos združili svoje moči in 
od 15. decembra dalje ponujajo 
vsem tistim, ki bi se radi napotili 
v Beneško Slovenijo, pristno 
obliko omenjene liturgije. V so
boto ob 19.30 uri bo Devetica 
začela svoje devetdnevno ro
manje v Lesah, naslednjih osem 
večerov pa se bo vila v Platac, 
Selce, Hostne, Peternel, Topolo
ve, Dolenja Kozca, Zverinac in 
iz Gorenjega do Dolenjega Bar
da. Gre za manjše zaselke grmi- 
ške občine oz. leške župnije, ki 
jih bo procesija z MePZ Rečan 
obje la z dom ačim  božičn im  
vzdušjem. Devetica božična je 
odprta vsem. Vsi interesenti se 
torej od 15. do 23. decembra 
lahko n a p o tijo  v om enjene 
beneške zaselke, ob 20. uri (le 
15. decembra bo ob 19.30) se 
začenja obred, za sabo pa naj 
vsakdo prinese svečo.
— — E)

PREJŠNJO SREDO

FILM VIDEO 
MONITOR 
V ČEDADU

V okviru XVI. Film Video M o
nitorja, letnega pregleda slo
venske film video produkcije, ki 
je  dosegel svoj višek na veče
ru v G orici 29. novembra, sta 
priredila goriški Kinoatelje in 
Kulturno društvo Ivan Trinko iz 
Čedada poseben film ski večer.
V sredo, 5. decembra, je bil v 
gledališču Ristori v Čedadu 
predstavljen prvenec to lm in 
skega režiserja Jana Cvitkoviča 
Kruh in mleko, ki je  takoj zaslo
vel, saj je  septembra letos na 
festivalu v Benetkah prejel na
grado Lev prihodnosti. Cvitko
vič je spisal že nekaj uspešnih 
scenarijev, s svojo zmago na 
beneškem festivalu pa je dose
gel mednarodno priznanje, ki 
ga je slovenska kinematogra
fija  že dolgo pričakovala. Cvit
kovič je prepletel trpko družin
sko zgodbo ljubezni in alko
hola s pripovedjo o p rija te lj
stvu, upu in brezupu. Učinek 
film a je močan in neposreden. 
Tega so se lahko zavedeli tudi 
čedajski gledalci. Velja poveda
ti, da so večer, kot lansko leto, 
priredili pod pokroviteljstvom  
domače uprave, na njem pa je 
ob predsedniku Kinoateljeja A- 
lešu Doktoriču, ki je  predsta
vil režiserja in njegov prvenec, 
v im enu beneškega društva 
spregovorila predstavnica Jole 
Namor. Predstavitvi je  sledila 
projekcija enournega film a, ki 
so ga številni beneški rojaki in 
Čedajci dobro sprejeli. Velja 
tud i povedati, da je bila velika 
dvorana gledališča Ristori v 
Čedadu zadovoljivo polna, saj 
je  zevalo malo praznih mest.

V N A D IŠ K IH  D O L IN A H

BOŽIČNA 
SREČANJA

Pred božičnim i prazniki je 
na programu v Nadiških doli
nah veliko koncertov in drugih 
iniciativ, po vaseh bo zelo živah
no in vsakdo bo lahko izbral t i
sto  m an ifes tac ijo , ki mu je  
najbolj pri srcu. Božični koncer
ti, ki jih  prireja Gorska skup
nost, bodo letos trije in bodo 
stekli v nedeljo, 16. decembra, 
ob 16. uri v M atajurju. Zborov
ski popoldan bodo oblikovali 
zbori Pomlad iz Podbonesca, 
M atajur iz Klenja, Rečan z Les 
in La voce della valle iz Spetra. 
Naslednji koncerti bodo še v 
soboto zvečer, 22. decembra, v 
Roncu, naslednji dan, 23. t.m., 
pa bo na vrsti tretji in zadnji kon
cert, in sicer v podutanski cerkvi.

Posebno zborovsko sreča
nje bo tudi v soboto, 15. decem
bra, v župnijski cerkvi na Lesah, 
v organizaciji ZSKD v sodelo
vanju s KD Rečan in KD I. Trin
ko, oblikovali pa ga bodo slo
venski zbori iz Slovenije in s 
Tržaškega ter Goriškega. Zbo
rovski koncert se bo odvijal pod 
naslovom Poslušajta vsi ljudje.

V petek, 14. decembra, pa se 
bodo v občinski dvorani v Gr
meku predstavili učenci glas
bene šole iz Špetra, ki bodo pre
dstavili delo, ki so ga opravili v 
prvih mesecih novega šolskega 
leta. Koncert se začne ob 18. uri.

Nazadnje povejm o še, da 
p rip ravlja jo  beneški p lan inci 
res posebno silvestrovan je . 
Novo leto bodo namreč priča
kovali v novi koči na M ata jur
ju - Dom na M atajure. Vsi t i
sti, ki bi se radi udeležili prisrč
nega večera, naj se oglasijo pri 
odgovornih Planinske družine 
Benečije.

Pravzaprav hi rekli eno o pri
čakovanju Božiča, s katerim so 
bili dateljni ali datlji tesno pove
zani, vsaj za tiste, k i nismo več 
rosno mladi.

Datlje ali dateljne, kot jih  pač 
hočete imenovati, ker Slovar slo
venskega knjižnega jezika dopu
šča obe možnosti, pravkar izda
ni Slovenski pravopis pa se raje 
odloča za obliko datlji, so nam
reč v naše kraje vedno nosili le 
ob času Božiča in še takrat so 
veljali za redkost, pravzaprav za 
priboljšek, odlično stvar, izjem
no sladki sadež iz daljnih dežel, 
ki ga je  prinesel ponavadi le sve
ti Miklavž otrokom, prav gotovo 
pa niso bili del vsakdanjega jedi
lnika. Pa se je  čas in svet spreme
nil, kot je  prav, da se vse spremi
nja, in s časom se je  spremenil 
tudi človek in seveda z njim na
vade, običaji, ki morda še najbolj 
govorijo o tem, kakšen človek v 
svojem bistvu je  in kako živi.

Prišlo je  blagostanje, vsaj v 
naše kraje tako blagostanje, ka
kršnega pri nas v preteklosti člo
vek nikdar n i b il deležen in tudi 
datlji so prišli na police v trgovi
nah kot nekaj običajnega, pa če
prav to niso. Poleg datljev so se
veda naše police v trgovinah na
polnile tudi pomaranče, manda
rine, limone, ananas in banane, 
če seveda ne naštevamo druge
ga južnega in eksotičnega sadja, 
ki ga je  zadnja leta pri nas v izo
bilju.

Navadili smo se, da je  nekaj 
povsem običajnega, če na poli
cah v trgovini vidiš gore južne-

GLOSA JURIJ PALJK

O DATELJNIH
ga sadja in datljev, zraven pa ve
liko izbiro banan ob mangu in 
grenivki, kot se po slovensko re
če sadju, k i mu angleško govo
reči svet pravi "grapefruit", Ita
lijani in tud i veliko naših ljudi p ri 
nas pa kar "pom pelm o".

Vprašanje je, koliko ljudem  
in predvsem pa otrokom in mla
dim datlji danes sploh še pome
nijo, kot seveda tudi suhe fige, 
"cukrene fige", po  katerih je  za
slovel tud i naš največji pesnik iz 
Vrbe, ki so ga otroci v Kranju kli
cal kar "doktor fig", ker je  baje 
Prešeren v žepu svojega plašča 
vedno imel suhe fige, katere je  
delil otrokom. Za nas, ki smo od
raščali v času, ko se je  svet levil 
iz pomanjkanja, v katero ga je  
pahnila druga svetovna vojna in 
je  iz kmečke družbe prehajal v 
industrijsko, danes v postindu
strijsko družbo, so datlji še ved
no sadeži, ki naznanjajo Božič 
in mraz, praznike, v katere s svo
jo  sladkostjo prinesejo sonce 
vročih krajev, o katerih so nam 
pripovedovali očetje. Veliko na
ših očetov, govorim seveda o Pri
morski, je  namreč med drugo 
svetovno vojno odšlo tud i v Af
riko in večina od njih je  takrat 
videla prvič palme z datlji, tudi 
prvič okusila ta čudoviti sladki 
sadež.

Koliko pripovedi nosimo še 
danes v sebi hčere in sinovi teh 
očetov, k i so med drugo svetov
no vojno prehodili vso Italijo, bili 
končno kot ujetniki odpeljani v

Afriko in se tam prvič srečali z 
arabskim soncem, egipčansko 
omiko, videli starodavne pirami
de in palme, slišali prvič za mu
mije in tud i videli, kako so se 
obirali dateljni! In marsikdo od  
nas še ve, kako redki in predv
sem pa dragoceni so bili datlji

■ takrat, ko je  v Rožni dolin i pri 
Rdeči hiši in na Fernetičih še sta
la železna zavesa in je  takrat teta 
iz Trsta pred Božičem le prine
sla poleg redkih mandarin tudi 
zavojček datljev, nad katerimi je  
kraljevala lično upodobljena in 
iz bele plastike narejena arabska 
plesalka, za katero so nam starši 
povedali, da je  to samo lepo 
upodobljen zobotrebec za da
tlje. Neverjetno sladki so b ili ti-

■ sti datlji, tako sladki, kot danes 
ne morejo več hiti, pa čeprav 
nam dopovedujejo, da so današ
n ji datlji večji in tud i slajši, okus
nejši.

Takrat so datlji v sebi nosili 
poleg sladkega okusa tudi pri
poved naših očetov o arabskih 
deželah in velikanskih prirami- 
dah, o dolgih haljah arabskih lju
d i in o arabskih tržnicah, o tem, 
kakšne navade so imeli Arabci, 
in o Koptih, za katere so nam o- 
četje povedali, da so edini pravi 
nasledniki starih Egipčanov, in 
sam še danes ne vem, če je to 
res ali ne. Takrat so datlji v sebi 
še imeli sladek okus po boljšem 
svetu, ki ga takrat pri nas še ni 
bilo, po  izobilju, k i ga nismo 
poznali. In glejte, v trenutku, ko

smo z izobiljem in blagostanjem 
poleg drugega dobili v naše tr
govine tud i velikansko izb iro  
datljev, so t i sladki sadeži izgu
b ili skoraj ves okus in tud i glob
lji pomen, k i so ga v sebi nosili 
na takratne skromno, a zato bolj 
praznično božično okrašene mi
ze! Ko mislimo na datlje iz naše 
bližnje preteklosti, na tiste datlje, 
ki najbrž niso b ili tako sladki in 
n iti ne tako debeli in ne mesnati 
kot današnji, se seveda še spo
m in jam o njihovega okusa in 
tega, kako lepljivi so bili. Čeprav 
vemo, da so današnji da tlji go
tovo boljši kot tisti redki, k i smo 
jih  b ili ob Božiču včasih deležni, 
danes nimamo do datljev več ti
stega prazničnega odnosa, k i 
smo ga včasih imeli.

In naj m i reče danes kdorko
li, da pišem te vrstice kot osem
desetletni nostalgik, bom vsee
no zapisal, da so bili da tlji iz mo
jih  otroških let nekaj drugega kot 
današnji, da so bili slajši in boljši, 
da so bili zares datlji, taki, kakršnih 
danes ni več. Že res, da tudi sam 
nisem tak, kakršen sem bil, in mor
da prav zato v sebi nosim še ved
no datlje in spomin na čudovite 
božične večere, kakršnih danes ni 
več. V sebi so datlji nosili poleg 
arabskega sonca tudi pripovedi o  
Saharski puščavi, o Arabcih in še 
kaj poleg sladkega okusa, predv
sem pa so pomenili in bili tudi zna
menje tiste posvečenosti božične
ga časa, k i smo ga na p o ti v 
današnje blagostanje skoraj vsi za 
vedno izgubili.

BENEŠKA SLOVENIJA
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VLADA SPREJELA SPORAZUM 
S SVETIM SEDEŽEM

M A R JA N  D R O B EZ

Slovenska mesta in naselja, 
med njim i Ljubljana, M aribor, 
Celje, Koper in Nova Gorica, 
so že okrašena in razsvetljena 
v pričakovanju bližnjih božičnih 
in novoletnih praznikov. Blišč 
je tolikšen, vse je  namreč raz
košno osvetljeno, da bi lahko 
v Sloveniji, kot hudomušno pra
vijo posamezniki, celo zm anj
kalo elektrike. Trgovska podje
tja in zasebni trgovci na razne 
načine spodbujajo nakupe, pri 
tem pa komaj kakšno javno ob
čilo navede podatek, da v Slo
veniji kar okoli 10% prebival
stva živi v revščini.

Najpomembnejši dogodek 
prejšnjega tedna je bil zagoto
vo sklep vlade, da potrd i spo
razum med Slovenijo in Svetim 
sedežem o pravnih odnosih 
med njima. Gre za pom em b
no, a zelo občutljivo vprašanje, 
ki so ga komisije, sestavljene 
iz predstavnikov vlade in cer
kvenih oblasti, obravnavale že 
več let. Toda v postopek spre
jemanja omenjenega sporazu
ma so se zmerom vmešale po
litične stranke, tako da ni m o
gel b iti sprejet. Pri tem je bila 
zlasti dejavna in nepopustljiva 
ZLSD, stranka, ki je sicer de
d ič  nekdanje K om un is tične  
partije in pozneje Zveze komu
nistov Slovenije.

Kot je po sklepu vlade, da 
potrd i sporazum, sporočil d i
rektor vladne službe za zako
nodajo in vodja slovenske po
gajalske skupine, M atjaž Nah
tigal, bodo sporazum verjetno 
podpisali (parafirali) v tem ted
nu, kar se je tud i zgodilo, kot

je razvidno iz zaključka tega 
zapisa, po javni objavi pa so ga 
poslali v potrd itev (ratifikacijo 
parlamentu) in tud i v presojo 
ustavnemu sodišču.

Kot je poudaril om enjeni 
vodja slovenske oz. vladne po
gajalske skupine, "sporazum  
odpravlja vsa vprašanja, ki so 
v preteklosti dopuščala dvou
mnosti in različna možna to l
mačenja. Ta sporazum pravno- 
form alno potrjuje odnose med 
katoliško Cerkvijo, kanonskim 
pravom in pravnim redom Slo
venije, ki sicer že veljajo, in jih  
tako samo po trju je  na ravni 
m ednarodnega sporazum a. 
Vladna pogajalska skupina je 
prepričana, da so nada ljn je  
pogajalske možnosti med Slo
venijo in Svetim sedežem izčr
pane". Vlada je ob obravnavi 
sporazuma ugotovila, "da je 
pogajalska skupina Svetega 
sedeža nekatere predloge slo
venske strani sprejela. Vseh si
cer ne, kljub temu pa tiste, za 
katere je  slovenska pogajalska 
skupina menila, da so pomemb
ne. Sporazum ne dopušča no
benih dilem za prim er navzkri
žja (kolizije) med kanonskim 
pravom in slovenskim pravnim 
redom. V takšnem primeru pre
vlada slovenska zakonodaja; to 
so p o trd ili tud i predstavniki 
Svetega sedeža. Sporazum ne 
nalaga ali zapoveduje, pa tudi 
ne prepoveduje nadaljnjih mož
nih dogovorov, pri čemer pa ne 
postavlja vsebinskih zahtev, ne 
opredeljuje vsebinskih odprtih 
vprašanj in ne podaja nobenih 
rokov". Politične stranke, za
stopane v državnem zboru, so 
na sporazum različno reagira

le. Povsem ga sprejemajo LDS, 
SDS, SLS+SKD Slovenska lju
dska stranka in Nova Slovenija, 
krščanska in ljudska stranka. Te 
stranke imajo dovolj glasov za 
potrditev (ratifikacijo) omenje
nega dogovora.

Vatikanski sporazum so to 
rej parafira li (po trd ili) v pone
deljek, 11. t.m., kajti vod ji po
gaja lskih delegacij Slovenije 
in Sv. sedeža sta prejela vzkla- 
jeno besedilo sporazuma med 
S loven ijo  in Sv. sedežem o 
pravnih vprašanjih. To sta sto
rila d irektor službe vlade RS za 
zakonodajo dr. M atjaž Nach- 
tiga l v im enu slovenske drža
ve za Sv. sedež pa je besedilo 
sporazuma podpisal apostol
ski nuncij v Sloveniji msgr. Ed- 
mond Farhat. S tem dejanjem 
so se končala pogajanja o Va
tikanskem sporazumu. Datum 
podpisa sporazuma bosta obe 
strani sporočili naknadno. Dr. 
Nachtigal je  povedal, da želijo 
to  s toriti čim prej, po m ožno
sti še letos.

SPORAZUM S SV. SEDEŽEM 
POZITIVNO ZNAMENJE

Tako imenovani vatikanski 
sporazum je obširno ocenil tu 
di dr. Anton Stres, mariborski 
pomožni škof in član cerkvene 
poga ja lske  skup in e . O  za
dnjem pogajalskem krogu, ki 
je po skoraj treh letih besedilo 
pravnega sporazuma naposled 
le poslal v podpis in potrd itev 
parlamentu, je dejal, da je to 
delo, ki so ga opravili vrhunski 
pravni strokovnjaki. Sporazum 
je absolutno korekten in nika
kor ne more b iti v nasprotju s 
suvereno m oderno državo, tu 
di ne ustavno sporen. Je pa

pozitivno znamenje, da sta se 
država in Cerkev sposobna 
sporazumeti, da je sporazume
vanje koristno in pomeni zmanj
ševanje nezaupanja oz. vzpod
budo občutku, da je Rimsko
katoliška Cerkev v Sloveniji po
polnoma sprejeta.

Cerkveni pogajalci so po
pustili do skrajn ih meja, vz
traja li pa so pri takšnih fo rm u
lacijah, ki Cerkve ne bi spreme
nile v čisto navaden privesek 
ali tretjerazredno združenje. 
Poskus, da bi vatikanski spo
razum poslali v referendum 
sko presojo, o čemer razmišlja 
pooblaščeni pogajalec ZLSD 
M atevž Krivic, bi b il najprej 
dokaz, da nekdan ji ustavni 
sodnik ne zaupa ustavnemu 
sodišču, nato pa tudi, da Kri
vica v kritik i sporazuma niso 
vodili pravni, ampak izključno 
po litičn i razlogi.

Potrditev Vatikanskega spo
razuma sta z veseljem sprejela 
tako predsednik slovenske vla
de dr. Janez Drnovšek kot tudi 
prvi mož slovenske Cerkve in 
ljubljanski nadškof dr. Franc 
Rode, ki je  v izjavi za javnost 
podčrtal predvsem dejstvo, da 
je sporazum v prihodnosti mož
no nadgrajevati.

Iz kronike odmevnejših po
litičn ih  dogodkov v Sloveniji 
navajamo izjavo premiera dr. 
Janeza Drnovška, "da bo naj
brž ponovno kandidiral za pred- 
sednika na jveč je  slovenske 
politične stranke, na kongresu, 
ki bo v januarju 2003". Po tej 
izjavi so prenehale polem ike o 
tem, kdo bi lahko bil njegov 
naslednik.

Udeleženci sim pozija Slo
venci v 20. stoletju, ki ga je 4. in 
5. decembra priredila Slovenska 
matica, ugotavljamo, da je naš 
narod v tem obdobju, kljub tota
litarizm om  in z njim i poveza
nim tragedijam in družbenim re
gresijam, doživel kulturni, go
spodarski in po litičn i vzpon.

O b tej ugotovitvi želimo jav
nost seznaniti z naslednjo m i
slijo. V trenutku, ko se naša dr
žava pripravlja na vključitev v Ev
ropsko zvezo in s tem tud i na 
odpoved delu svoje suvereno
sti, se prem alo zavedamo, da 
bomo v skupni evropski hiši ne
kaj pom enili samo, če bom o

S P O R O Č ILO  JA VN O S TI

ZA RAZVOJ LASTNE 
IDENTITETE!

vanjo vstop ili kot subjekt. Edi
no z razvijanjem  svoje speci
fične iden tite te  se lahko ohra
nim o kot nacija in hkrati p ri
spevamo k vsestranskemu ev
ropskemu razvoju.

V tem kontekstu želimo opo
zoriti na dejstvo, da smo se v pre- 
teklosti obdrža li in uveljavili 
predvsem zato, ker smo znali 
izoblikovati svojo varianto kultu
re in svojo gospodarsko moč,

kar so vsestransko pokazale 
ugotovitve našega simpozija.

Izhajajoč iz občutka, da na
ša politična oblast nima potreb
nega občutka za to zgodovin
sko dejstvo, se nam zdi potreb
no izraziti svojo zaskrbljenost 
nad neracionaln im  razproda
jan jem  slovenskega prem o
ženja (v zadnjem času zlasti 
nekaterih bank). Posebej želi
mo opozoriti na problem atiko

obm ejnih področij, k jer smo 
priča pojavom, ki spodkopa
vajo našo trdno navzočnost na 
tem prostoru in ustvarjajo po
goje za uveljavljanje iredenti
stičnih teženj.

Prepričani smo, da so do
bri sosedje samo tisti, ki z de
jan ji izpričuje jo svoje prija te lj
stvo, še posebej v odnosu do 
naših manjšin v Ita liji in Av
striji. Poudarjamo privrženost 
vrednotam  vsakršnega med
narodnega sodelovanja na te
meljih enakopravnosti in med
sebojnega spoštovanja.

UDELEŽENCI  SIMPOZIJA
SLOVENCI  V 20.  STOLETJU

T O V A R N I IVERK V K R O M B ER K U

GROZI JI ZAPRTJE
Mestni svet mestne občine 

Nova Gorica je že večkrat obrav
naval ogrožanje oz. onesnaže
vanje okolja, ki ga povzroča to
varna M eblo Iverka v Kromber
ku. Vodstvo tovarne je zmerom 
zatrjevalo, da bodo razmere sa
nirali, toda teh zagotovil in ob
ljub ni izpolnilo. Zadeva je prišla 
pred sodišča raznih stopenj. Se
daj je predmet na Vrhovnem so
dišču RS v Ljubljani, tožbo zo
per tovarno M eblo Iverka pa je 
v imenu 400 prebivalcev Krom
berka vložila Jordana Gregorič.
V svoji tožbi je tudi opozorila, 
da so prebivalci Kromberka spri

čo uhajanja strupenih snovi iz 
tovarne izpostavljen i raznim 
boleznim, tudi raku. Na zaseda
nju Mestnega sveta v Novi Gori
ci so po daljši razpravi, v kateri 
so sodelovali tudi predstavniki 
Goriškega društva za kakovost 
bivanja, sprejeli sklepe, s kateri
mi naj bi tovarno Iverka prisilili 
k ukrepanju glede zastrupljanja 
okolja. Mestna občina bo od pri
stojne inšpekcije za okolje in 
prostor "zahtevala, da na podla
gi 26. člena Zakona o varstvu o- 
kolja v Sloveniji družbi Meblo 
Iverka prepove obratovanje pro
izvodnje ivernih plošč zaradi te

ga, ker družba sanacijskega pro
grama ne izvaja dosledno ter ne 
upošteva soglasja Uprave RS za 
varstvo narave". Mestna občina 
Nova Gorica tudi zavrača širitev 
proizvodnje ivernih plošč, o če
mer dom nevno razm išlja jo v 
vodstvu družbe Meblo Iverka. 
Na zasedanju Mestnega sveta je 
govoril tudi odvetnik in nekdanji 
predsednik novogoriške občine, 
Joško Štrukelj, ki je postal prav
ni zastopn ik ogrožen ih  pre
bivalcev v Kromberku. Opozo
ril je, da je v Kromberku ogrože
no zdravje nekaj sto ljudem. "To 
je kaznivo dejanje in Društvo za 
kakovost bivanja bo tožilstvu v 
Novi Gorici vložilo kazensko o- 
vadbo zoper Meblo Iverka".
— — —  M.

OBVESTILO

GORIŠKA MOHORJEVA druž
ba vabi v nedeljo,23. t.m., ob 
17. uri na Grad Dobrovo na 
predstavitev knjige Sonjine 
slaščice Sonje Maraž in Irene 
Bednarich. O knjgi bo sprego
voril gospod Bruno Podveršič, 
gospa Sonja pa bo ponudila 
slaščice.

V PONEDELJEK, 17. t.m., bo 
ob 20.15 v veliki dvorani Kul
turnega doma v Novi Gorici, 3. 
koncert za abomna in izven. 
Nastopala bosta zagrebški kvar
tet saksofonov in kvartet sakso
fonov Accademia.

V ČETRTEK, 20. t.m., v cerkvi 
Kristusa Odrešenika ob 20.15 v 
Novi Gorici bo izven abonmaj
ski koncert. A tlanta Christian 
Chorale bo izvajal črnske duhov
ne pesmi.

KRITIČNE OCENE 
O TISOČLETNICI

V gradu Kromberk pri Novi Gorici je v torek, 11. t.m., 
prelat, zgodovinar in župnik v vasi Slap pri Vipavi, prof. 
Franc Kralj, imel predavanje o 250-letnici ustanovitve 
goriške nadškofije.

Naslednji ponedeljek, to je 
17. decembra ob 19. uri, pa bo 
v veliki dvorani Primorskega 
dramskega gledališča slavno
stna predstavitev prvega celo
večernega dokumentarnega fil
ma o zgodovini Gorice in Go
riške, v katerem je obravnava
no obdobje od prazgodovine 
pa do našega časa. Film, ki je 
svojski, celovit in prvi take vrste, 
je  skupna stvaritev Goriškega 
muzeja v Kromberku in TV V i
tel v Dornberku. Scenarij zanj je 
napisala višja kustosinja v G o
riškem muzeju, magistra Dar
ja Skrt, ki je film  tudi režirala.

Z omenjenima dogodkoma 
se bodo prireditve in razne slo
vesnosti, ki so jih  v Novi G ori
ci pripravili ob tisočletnici prve 
pisne omembe Gorice, Solka
na in ozemlja do Vrtovina, ki 
je  tvorilo  prve zametke uprav
ne in zemljepisne tvorbe, ime
novane Goriška, končale. Pro
slavljanje sta že ocenila zgodo
vinar dr. Branko Marušič in Fo
rum za Goriško, nepolitična in 
nestrankarska organizacija t.i. 
civilne družbe v Novi Gorici. 
Omenjeni zgodovinar, ki je  bil 
nemara glavni utem eljite lj in 
usmerjevalec proslavljanja t i
sočletnice ugotavlja, "da bodo 
na jubile j spominjali predvsem 
spomeniki kot umetniška dela 
in knjižne ali drugačne objave. 
Med vsemi ustanovami in po
samezniki, ki so sodelovali pri 
proslavljanju tisočletnice, pri
pada posebno in prvo mesto 
Goriškemu muzeju, ki je opra
vil nekaj tem eljnih muzejskih 
na log. Gre za razstave, po
svečene jub ile ju , arheološke 
raziskave in restavratorske po
sege, posebej pa se je Goriški 
muzej izkazal kot izdajatelj iz
virn ih zgodovinskih del, orga
nizator domoznanskih preda
vanj in prired ite lj m ednarod
nega strokovnega srečanja. Z 
muzejem so sodelovale tud i 
razne ustanove in posamezniki 
iz Gorice, najbolj izrazito Gori
ška Mohorjeva družba ter gori- 
ška mestna konzulta za Sloven
ce, ki pa svoj delež še najavlja". 
Občuten prispevek k proslavlja
nju tisočletnice so dali tudi Slo
venci v Gorici, bodisi kot po
samezniki ali pa v okviru svojih 
ustanov, organizacij ozirom a 
društev.

Med knjižnim i izdajami so 
nekatere temeljne in neponov
ljive. Posebno mesto zavzema 
študija prof. dr. Petra Štiha z 
ljubljanske univerze o obeh li
stinah iz leta 1001, v katerih se 
prvič omenjata Solkan in G ori
ška ter se prikazuje prvi osnu
tek goriške dežele. Ne le, da je 
knjiga tem eljita analiza obeh 
dokumentov in časa, v katerem

sta nastala, rabi se lahko tudi kot 
učbenik za študij pomožnih zgo
dovinskih ved. Vrednost ome
njene študije "večata tudi istoča
sno izdana prevoda v italijanski 
in nemški jezik".

Predsednik Foruma za G o
riško prof. Sergij Pelhan obža
luje, da se občinski upravi v 
Novi Gorici in G orici nista us
peli dogovoriti o skupni prosla
vi tisočletnice, saj so prebival
ci Nove Gorice in drugih krajev 
na ozemlju nekdanje goriške 
grofije  naravni in zgodovinski 
dediči Gorice, mesta, kjer so 
Slovenci prebivali že pred tisoč 
leti in so mu dali tudi ime. O po
zoril je, da je samo Mestna ob
čina Nova Gorica za razne pro
slave in druge prireditve v ju 
bilejnem letu odobrila skoraj 
dvesto m ilijonov tolarjev, "kar 
je preveč za tisto, kar se je do
gajalo".

Sergij Pelhan je kritičen do 
župana Gorice Gaetana Valen- 
tija, ki si je prizadeval, da bi Slo
venci bili izločeni iz uradnega 
proslavljanja tisočletnice in za 
to, da bi G orico predstavil "kot 
najbolj italijansko mesto v Ita
liji". A tud i v Novi Gorici je bilo 
pri organ iz iranju slovesnosti 
več organizacijskih in drugih 
spodrsljajev, denimo v razme
rju med mestnim odborom  za 
proslavljanje tisočletnice in us
tanovami, ki so program izva
jale. Forum za Goriško je sku
paj s Študijskim središčem Riz- 
zati iz Gorice pripravil predlog 
proslavljanja, s katerim je so
glašal tudi predsednik goriške 
pokrajine G iorgio Brandolin. A 
tega predloga predvsem spri
čo zapletov in nesporazumov 
o naravi in obsegu slovesnosti 
ob jubile ju, ki so nastali med 
Novo G orico in Gorico, niso 
mogli uresničiti.

Predsednik Foruma za G o
riško prof. Sergij Pelhan je na
dalje opozoril, da sosednji me
sti, Nova Gorica in Gorica, ju 
bilejnega leta nista uspeli ali 
znali izkoristiti za širše ovred
notenje tega prostora, ki mu 
po litik i v Ljubljani in Rimu ne 
priznavajo tiste vloge, ki ju me
sti dejansko imata ob sloven- 
sko-italijanski meji. M orda bi 
proslavljanje tisočletnice bilo 
širše zasnovano in torej uspeš
nejše, če bi novogoriški župan 
k sodelovanju povabil tudi nek
danje župane in druge krajev
ne politike, ki im ajo velike iz
kušnje v obmejnem sodelova
nju. To so, denimo, M ilan V i
žintin, Joško Štrukelj, Jože Šuš- 
melj, Rudi Šimac in Sergij Pel
han. Ti nekdan ji župan i so 
namreč postavili temelje sode
lovanju med Novo G orico in 
Gorico.

■ M.

EMERIK BERNARD
V NO VI GORICI

V poslovnem centru druž
be HIT v Novi G orici so v četr
tek, 6. decembra, odprli razsta
vo slik,stvaritev likovnega u- 
m etn ika  Emerika Bernarda, 
zda j rednega p ro fesorja  na 
Akademiji za likovno umetnost
v Ljubljani. O  njegovem um et
niškem delovanju je na otvori
tveni slovesnosti govoril An-
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drej M edved, vodja obaln ih  
galerij v Kopru. Um etnik je od 
leta 1980 dalje sodeloval na 
mnogih samostojnih in skupin
skih razstavah v Sloveniji in v 
tu jih  državah. Razstava slik 
Emerika Bernarda v poslovnem 
centru družbe HIT v Novi Go
rici bo na ogled do 10. februar
ja 2002. O dprta je vsak dan od 
10. do 19. ure.
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SLOVO OD DAVKA 
INVIM

D A M JA N  HLEDE

Po ukinitv i davka na dedo
vanja in darila (za to potezo 
ima Italija v Evropi prvenstvo, 
ki pa ne vemo, ali j i je  v čast ali 
ne) se italijansko davčno pra
vo poslavlja še od enega dav
ka: to je nepremičninski davek 
Invim. Teh davčnih novosti se 
veselijo predvsem posestniki 
nepremičnin ter študentje pra
vnih in ekonom skih ved, saj 
bodo slednji im eli odslej kar 
dve poglavji manj na progra
mu za izpite, prvi pa se bodo 
brez dvom a manj kot doslej 
obotavljali, ko se jim  bo poja
vila možnost za prodajo kak
šne nepremičnine. Te poteze 
namreč dokazujejo, da skuša 
italijanska vlada močno pospe
šiti nepremičninske investicije 
in nepremičninski trg  nasploh.

Davek Invim se torej s 1. ja 
nuarjem 2002 dokončno po
slavlja. V prihodnjem  letu to 
rej prodajalca neprem ičnine 
ne bo več bremenil ta davek, s 
katerim je doslej italijanska vla
da obdavčila povečano vred
nost, ki jo  je neprem ičnina do
segla v času med nakupom in 
prodajo. Točneje od leta 1992 
dalje je davek bremenil samo 
vrednost, ki se je  povečala od 
nakupa do 31. decembra 1992. 
Po tem datum u že doslej da
vek ni več učinkoval, saj je  tako 
do ločil zakon št. 504/92, ki je 
uvedel nepremičninski davek I- 
ci, katerega namen je  b il od 
vsega začetka ta, da bi sčaso
ma dokončno nadomestil da
vek Invim. Že ta isti zakon je 
namreč predvideval, da bo da
vek Invim dokončno izg in il s

prvim  januarjem  2003. Seda
nja vlada pa je ta term in za eno 
leto anticipirala. Od leta 1992 
dalje se je davek Invim še zme
raj plačeval, toda samo na vre
dnost, ki se je  povečala do 31. 
decembra 1992. To pomeni, da 
kdor je  neprem ičnino kupil ali 
zastonj prejel po 1. januarju  
1993 in jo  kasneje prodal, ni bil 
več obremenjen z davkom In
vim.

Poleg tega tako imenovane
ga "rednega" davka Invim je 
obs ta ja l še tako im enovani 
"desetletn i" davek Invim. Ta je 
bremenil vse družbe, ki so ga 
morale plačevati ob izteku de
setih let posesti nepremičnin. 
Iz jem o so p redstavlja le  na
mensko pomožne (it. strumen- 
tali per destinazione) nepre
m ičnine, tore j tiste, ki so jih  
družbe namenile notranji upo
rabi za izvrševanje svoje go
spodarske dejavnosti. Po zako
nu št. 388/00 so imele letos 
družbe možnost plačati name
sto zadnjega desetletnega dav
ka Invim  nadom estni davek 
Invim v enoodstotni davčni me
ri, in to do 30. marca letos. 
Družbe, ki se niso poslužile te 
(ne preveč ugodne) možnosti 
in so 31. decembra 1992 po
sedovale nepremičnine, bodo 
morale do 31. decembra letos 
opraviti prijavo in eventualno 
tudi plačilo, ki pa za te prim e
re po vsej verjetnosti ne bo po
trebno, saj v času od 31. okto
bra 1991 (čas zadnje prijave) 
do 31. decembra 1992 na pod
lagi sistema avtomatske ceni
tve verjetno ni prišlo do nobe
nega povišanja vrednosti.

NAVODILA ZA PODJETJA SANACIJA NEZAKONITO 
IN DRUGE USTANOVE VSAJENIH VINOGRADOV

V vseh občinah dežele F-Jk 
se v teh tednih zaključuje popis 
prebivalstva in gospodarskih de
javnosti ter drugih služb, ki ga 
opravlja zavod ISTAT. Slovensko 
deželno gospodarsko združenje 
je od direktorice ISTAT-a v Trstu, 
gospe Maria C. Pazzano, dobi
lo še zadnje nasvete, kako naj 
občani, podjetja in druge usta
nove najlažje to storijo .

Obrazci v slovenskem jeziku 
so bili izdelani prav tako kot ita
lijanski za optično branje. To po
teka avtomatično prek stroja, ki 
prebira polja, označena s križci. 
Ker je podatkov na teh obrazcih 
malo, je zagotovljena anonim
nost podatkov. Obrazci za po
djetja pa so boljzapleteni in vse
bujejo več različnih podatkov. 
Zato bodo v posameznih obči
nah odgovorni za popis ročno 
vnašali podatke na zbirne pole. 
Zasebnost teh podatkov pa je 
vseeno popolnoma zagotovlje

na. Ko so podatki prepisani in 
registrirani, ni več možno prek 
teh priti do originalnih pol.

Se nekaj nasvetov: če je kdo 
izpolnil italijansko polo, lahko iz
polni tudi slovensko in vrne obe 
pristojnemu uradu ; italijansko 
naj razveljavi tako, da celo prvo 
stran prečrta z veliko črko x. Isto 
velja, če je bil italijanski obrazec 
že izpolnjen.

Dobro bi bilo, ko bi se vse 
pole zbrale do 15. decembra, 
čeprav se bo zbiranje nadaljeva
lo, dokler bo potrebno.

Na koncu se je direktorica 
ISTAT-a zahvalila slovenskim or
ganizacijam za strokovno po
moč pri prevodu in kontroli slo
venskih različic popisnih pol: 
Svetu slovenskih organizacij in 
SDGZ.

Za dodatna pojasnila je na 
razpolago tajništvo SDGZ v Tr
stu na telefonu 040 67248.

ERSA, Deželna ustanova za promocijo in razvoj kme
tijstva je sprejela sklep, v katerem določa kriterije za "sa
nacijo" vinogradov, ki so bili vsajeni brez dovoljenja pred 
1. septembrom 1998.

Vinogradov, ki so bili vsaje
ni brez dovoljenj po tem datu
mu, ni mogoče "sanirati" in jih 
bo zato treba un ič iti in plača
ti globo (izključeni so vinogra
di do 1 .000 kvadratnih metrov 
za lastno uporabo).

Prošnje za sanacijo neza
kon itih  v inog radov je treba 
predstaviti na p ris to jn i urad 
ERSA najkasneje do 31. de
cembra letos.

V prošnji je treba navesti, 
na kateri način bodo vinogra
dniške površine sanirane, in 
sicer:
a) s plačilom  750.000 lir  g lo 
be na ha, v prim eru, da je  bil 
v inograd obnovljen brez po
trebne prijave, a da imaš za to

ustrezne dokaze (npr. slike, 
prijave vina,...);
b) z nakupom vinogradniških 
pravic 1 krat in pol (150%) več 
površine od tis te , ki je  b ila 
nezakonito na novo zasajena;
c) s p rido b itv ijo  v inog radn i
ških pravic iz deželnega ali 
državnega sklada in plača- 
njem globe do 12 m ilijonov lir, 
oziroma 24 m ilijonov lir na ha, 
v prim eru, da je  bil vinograd 
zasajen na obm očju zaščite
nega znaka;
d) z uničenjem  nezakonitega 
vinograda.

Uradi Kmečke zveze v Tr
stu in G orici so interesentom 
na razpolago za vsa m orebit
na pojasnila in pomoč.

S LO VEN SKO  D E ŽE LN O  G O S P O D A R S K O  ZD R U ŽEN JE  SVETUJE

PRILOŽNOSTI POKOJNINSKE
REFORME

ODBITKI DO 10.000.000 
LIR LETNO

S 1. januarjem 2001 je sto
pil v veljavo zakonski odlok št. 
47/2000, ki je vnesel pomem
bne fiskalne novosti. Za nove 
življenjsko-zavarovalne pogod
be, sklenjene po 1. januarju  
2001, je bil ukinjen 19% davčni 
od teg lja j na zavarovalniških 
premijah. Ta možnost je ostala 
v veljavi za premije, ki se pla

čujejo na pogodbe, sklenjene 
pred 31. decembrom 2000.

Z uvedbo novih pokojn in
skih skladov se nudi varčeval
cem možnost znižanja osebne
ga dohodka do dvanajst od
stotkov ozirom a maksimalno
10.000.000 lir letno. To pome
ni, da od prejšnjih 475.000 lir 
se lahko davčni prihranek dvi
gne na prek 4.000.000 lir let
no. O b izteku zavarovalnega

obdob ja  bo dozore la renta, 
podvržena obdavčenju. Nova 
možnost privarčevanja tako za 
dopoln ilno pokojnino kot tudi 
za zm an jša n je  o b d a vč ljive  
osnove je namenjena vsem da
vkoplačevalcem: podjetnikom  
in tud i posameznikom s stal
nim dohodkom. Za tekoče leto 
jo  je treba izkoristiti že letos: v 
razpredelnicah sta dva značil
na primera.

Za in form acije se lahko z 
zaupanjem obrnete do finanč
nih svetovalcev in zavarovalnih 
agentov, ki so člani sekcije sa
m ostojnih poklicev pri Sloven
skem deže lnem  g o s p o d a r
skem združenju (glej seznam 
v velikem okviru spodaj).

Izvedenci SDGZ vam bodo 
rade volje in s strokovnostjo 
svetovali najboljšo rešitev gle
de om enjenih priložnosti ter 
vseh ostalih proizvodov in po
nudb, ki jih ponuja finančni trg 
varčevalcem.

Koristite ugodnosti že letos!
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V M A R A  PETAROS

Naša sodelavka odgovarja 
na vprašanja o evru. Bralce va
bimo, naj nam pošljejo svoja 
vprašanja glede nove valute 
po e-mailu, faksu, tradicional
ni pošti ali telefonu; mi bomo 
to posredovali sodelavki.

Vpr.: Vaš tednik spremljam 
iz Slovenije in ga rada berem, 
saj m islim , da prinaša mar
sikaj zanimivega. Prav rada 
prebiram tudi evrokotiček. Za
to b i vas vprašala tole: m oj 
mož prejema penzijo iz Italije. 
Io bo z januarjem prejemal v 
evrih? Se bo poleg tega za nas 
spremenilo kaj drugega ? In še 
to: lire, k i jih  hranimo doma 
in uporabljamo za nakupe v 
Italiji, lahko zamenjamo v evre 
tu d i v S loveniji? Če jih  za
menjamo v Italiji, moramo to 
storiti do konca leta ali bomo 
imeli kot tuji državljani kakšne 
probleme? Hvala za odgovor.

Odg.: O d 01.01.2002 bo 
vaš mož začel prejamati po
kojnino v evrih. Poleg prve
ga šoka, ki ga boste doživeli, 
ker se bo znesek pokojnine ne
nadom a zm an jša l, d ru g ih  
sprememb ne boste imeli. Če 
prejema danes 1.000.000 lir 
pokojnine, bo od 01.01.2002 
njegova poko jn ina  znašala 
samo 516,00 evrov, kar je na 
oko veliko manj, kupna moč 
te pokojnine pa ostaja nespre
menjena. Kot je danes pokoj
nina v lirah, bo od nasled

njega meseca dalje v evrih, ko
ličina dobrin in storitev, ki si jih  
lahko danes s to pokojnino pri
voščite, pa bo ostala nespre
menjena. Te evre boste lahko 
uporabljali za nakupe v Ita liji, 
v Avstriji ali v Nemčiji, pri tem 
pa vam ne bo treba v menjal
nico, saj bodo evri, ki jih dobi
te v Ita liji, veljavni tud i v dru
gih državah Evropske monetar
ne unije. Lire, ki jih hranite do
ma, lahko brez problem ov za
menjate tudi v Sloveniji. Neka
tere menjalnice in banke celo 
zagotavljajo, da vam pri tem 
ne bodo zaračunali nobenih pri
stojbin. Vsekakor pa vam sve
tujem, da se za večje količine de
narja obrnete na kako banko in 
znesek rezervirate. Pri Banki Slo
venije zagotavljajo, da lahko v 
štirih urah dostavijo potrebne 
količine evrov na katerikoli ko
nec Slovenije. Ravno tako pa lah
ko lire zamenjate v evre v Ita li
ji, vendar samo od 01.01.2002 
dalje in ne prej. Ta operacija bo 
v Ita liji zastonj, za zamenjavo 
pa se lahko obrnete na kateroko
li banko ali pošto, k je r vam 
bodo zamenjali brez problemov 
do največ 500.000 lir dnevno.

Vpr.: Rad hi vprašal tole: po
gosto hodim po nakupih v Slo
venijo in, ko nim am  tolarjev, 
uporabljam kar lire, saj je  menja
va kar ugodna. Do kdaj bom  
lahko delal to? Do 28. februarja 
ali samo do konca leta ? Pa še to: 
kot sem doslej v obmejnem pasu

v Sloveniji uporabljal lire, bom  
lahko od januarja dalje v tam
kajšnjih trgovinah uporabljal 
evre?"

Odg.: Marsikdo hodi na na
kupe v Slovenijo in plačuje v 
lirah. To bomo lahko nadalje
vali vse do 28.02.2002, ko bo
do lire dobile svoje mesto v 
muzeju. Vsekakor pa je vpraš
ljivo, če bodo trgovine v Slo
veniji sprejemale plačila v li
rah prav do 28.02.2002, saj 
bodo morali trgovci sami po
skrbeti za zamenjavo lir v ev
re, zato bi se lahko zgodilo, da 
v trgovini, predvsem v manj
ših krajih, ne bodo sprejeli pla
čila v lirah in bodo zahtevali, 
da sami poskrbimo za menja
vo. Od 01.01.2002 bomo evre 
uporabljali enako, kot uporab
ljamo sedaj lire. Z njim i bomo 
lahko kupovali v Italiji, pa tudi 
v Sloveniji. V obmejnem pasu, 
pa tudi v notranjosti, ne bo te
žav pri sprejemanju plačil v ev
rih. Mislim, da jih bodo trgo
vine sprejemale celo še rajši 
kot danes lire, ker bodo evri 
bolj "uporabni" kot lire, saj bo
do lahko z njim i plačevali tudi 
v Nemčiji, Avstriji, Franciji itd.

PRIMER 1:

BRUTO DO HO DEK 50.000.000
DAVEK 12.400.000
ZAVAROVALNINSKA PREMIJA

6.000.000
M AKSIM ALNI ODBITEK 6.000.000
OBDAVČLJIVI DO HO DEK 44.000.000
FISKALNI PRIHRANEK 1.920.000
ODSTOTEK NA PREMIJI 32%

F I N A N Č N I  S V E T O V A L C I  
& Z A V A R O V A L N I  

A G E N T I
1. BARINI M A SSIM O
NUOVA MAA ASSICURAZIONI 
Prosek 282 
tel./fax 040 225046 
348 3057533

2. DURIAVIG CLAUDIO
INA - INASIM
Ul. Centrale 2 3 /a  Srednje/Stre- 
gna (UD)
0432 724002 
339 7599105 
cdu riav ia@ tin .it

3. GARBAZ CLAUDIO
CR EBERG  SIM, G ruppo Ban- 
cario popolare di Verona 
Oblizza 3 Srednje/Stregna (UD) 
0432 725078 
339 2726149
a a rb a 2 .c la u d i0 @ inte rfree .it

4 GODINA VVALTER
LLOYD ADRIATICO Assicurazioni
Ul./via di Prosecoo 2
040 214524
040 212753
348 2442556
godw al@ xnet.it

5. GRUDEN IVAN
COPERNICOSIM
Ul./via Roma 28 (TS)
040 660001 
fax 040 632711
347 4400895
a ru d e n .g @ c o D e rn ic o s im .c o m

6 HUSU VVALTER
Ul./via Cicerone 2 
040 361899
348 7092018 
fax. 040 361832

7 KOŠUTA PAOLO
BANCA GENERALI
Nabrežina 97 
040 200580 
339 6951425 
fax 040 2025217

8 MAGAINA GIOVANNI
UNIPOL ASSICURAZIONI
Ul./via di Prosecco 18 (TS) 
tel 040 214744 
335 6380585

9 MARSIČ MARINO
BIPO P-CARIRE 
Corso Italia 5 (TS)
348 2257195 
w m ars@ tin .it

10. OBERDAN DEAN
UNIPOL ASSICURAZIONI
Trg/p.zza Venezia 1 (TS)
348 5289451 
fax 040 300665

11 PAHOR M AURIZIO  STOJAN
UNIPOL BANCA 
Trg/p.zza Venezia 1 (TS)
040 3220283 
348 4440474 
spahor@ xnet.it

12 PALUDGNACH ROMANO
INTESABCI ITALIA SIM
Ag. Piazza Belloni 9 (UD)
335 6229144 
rom ano@ pa ludgnach .it

13. SEM EN ALESSANDRO
BANCA MEDIOLANUM
Ul./via Torrebianca 21 (TS), 
trg/p.zza Unita d'ltalia 3 (TS)
335 6560128 
a lsem en@ libe ro .it

14 SVAB CORRADO
ASSICURAZIONI GENERALI 
Strada per Vienna 9 (TS) 
O pčine/O picina (TS)
040 211489 
333 5995912 
fax 040 2155000

15 TERCICH SILVANO
INA ASSITALIA Prosek/Prosecco 129 
tel./fax 040 225329 
347 8390082 
ina .carso@ libero .it

Za In fo rm a c ije ;  s e k c ij « s a m o s t o j n ih  
POKLICEV, SLOVENSKO DEŽELNO 

GOSPODARSKO ZDRUŽENJE
3 4 1 3 3  TRST, Ul .  C ic e ro n e  8 

t e l .  0 4 0  6 7 2 4 8  

fax  0 4 0  3 6 2 6 9 2  

w w w .s e r v is . i t
e-mai l :  s d g z -u res@ serv is . i t

PRIMER 2:

BRUTO DO HO DEK 100.000.000 
DAVEK 31.200.000
ZAVAROVALNINSKA PREMIJA

10.000.000
M AKSIM ALNI ODBITEK 10.000.000 
OBDAVČLJIVI DO HO DEK 90.000.000 
FISKALNI PRIHRANEK 3.900.000 
ODSTOTEK NA PREMIJI 39%
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O DBO JKA

M O ŠKA 1. D IV IZIJA , 
TURIACCO-OLYMPIA  
AGRARIA TERPIN 2:3

O lym pia: F.HIede, Pintar, 
Macuz, Špacapan, Mucci, Ber- 
netič, L. Klanjšček, I. Komjanc, 
P. Komjanc M. Klanjšček, Škor
janc.

M oško ekipo O lym pie, ki 
nastopa v prvenstvu 1. d iv iz i
je, sestavljajo v glavnem m la
di igra lci in nekateri, ki v tem 
prvenstvu nastopajo že nekaj 
let. Prva tekma s Turiaccom je 
bila vseskozi zelo napeta. Prvi 
set so naši osvojili brez večjih 
težav tako, da je  že vse kaza
lo, da bo tekm a popo lnom a 
enostranska.

Domača šestorica pa se je 
že takoj v drugem  nizu prebu
dila in izenačila stanje v setih. 
O lym pii pa kljub urejeni in do
bri ig ri ni uspelo prevzeti vo
dstva in Turiacco je  osvo jil 
tud i tre tji set. V nadaljevanju 
je O lym pia končno spet zače
la ig ra ti dobro: napad je  po
stal učinkovitejši in prem oč je 
spet prešla v roke O lym pie. V 
tie-breaku je Turiacco dokonč
no podlegel naši šesterici, ki 
je  tako osvojila prvo zmago. 

PETER ŠPACAPAN

M OŠKA C LIGA, OLYIMPIA  
TISKARNA BUDIN-CITY  

STORE 3:2
V odbojkarskem prvenstvu 

državne C lige je tokrat moška 
ekipa Š portnega združen ja  
O ly im p ia  T iskarna Budin iz 
Gorice igrala v V idm u, in si
cer pro ti moštvu C ity  Store iz 
kraja Reana del Rojale pri V i
dmu in dom ov prinesla po
m em bno zm ago. Furlansko 
moštvo velja namreč za od lič
nega nasprotnika in to se je 
pokazalo tud i v tekm i p ro ti 
O lym pii Tiskarni Budin, saj so 
goriški igralci na jprej m orali 
na do kna d iti set zaostanka, 
nakar so V idem čani spet po
vedli z 2:1. Takrat so se goriški 
igralci le zbrali in tekm o dob i
li z rezu ltatom  3:2 v gosteh. 
Tako so sedaj tre tji na lestvici 
v C ligi.

Povejmo še to, da je manj
kal M auro Maraž da se je že v 
prvem setu poškodoval center 
O lym pie Tiskarne Budin Luca 
G eo tti in je  to  dodobra  za
majalo igro goriške ekipe, ki pa 
je k ljub vsem težavam in moč
nemu nasprotniku prinesla do
mov pom em bno zmago.

TRIDESE T LET SZ S L O G A

Tudi letos so primorska javna občila z obeh strani meje ter Združenje slovenskih 
športnih društev v Italiji poskrbela za tradicionalno podelitev nagrad Naš športnik, 
katere tokratna izvedba je seveda nosila letnico 2001.

Pobuda, ki je  ravno letos 
praznovala svojo 30-le tn ico 
(začela se je leta 1971 z nazi
vom Športnik leta, od leta 1984 
pa se imenuje Naš športnik), 
ima kot cilj nagrajevanje tistih 
slovenskih prim orskih  špo rt
nikov (tako zamejcev kot tistih, 
ki delujejo v m atični Sloveniji), 
ki so se v letu, ki se izteka, naj
bolje izkazali. Letošnja podeli-

Poletova kotalkarica Tanja Ro
mano, na tretje pa M ladinina 
rolkarica Mateja Bogateč (gre 
za isti razpored kot na lanski 
podelitvi nagrad Naš športnik). 
Med m oškim i je prvo mesto 
zasedel odbojkar Matej Černič, 
član italijanskega prvoligaša iz 
Ferrare in italijanske reprezen
tance, drugi je  bil nogometaš 
Sud Tirola Alen Carli, tre tji pa

nika je bil razglašen nogome
taš Mladen Rudonja, ki igra v 
Portsmouthu v Angliji in v slo
venski državni reprezentanci. 
Ravno Rudonja je s svojim pr
vim golom v državnem dresu 
na nedavnih kva lifikac ijsk ih  
tekmah z Romunijo om ogočil 
Sloveniji zgodovinski uspeh, in 
sicer uvrstitev na svetovno no
gometno prvenstvo na Japon
skem in v Koreji. Drugo mesto
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tev je potekala v prostorih Os
novne šole Antona Ukmarja v 
Kopru, neposredno pa sta jo  
prenašali radijski postaji Radio 
Trst A in Radio Koper. Številne 
prisotne sta pozdravila koprski 
župan D ino Pucer in predsed
nik ZSŠDI Jure Kufersin, med
tem ko je bil častni gost slove
snosti M iro  Cerar, eden od naj
uspešnejših slovenskih šport
nikov.

Med slovenskimi športniki 
v Ita liji je bil končni razpored 
takšen: najboljša predstavnica 
ženskega spola je bila letos me
talka kopja Claudia Coslovich, 
na drugo mesto se je uvrstila

M lad in in  ro lkar Eros Sullin i. 
Zamejska "n a j" ekipa je bila 
tokrat zgoniška članska namiz
noteniška ekipa Kras Genera
li, na drugo mesto so se uvrsti
le goriške odbojkarice Vala Si- 
derimpes, na tretje pa prav ta
ko goriški odbojkarji Vala Imsa.

Kako pa je šlo s športn iki z 
druge strani meje? Med žen
skami je prvo mesto zasedla 
novogoriška atletinja Meta Ma- 
čus, na drugo mesto se je uvr
stil jadra ln i par iz slovenske 
Ist re Vesna D e k leva -K la ra  
Maučec, tretja pa je bila piran
ska rokom etašica Nada Tut- 
njič. Za "naj" primorskega šport-

V ŠPORTU PRVI IZRAZ  
ZDRUŽEVANJA

je osvojil Rudonjev tovariš v re
prezen tanci M arinko  G alič, 
tre tji pa je bil koprski veslač 
Davor M izerit. Med ekipami je 
b i l o  na jbo l j še  n o g o m e t n o  
društvo H it Gorica, na drugo 
mesto je prišel Nogometni klub 
Primorje iz Ajdovščine, tre tji 
pa je bil Rokometni klub M- 
Degro iz Pirana.

Na prireditv i Naš športn ik 
2001 so podelili tudi priznanja 
ZSŠDI. Prejeli so jih  Tanja Pe- 
tean i, D a rio  Sardo, Cesare 
Uršič, Športno združenje Dom 
in N ižja srednja šola Srečko 
Kosovel z Opčin.

15
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Š portno združen je Sloga 
ima trideset let. Decembra leta 
1970 - društvo je bilo formalno 
ustanovljeno januarja 1971 -so 
namreč štiri slovenska športna 
društva, ki delujejo na območju 
vzhodnokraškega dela tržaške 
občine, Gaja, Primorec, Polet in 
Zarja, sklenila združiti moči na 
področju odbojke. Nesmiselno 
se jim  je namreč zdelo gojenje 
te panoge znotraj posameznih 
klubov in tako je prišlo do prve
ga primera športnega združe
vanja v zamejstvu, kateremu so 
v naslednjih letih sledili drugi, 
od katerih je seveda najbolj vi
den ravno pojav Jadrana v ko
šarki. Nastalo je tako športno 
združenje, ki si je nadalo pomen
ljivo ime Sloga, saj je izšlo prav 
iz složnosti takratnih vzhodno- 
kraških športnih delavcev.

V letih se je ŠZ Sloga, kot je 
pred leti ob neki priložnosti de
jala ena glavnih "duš" tega klu
ba, prof. Ivan Peterlin, iz odboj
karskega društva spremenilo v 
nekaj večjega in globljega: na 
vzhodnem Krasu je nastalo pra
vo odbojkarsko gibanje, pojav, 
ki je zajel vse starostne stopnje, 
od najmlajših do članov, in ki 
med drugim ponuja nekaj, kar 
je predsednik društva Vojko 
M io t dejal v svojem pozdrav
nem nagovoru na slovesni pro
slavi v petek, 7. t.m., v Prosvet
nem domu na Opčinah: doma
če in zdravo okolje. Klub se je 
tudi organizacijsko utrdil, kar je 
redek pojav za ostale primere 
združevanja (glej letošnje spo
re in polemike okoli usode Ja
drana), in z leti dosegal take re
zultate, da je sčasom postal 
protagonist krajevnega in širše
ga deželnega športnega doga
janja. Tako so na openski petko

vi slovesnosti lahko podelili vr
sto priznanj ustanoviteljem in 
zaslužnim članom kluba. Priz
nanja so prejeli: Karlo Grgič, Pe
ter Grgič, Renato Grgič, Ivan 
Brass, Egon Kraus, Tullio M oži
na, Milena Padovan, V iktor Sto
par, V ladim ir VVilhelm, Marče- 
lo Kralj (v spomin), Pavel Mor- 
purgo, M arko Kralj, Giovanni 
Pierobon, Franko Drasič, Peter 
De VValderstein, Dušan Blahu- 
ta, O do Kalan, Katja Fabrizi in 
Mauro Sgubin. Poleg slednjih 
so za svoje sodelovanje s ŠZ Slo
ga prejeli priznanja tudi Zadru
žna kraška banka, ZSŠDI in N i
žja srednja šola Srečko Kosovel 
z Opčin.

Počastitev okroglega jubile
ja pa poteka istočasno z delom 
in načrtovanjem za prihodnost. 
V letošnji sezoni nastopa kar 14 
Sloginih ekip tako v moški kot 
v ženski konkurenci, od miniod- 
bojke in vseh mladinskih kate
gorij pa do članskih ekip, ki na
stopajo v deželni C ligi. Poseb
na pozornost je namenjena mla
dim. Tu so pri Slogi pripravili 
trile tn i program s ciljem ovred
notiti mlajše igralke in igralce, 
ki bodo nekoč tudi lahko za
menjali sile v članskih ekipah. 
Priznani zamejski trener in pe
dagog prof. Franko Drasič pa 
vodi skupino kar 50 osnovno
šolskih otrok, katere postopo
ma uvaja v odbojkarsko pano
go. Tudi letos bodo Slogi stali 
ob strani številni sponzorji: Za
družna kraška banka, M irna 
Eurospin, Pizzeria Veto, P.M.L. 
in Multinvest so podjetja, ki že 
nekaj časa podpirajo društveno 
dejavnost, letos pa sta se jim  
pridružili še podjetji Agrimpex 
in Počkaj.

KNJIŽNA POLICA

PRI Z A L O Ž B I  M L A D I N S K A  KNJ IGA

TRIJE NOVI PESNIKI 
V LIRIKI

Pri Založbi M ladinska knji
ga im ajo zbirko, ki jo  cenimo 
predvsem vsi slovenski ljub i
telji vrhunske svetovne poezije 
in nosi preprost, a zelo zgovo
ren naslov Lirika.

Za to zbirko, ki jo  poznamo 
predvsem po odličnem obliko
vanju M atjaža V ipotnika, saj 
so knjige snežno bele, trdo ve
zane in navidez enostavno ob
likovane, a tudi izjemno pleme
nito natiskane, je značilno to, 
da Slovencem iz leta v leto pred
stavlja niz najboljših pesnikov 
in njihovih liričnih pesmi z vse
ga sveta in iz vseh jezikov. Tudi 
to zbirko ureja im enitni sloven
ski urednik in poznavalec sve
tovne književnosti Aleš Berger, 
ki je  sam odličen prevajalec in 
ljubite lj vrhunske literature; tu
di smo zapisali zato, ker je A- 
leš Berger zares urednik z ve
liko začetnico, saj ureja tudi 
znamenitega Kondorja, če se 
om ejim o le na ti dve, za Slo
vence temeljni knjižni zbirki pri

M ladinski knjigi. Če je za ured
nika knjižne zbirke osebna iz
kaznica to, kakšne in katere 
knjige daje v tisk, potem za A- 
leša Bergerja lahko zapišemo, 
da ima okus, da zna in ve o sve
tovni književnosti veliko, predv
sem pa se vidi, da ima poleg 
znanja tudi odprto srce in dušo.

Pred dnevi je tako M ladin
ska knjiga dala na slovenski 
knjižni trg  tri nove knjige v zbir
ki Lirika, ki nosijo številke 94, 
95 in 96, kar pomeni, da bomo 
naslednje leto najbrž dobili že 
stoto "be lo " knjigo iz svetov
ne zak ladn ice  lir ike . Belina 
kn jig  iz zbirke Lirika nam je 
všeč tud i zato, ker zahteva od 
bralca poseben odnos, saj se 
sicer take knjige h itro  umaže
jo. Kot da bi nam hotel ob liko

valec M atjaž V ipotnik, o kate
rem im am o seveda od lično  
mnenje, zažugati, naj pazimo, 
da ne bom o knjig z našim vsak
danjim življenjem umazali. Knji
ge za posvečene in svete tre
nutke torej, kot so pesmi v njih 
za izbrana srečevanja s pes
nikom, njegovo besedo in sa
mim seboj.

Na prvi strani vsake knjige 
v zbirki Lirika je tudi naveden 
prevajalec in tokrat je za knji
go liričnih pesmi, ki jih  je zložil 
Vaško Popa, Peter Svetina, li
riko Juliana Tuvvima je preved
la in pesnika predstavila Rozka 
Štefan, medtem ko je Roberta 
Frosta v lirično slovenščino pre
lil Marjan Strojan. Vsem trem 
gre zahvala za odlične prevo
de in za krajše zapise ter živ-

Ijenjepisne podatke o pesnikih, 
ki bodo prav prišli tako študen
tu kot tud i sicer ljub ite ljem  
poezije, ki se ne gredo študij
skega raziskovanja pesnikov in 
njihovega dela, temveč jim  je 
dovolj le, da vzamejo kdaj pa 
kdaj knjigo pesmi v roke in z 
odličnim  pesnikom podoživijo 
njegovo in lastno izkušnjo živ
ljenja, videnja, sanje in obče
človeško doživljanje ter obnav
ljanje zmag in porazov, predv
sem pa podoživljanje samega 
sebe, življenja in iskanja poti 
do drugega, ki je temeljnega 
pomena za vsako dobro lirič
no pesem.

"Leta, leta/ pa niti dneva ne" 
sta verza, ki ju je napisal Vaško 
Popa in smo jih mi izbrali, da bi 
tudi vi segli po tej knjigi, ki do
stojno predstavlja pesnika, ki se 
je rodil sredi Vojvodine romun
skim staršem, a je v Beogradu 
živel in doživel vse, kar življenje 
lahko nudi iz jem nim  ljudem. 
Več vam bo sam povedal s svoji

mi pesmimi, pa tudi spremno 
besedo Petra Svetine s poved
nim naslovom Iskanje človečno
sti v razčlovečenem kozmosu 
preberite!

Julian Tuvvim je bil poljski 
pesnik židovskega rodu in je bil 
lirik  in satirik, m etafizik in ka- 
baretist, kot je naslovila zapis 
o njem Rozka Štefan, a predv
sem izvrsten pesnik. "Ž iv im o, 
kot nam Bog podarja./Trgam o 
liste s koledarja ."/ je  zaključil 
svojo liriko Stari ljudje Julijan 
Tuvvim in že to je dovolj, da 
boste knjigo dali za nekaj časa 
na nočno omarico, kjer boste 
zvečer radi segli po njej.

"Všeč bil je koscu šop cvet
lic ob kraju,/ pa ga je pustil tam, 
a ne za na ju "/ sta verza Rober
ta Frosta, ki smo jih tokrat za 
vas izbrali. Vzeta sta iz pesmi 
Šopek cvetja in tud i ta dva ver
za že sama po sebi opravičujeta 
in upravičujeta natis lepe knji
ge še lepših pesmi ameriškega 
pesnika, ki je vreden našega za

nimanja že zaradi napisa, ki ga 
je dal postaviti na svoj nagrobni 
kamen. Takole piše na nagrob
niku Roberta Frosta: "Imel sem 
ljubezenski prepir s svetom." Li
rično, a tudi presneto prozaič
no povedano, ni kaj! O  ameri
škem pesniku se je lepo razpisal 
prevajalec Marjan Strojan.

S pesniki je  tako, kot je z 
nami: ž ivijo, govorijo vsak svoj 
jezik in predstavljajo vsak svoj 
svet, pa čeprav vsi govorijo iste 
stvari in o istih stvareh, kot so 
naše, ali pa so našim zelo po
dobne. Razlika je le v tem, da 
pesniki izb irajo besede, ko p i
šejo pesmi; iz posameznih be
sed ustvarjajo besedna in m i
selna, čustvena soskladja, ki 
jim  navadni zemljani rečemo 
lirika. Nekateri pravijo, da je to 
majhna razlika. Ko boste vzeli 
v roke Frosta, Popo in Tuvvima, 
boste videli, da je razlika og
romna. Tudi zato ljubim o pe
snike in njihove pesmi.
 — —  JUP



Svoj prispevek lahko nudiš na štiri načine:
•  Poštni tekoči račun št. 57803009
• Kreditna kartica: s kartico CartaSI in s klicem na brezplačno telefonsko 

številko 800.82.50.00 ali prek interneta na naslovu www.sowenire.it
• Bančno nakazilo na glavnih italijanskih bankah
• Neposredno na Inštitutu za vedrževanje duhovnikov (Istituto 

Sostentamento Clero) v svoji škofiji.

Kdor želi, lahko svoie prispevke Osrednjemu inštitutu za vzdrževanje duhovnikov 

(Istituto Centrale Sostentamento Clero) odbije največ do dveh milijonov lir letno od 

celote svojih prihodkov za izračun davčne prijave Irpef ter povezanih deželnega in 

občinskega dodatka. Za dodatna pojasnila glede omenjenih načinov kliči brezplačno 

informativno številko 800.25.69.37.

Izberi način, ki ti najbolj ustreza. Zahvaljujem o se ti za prispevek.

P o m a g a j  v s e m

duhovnikom.
Vsak dan 38.000 škofijskih duhovnikov oznanja evangelij v župnijah med ljudmi in vsem nudi ljubezen, tolažbo in upanje. 

Da bi lahko nadaljevali svoje poslanstvo, potrebujejo tudi tvojo konkretno pomoč: potrebujejo prispevek za vzdrževanje duhovnikov. 
Ti darovi bodo prišli v Osrednji inštitut za vzdrževanje duhovnikov (Istituto Centrale Sostentamento Clero) in prek njega bodo dosegli 

vse duhovnike, posebno tiste, ki delujejo v najbolj potrebnih skupnostih in bodo tako lahko računali tudi na velikodušnost vseh.

C
N u m e ro  V e r d e _ _ _ _ _ _ _ _ _ _

800.25.69.37

Darovi za vzdrževanje duhovnikov. 
Podpora številnim za dobro vseh.

Duhovniki
* .  n u d i j o  pomoč
v vsem.

C  H  I  E  S  A  C  A  T  T  O  L  I  C  A  -  C  E  I  C o n f e r e n z a  E  p  i  s  c  o  p  a  1 e  I  t  a  l i a n a


